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DDOONNAATTIIOONN  IINNFFOORRMMAATTIIOONN  
 
Join the many Serbian individuals, 
families, organizations, clubs, and 
churches in suppor ting the 
preservation and renovation of the 
Serbian Cultural Garden—a living 
symbol of the culture, history and 
contributions of Serbians to America 
and the world.  
 
Your donations are crucial to support 
the maintenance and growth of the 
Serbian Cultural Garden. 
 
The Serbian Cultural Garden, as part of 
the Balkan Heritage Preservation 
Foundat ion,  is  a  501(c ) (3) 
organization. All donations are tax-
deductible to the full extent of the law. 
 
Please make checks payable to the 
SSeerrbbiiaann  CCuullttuurraall  GGaarrddeenn and mail to: 
 

Serbian Cultural Garden 
P.O. Box 91896 

Cleveland, OH 44101 

 

VISIT THE SERBIAN  
CULTURAL GARDEN 

770 Martin Luther King Jr. Boulevard  
Cleveland, Ohio 

or on the internet at 
www.serbianculturalgarden.org 

SSeerrbbiiaann  
CCuullttuurraall  

GGaarrddeenn  

Saint Sava 
(b) 1175—(d) 1237 

Monk, founder, and first archbishop of the 
independent Serbian Orthodox Church. He 
migrated to Mount Athos in northeast Greece to 
lead a monastic life. There he was later joined 
by his father, who assisted him in establishing 
the monastery of Hilandar, which became a 
focal point of medieval Serbian culture and 
ecclesiastical leadership. After his father’s 
death, Sava returned to Serbia to become 
superior of the monastery of Studenica, the 
religio-political centre of the emerging Serbian 
church. Sava and his family established 
several of the monasteries of Mount Athos. 

HISTORY OF THE 
SERBIAN CULTURAL GARDEN 

The Serbian Cultural Garden, which was dedicated on 
October 5, 2008, was inspired by the people and land of 
Serbia. A gently curving path winds through the garden's 
mature beech and oak trees.  The central terrace, which 
includes a symbolic cube of a Serbian crest, also features a 
raised circular concrete seating area inscribed with the motto, 
"Only Unity Saves the Serbs." 
Originally, the Republics of Serbia and Croatia were joined 
with Slovenia in a Yugoslav Garden.  The Slovenian Cultural 
Garden was founded in 1932 and later that decade was joined 
by Serbia and Croatia.  The three coexisted peacefully and in 
harmony in Rockefeller Park until the breakup of Yugoslavia 
in the early 1990s.  At that point the Serbian and Croatian 
representation left the garden and the Yugoslav Garden was 
re-dedicated the Slovenian Cultural Garden. 

In the spring of 2006, Alex Machaskee, then President, 
Publisher and Chief Executive Officer of The Plain Dealer, 
Ohio's largest news organization, led the initiative to raise 
the funds necessary to create a new Serbian Cultural Garden. 
The garden, which is on the west side of Martin Luther 
King Boulevard, just north of the St. Clair Ave. overpass 
within Rockefeller Park, was dedicated in a grand 
ceremony, which included Serbian government officials, 
Serbian clergy, Senator George Voinovich, Mayor Frank 
Jackson and many local Serbians and supporters. The 
dedication was highlighted by the singing of the Kosovo 
Men’s Choir and folk dancing throughout the garden. 

The Serbian Cultural Garden is designed to be a beautiful 
and peaceful place to explore the wooded pathways also and 
serve  as  a  gathering  place  for  events  such as One 
World Day, where people from many nations parade through 
the gardens whose theme is "Peace Through Mutual 
Understanding"
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Marko Bakoč 
Brantford Commons Agency 

(226) 444-0460
mbakoc@allstate.ca

zaštitite više 
uštedite više

Kontaktirajte me za
personalizovanu uslugu i savet. 

Brzo, jednostavno i može
vam uštedeti novac.

Kombinujte i uštedite*.

*Primenjuju se uslovi i odredbe. Allstate Insurance 
Company je vlasnik zaštitnog znaka koji se koristi 
pod licencom Allstate Insurance Company of Canada.
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ISBN 978-86-531-0669-0

In Memorable Encounters,  

Dr. Branko Mikasinovich recollects his friendships,  

conversations and interactions with some of the most intriguing,  

distinguished and authentic Serbs in the diaspora. 

In this volume the author,  

a renowned Serb-American Slavist and journalist,  

demonstrates a keen sense of observation and sensitivity  

to circumstances in the individuals whose lives are captured here. 

These vignettes will entertain, inspire and delight the reader

Популарна књига 
Бранка Микашиновића 
НЕЗАБОРАВНИ СУСРЕТИ, 
прво објављена на 
енглеском, сада је 

преведена на српски и може се купити 
у српској верзији. Ова књига је збирка 
Микашиновићевих вињета о значајним 
и познатим Србима из српске 
дијаспоре, првенствено америчке, 
током последњих 50 година.

Књига се може наручити директно од издавача 
Чигоја штампа (Cigoja Press) Студентски трг 13, Београд, 
телефон 481-11-303-2414, office@cigoja.com по цени од 

20.00 долара по комаду, поштарина укључена.

У књизи су укључење 
вињете о следећим личностима:
Иво Андрић, Ване Ивановић, Урош Сеферовић, Басил 
Русовићмлађи, Ан Тумбас, Бран ко Вукотић, Владика Иринеј, др 
Матеја Матејић, Бора Драгашевић, Девид Вуић, др Ђорђ Вид 
Томашевић, Принц Томислав Карађорђевић, Милан Панић, 
Софија Шкорић, Мирослав Ђорђевић, Алекс Мачески, Драган 
Живковић, др Александар Саша Петров, Слободан Милетић, 
Бранко Терзић, Љубомир Милинков, Сенди Радоја, др Кринка 
Видаковић-Петров, Војо Мачар, Марџори Микасен, Грујо 
Гарић, Дејан Стојановић, ЊКВ престолонаследник Александар 
Карађорђевић, Грегори Русовић, др Даница Маринац-Дабић, 
доктори Иван и Ивона Аксентијевић, Данијела Сремац, 
Милиша Петронијевић и Марк Рашевић.
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Нина Стојковић, новинарка 
часописа СЛОВО из Чикага, 
разговарала је са Миодра-

гом Јакшићем, председником Ма-
тице исељеника Србије, а тај текст 
објављујемо под насловом:

ПРОМОВИШЕМО ДОС-
ТИГНУЋА НАШИХ ЉУДИ ИЗ 
ДИЈАСПОРЕ! ,, Матица исеље-
ника Србије је најстарија наша 
организација која се бави 
сарадњом са Србима који 
живе и раде у иностран-
ству, каже на почетку раз-
говора Миодраг Јакшић, 
председник ове организа-
ције. Основана је 1949. го-
дине и као друштвено-по-
литичка организација у 
систему СФРЈ имала је ве-
ома важну улогу у повези-
вању наших исељеника са 
матичном државом... 

Да Матица исељеника заиста 
брине о нама расејаним широм све-
та, бар у културном миљеу, говоре и 
ове речи Миодрага Јакшића:

,,Тако смо недавно, по други пут 
организовали књижевне сусрете 
српских писаца из Америке крај 
скулптуре Београдског читача у 
Орланду, на Флориди. Наставили 
смо да додељујемо књижевну на-
граду “Растко Петровић” коју Ма-
тица додељује од 1996. године. До-
битници за прошлу годину су Сања
Лукић из Лондона, Јовица Ђурђић 
из Ријеке и Данило Марић из Џер-
сија. Организовали смо изложбе 
фотографије три српска фотографа 
из Торонта, Бобе Богдановића, Зо-
рана Пивалице и Зорана Вујано-
вића и то у Београду, Новом Саду и 
Крушевцу. Матица је била присут-
на и на неколико већих конферен-
ција и манифестација посвећених 
правима Срба у региону, а кроз 
ТВ емисије “Срби широм света” на 
ТВ Студио Б и “Знања српског ра-
сејања” на ТВ Корени, из недеље у 
недељу промовишемо достигнућа 
наших људи из дијаспоре. За ову 
годину је планирано неколико но-
вих програма, које покрећемо зајед-
но са организацијама из дијаспоре 
Европе и Америке, о којима ћемо 
ускоро обавестити јавност.”

Председник Матице исељени-
ка Србије у разговору са Нином 
Стојковић, говори и о премијери 
позоришног комада ,,Дупљаци,, 

која је одиграна 23. новембра 2023. 
у Чикагу:

Након светске премијере позо-
ришног комада „Дупљаци“ коме-
дије у четири чина, коју сам радио 
у Србији, 1994. године, одлучио 
сам да Драгишин текст вратим у 
Чикаго. Да се „Дупљаци“ појаве на 
позоришним даскама, на месту где 
су настали, тамо где је Драгиша 

Кашиковић живео и радио 
и где су га комунистички 
агенти и убили. У чикашкој 
кафани „Зора“ у децембру 
2022. године, испричао сам 
ту идеју мом пријатељу, 
Игору Обрадовићу, врсном 
глумцу из Чикага и за трен 
ока смо се договорили да 
радимо представу. 

У суботу 25. новембра 
2023. године у Српском 
драмском позоришту при 

Културно - спортском центру “Ни-
кола Тесла” у Чикагу, изведена је 
премијера позоришне представе 
“Дупљаци”. Осетио сам велику ра-
дост и снажну емоцију што смо са 
сјајним ансамблом СДП из Чикага, 
уз подршку наше свете Цркве, успе-
ли да ово ванвремено дело покло-
нимо Драгишиним пријатељима 
и суграђанима, у његовом Чикагу, 
где је живео и радио и где га је на-
писао. У Чикагу где су га комунис-
тички злотвори мучки убили, за 
радним столом, над писаћом маши-
ном, заједно са својом поћерком ма-
лим српским анђелом, девојчицом 
Иванком Милошевић.

Пуно гледалиште је, искрено, то 
вече гледало Драгишине јунаке, с 
посебним пијететом и захвалношћу 
њиховом аутору. Осмеси и аплаузи, 
на премијери и публике и глумач-
ког ансамбла одзвањали су високо 
у небо, а “Дупљаци” та црна коме-
дија нашег српског и балканског 
карактера коју је Драгиша Ка-
шиковић написао средином 1970-
тих у Чикагу, показала је таленат 
и визију нашег Бате, јер тај комад 
његов, у међувремену, уопште није 
изгубио на актуелности.”

СЛОВО и у овом броју нуди 
прегршт лепих текстова, па зато 
прионите на читање.
СЛОВО ЈЕ НАША ЧУВАРКУЋА!

Пише: 
Војо Мачар

СЛОВО О РАСЕЈАЊУ
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Пише: Р.С
Фото: СПЦ

Његова Светост Патријарх 
српски г. Порфирије, 17. 
фебруара 2024. године, на 

дан када се навршава три године ње-
гове Патријарашке службе, служио је 
свету архијерејску Литургију у Сабор-
ном храму Светог Саве на Менхетну. 

Патријарх је рекао да је за про-
теклих дванаест месеци, од када је 
последњи пут био у овом храму и 
први пут после седам година овде 
служио свету Литургију, уложен 
велики труд који је донео видан 
напредак радова. Саборни храм 
Светог Саве на Менхетну, у непо-
средној близини Емпајер Стејт бил-

динга, спада у најлепше њујоршке 
богомоље. Трудом Светог епископа 
Николаја и тадашњег Епископа 
америчко-канадског Дионисија, 
откупљен је 1943. године од Епис-
копалне цркве од када је духовно 
сабиралиште и уточиште хиљада-
ма избеглица и емиграната који 
после Другог светског рата стижу у 
Њујорк. 

Патријарх је током садашње 
посете служио литургију у тој 
цркви и водио више састанака 
посвећених њеној обнови. Црк-
ва је сада под духовним стара-
тељством и управом патријарха. 
У пратњи патријарха су били 
протојереј-ставрофор Велибор 
Џомић, протођакон Богословског 

факултета у Београду Драган 
Радић и подђакон Дејан Накић. 
Црква Светог Саве је откупљена 
од Епископалне њујоршке цркве 
1943. Саграђена је 1850. у гот-
ским стилу и представља једно од 
најлепших и најрепрезентатив-
нијих здања у Њујорку.  

СЛОВО

СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

ЊЕГОВА СВЕТОСТ ПАТРИЈАРХ СРПСКИ ПОРФИРИЈЕ ПОСЕТИО ЦРКВУ СВЕТОГ САВЕ НА МЕНХЕТНУ

 У СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Светејши је, након Литургије, одржао више радних састанака посвећених наставку обнове Саборног 
храма и парохијског дома у Њујорку, који су оштећени у пожару на Васкрс 2016. године

ВИДАН 
НАПРЕДАК 
РАДОВА НА 

ОБНОВИ 
ЦРКВЕ

Дочек Његове светости патријарха Порфирија испред цркве Светог 
Саве на Менхетну

Његова светост Патријарх 
српски Порфирије, служио је 
свету архијерејску Литургију у 
цркви Светог Саве на Менхетну

Његова светост  
Патријарх спски Порфирије 

са верницима испред цркве
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СЛОВОУ СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

И гле, бијаше у Јерусалиму 
човјек по имену Симеон, и 
тај човјек бјеше праведан 

и побожан, који чекаше утјеху Из-
раиљеву, и Дух Свети бијаше на 
њему. И њему бјеше Дух Свети от-
крио да неће видјети смрти док не 
види Христа Господњега“ (Лк. 2, 
25-26).

Тог дана, вођен Духом Светим, 
старац Симеон дошао је у Храм (Лк. 
2, 27). Древно предање каже да је 
овај старац био један од седамдесет 
и двојице јеврејских учитеља и муд-
раца који су у Александрији прево-
дили Свето Писмо Старог Завета 
на грчки језик. И ништа необично, 
да превод седамдесеторице, чувена 
Септуагинта (LXX), није сачињен 
у време мисирског цара Птоломеја 
II Филаделфа који је владао од 283. 
до 246. године пре нове ере. Прос-
том рачуницом, старац Симеон би 
у време рођења Христовог требало 
да има безмало преко 250 година. 
Но, зар је Богу ишта немогуће па и 
да продужи човеку век, тек трептај 
у читавој вечности? По предању, 
преводећи текст књиге светог про-
рока Исаије, Симеон је дошао до 
пророштва које каже: „Ето дјева 
ће затрудњети и родиће сина“ (Ис. 
7, 14). Збуњен, Симеон науми да 
реч дјева преведе речју жена, јер 
не може бити дјева ако је трудна. 
Мислио је Симеон да је неки стари 
преписивач погрешио и тек што је 
намочио писаљку од трске у масти-
ло, појави се анђео Господњи који 
му рече да не мења ништа у тексту. 
Још му обећа анђео да он, Симеон, 
неће кушати горке жучи из чаше 
смрти док не види Спаситеља - 
Сина Божијег, рођеног од Дјеве. 
Чекао је Симеон више од два века и 
ево где Бог испуњава обећање. Ста-

рац, бременит годинама, стајао је у 
Храму стрпљиво. Шта су минути и 
сати у поређењу са вековима? Када 
је у Храм ушла млада Марија но-
сећи у наручју новорођенче, старац 
Симеон је не вештаственим очима, 
од којих због старости и онако није 
имао много користи, већ оним ду-
ховним, у Марији препознао Дјеву, 
ону Дјеву о којој је пророковао ве-
лики Исаија. Дјева је у наручју др-
жала Јехошуу (Jehošua – Бог је спа-
сење), онога којег је Исаија назвао 
Емануил (С нама Бог). Гледајући 
духовним очима кроз порозну пот-
ку простора и времена старац је у 
новорођенчету, у Јехошуи, видео 
Богомладенца, Сина Божијег, Бога 
оваплоћеног. Пришавши са страхо-
поштовањем Дјеви, старац Симеон 
узе у руке новорођенче, Емануила, 
Јехошуу, Исуса... Подиже очи ка 
небу, заблагодари Богу и рече: „Сад 
отпушташ с миром слугу својега, 
Владико, по ријечи својој; Јер видје-
ше очи моје Спасење твоје, које си 
уготовио пред лицем свију народа. 
Свјетлост, да просвјећује незнабош-
це, и славу народа твојега Израиља“ 
(Лк. 2, 29-32). Старац Симеон дожи-
вео је оно о чему су сањали Адам, 
Ноје, Аврам и Јаков, оно о чему су 
проповедали Мојсије и пророци, 
оно о чему су певали псалмопојци 
и писали мудраци, оно чему су се 
надали народи. Испуњење Божијег 
обећања о сусрету Бога и човека. 
Зато, није највеће чудо да Дјева за-
трудни нити да човек живи два и по 
века, највеће чудо је поверење Бо-
жије. Бог се срео са човеком и себе је 
као новорођенче, невино, безопасно 
и безазлено предао у руке човекове. 
Није се освртао на одбијање Адамо-
во, нити на безверје и грехе многих 
покољења, није чак марио ни за 
предстојеће издајство Јудино нити 
нам је узео за зло гнусни злочин 
богоубиства, распињање на крсту. 
Не, Бог се као новорођенче предао 
човеку поручивши нам да смо сви 
ми, ако хоћемо, способни да буде-
мо узвишена, боголика бића. Све-

ти Симеон Богопримац је претеча 
свих оних који су у стању да срцем 
прихвате Бога. Старац Симеон је 
више од два века чекао да сретне 
Исуса Христа, Богомладенца, а ми 
имамо прилику да га срећемо сваке 
недеље, сваког дана када служи-
мо Свету Литургију. На Литургији 
нам се Богомладенац даје неупоре-
диво потпуније него што се предао 
старцу Симеону, а ипак много је 
оних који окрећу главу од њега и 
који га одбијају. 

Китимо улице и тргове застава-
ма на Сретење, на груди качимо 
одличја једни другима, кунемо се 
вером и Крстом, али смо из срца 
Богомладенца протерали. Наручје 
наше није широко као Симеоново 
да Безграничног у себе може да 
прими. Трсимо се вером и преци-
ма, а душе су нам мртве јер у њима 
Живот не обитава. На Сретење гор-
до главе уздижемо, а наш сусрет са 
Јехошуом смо светлосним годинама 
промашили. Славећи Сретење, за-
питајмо се где смо, а где су Свети 
Симеон и Емануил.  СЛОВО

СТАРАЦ СИМЕОН ЈЕ ВИШЕ ОД ДВА ВЕКА ЧЕКАО ДА СРЕТНЕ ИСУСА ХРИСТА 

Пише: 
Мирослав РАДОШЕВИЋ

СРЕТЕЊЕ - СУСРЕТ 
БОГА И ЧОВЕКА

Бог се срео са човеком и себе је као новорођенче, невино, 
безопасно и безазлено предао у руке човекове

Сретење Господње,фреска 
манастир Високи Дечани
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СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

QVO VADIS СРБИЈО?

СИТУАЦИЈА НА КОСОВУ И МЕТОХИЈИ ПРЕТВАРА СЕ У НЕВИЂЕНИ ТЕРОР НАД СРПСКИМ СТАНОВНИШТВОМ

У Србији се ових месеци не би 
снашао ни Херкул Поаоро. 
Ово све увелико надила-

зи радње у Murder on the Orient 
Express. Агата Кристи би одјури-
ла у Букурешт, пошто Оријент 
експрес сада заобилази Београд, 
и безглаво збрисала на Запад. 

Напетост у људима расте, а 
стање је све неразумљивије. Чи-
таву ситуацију компликују неух-
ватљиве изјаве председника др-
жаве. Док се ситуација на Косову 
претвара у невиђени терор над 
српским становништвом Алек-
сандар Вучић је у Њујорку, после 
обраћања Савету безбедности УН 
(8. фебруар), сетио да опет причао 
о -Нобеловој награди за мир. Ви 
који живите на северно-америч-
ком континенту немојте се чуди-
ти што о тим „изузетним ствари-
ма“ не можете сазнати ни реч, 
јер председник Србије то говори 
булументи српских новинара које 
води са с собом а да би се стварао 
утисак како је он у Америци или 
било где радо виђен гост.

КРИК СА КОСОВА: 
Тако он приповеда како би до-

био Нобелову награду за мир 
„само кад би признао независно 
Косово и да каже да Србија уводи 
санкције Русији“, али истиче да 
је његова визија „Србија у будућ-
ности“. „Моја је визија шта је то 
што можемо да урадимо за Експо 
и зато позивам људе да се ми вра-
тимо на посао.“

Замислитe колико је ово безо-
бзирно: док су Срби на Косову 

изложени све већим малтрети-
рањима - због тога што је Вучиће-
ва влада предала све инстру-
менте којима је могла да штити 
те људе - председник се окреће 
„визији будућности“. И све то 
док са Косова долази крик Мом-
чила Трајковића: „SERBIA, IF 
YOU DON’T SPEAK NOW, MAY 
GOD NEVER SPEAK!!! SERBIAN 
PEOPLE, LIKE LAMBS BEFORE 
THE SLAUGHTER!?“

Истакнута личност у Српском 
националном већу КиМ опи-
сује протестни скуп у Севeрној 
Митровици као „тугу и безнађе... 
остављеног и напуштеног народа 
над којим се дивљачки иживља-
ва и без основа свети један сади-
стички режим, и то пред очима 
‹демократске и хумане› Европе 
и Америке, пред очима српског 
народа, који упорно ћути и немо 
посматра егзодус у коме активно 
учествује власт коју је тај исти 
народ изабрао“. Тај народ сад су 
„‹јагањци пред клање›, са вољом 
за живот, али без снаге да то ост-
варе, без снаге да од ‹клања› по-
бегну.“

Ви који живите далеко, можда 
помислите да Момчило Трајковић 
претерује. Нажалост, не. Уопште 
не. Сви знају да је та слика исти-
нита. И они који туже и они који 
около шире неистине, да се траге-
дија не би видела у пуном плану. 
„Еееех Србијо, само ти ћути, ћути, 
ћути… Ако сада не проговориш, 
да Бог да никад не проговорила! 
Само ћути и подржавај сопствену 
издају и пропаст! А Вођу и издај-
нике око њега, нека стигне Лаза-
рева клетва!!“ Као у време почет-
ка буне против дахија. Само што 
сад гласа ниоткуда. 

Ова потонулост човека чији су 
наступи деценијама имали сна-
гу и гард злослутан је знак. А 

злослут је мрачнија што ништа у 
ономе што он пише није никакво 
претеривање.

А АЛБАНЦИ ОДЛАЗЕ: 
Јања Гаћеша, новинарско перо 

у чију истинитост смо се могли 
уверити кроз деценијско извешта-
вање, јавља да „у ситуацији как-
ва јесте, добар део Срба одавде 
и даље верује да је ово увертира 
за формирање ЗСО или тзв. Асо-
цијације српских општина, пошто 
више не знамо ни како ће се зва-
ти. Као да се припрема терен за 
нешто ново. ‹Има да нас додатно 
заробе у тој Заједници, ови наши, 
и да славе победу. Пазите шта 
сам вам рекао!’, прокоментари-
сао је један од многих огорчених 
Срба, док је више сати по мразу 
чекао да уђе у НЛБ Комерцијал-
ну банку.“

Пише: 
Слободан РЕЉИЋ

Иако већ стижу гласови да ће саставни део преговора Србије са ЕУ постати обавезно 
признање Косова, нема дана да председник и његови хорски певачи не објављују да је 
„наш европски пут неупитан“

ТУГА И БЕЗНАЂЕ
НАПУШТЕНОГ НАРОДА
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СЛОВО

Парадокс потпуног одсуства ре-
алног става власти из Београда 
је већи ако се гледа шта се збива 
са Албанцима, јер они „одлазе са 
Косова и Метохије и, према њихо-
вим проценама, до краја године 
отићи ће чак пола милиона људи! 
(Прича се да их  већ отишло близу 
300.000 људи.) Да будем преци-
зан: не ради се само о радно спо-
собном становништву, већ одлазе 
читаве породице, укључујући и 
старије људе. Број авиона који 
свакодневно полази са аеродрома 

‘Слатина’ (промењен му је назив 
у ‘Адем Јашари’), више нико не 
броји. Одлази се и аутобусима. 
Раније је повратак гастарбајтера 
из западних земаља око нашег 
Божића значио обавезно задржа-
вање на прелазима и до осам и 
више сати, данима. У просеку, ра-
нијих година су гужве биле три до 
четири дана, а чекало се највише 
до четири сата.“

Сведочења о том догађању била 
би инструктивна за озбиљну др-
жаву:„Прве недеље у јануару по-
знаник Ром ми је рекао да је ње-
гов доктор, Албанац, отпутовао у 
Немачку. Био је видно разочаран 
јер је, према његовим речима, реч 
о добро ситуираном човеку који је 
имао приватну ординацију и од 
свог посла одлично зарађивао. Ме-
дицинске сестре чак имају и песму 
којом се опраштају са Косовом, 

а Срби све то имају прилике да 
гледају на њиховим друштвеним 
мрежама. Радост уз коју одлазе 
и отпоздрављају Косово је заиста 
фасцинантна. Емоција има, от-
прилике, к’о за лањским снегом.“

Ужас положаја Срба на Косову, 
је у ствари у односу Београда пре-
ма њима: све ове тешкоће, мал-
третирања, хапшења, претње, све 
би ти људи, свикли свакојаким 
невољама и изненађењима нека-
ко али сигурно прегурали. Све су 
већ видели. „Навикао је овдашњи 
народ на муку, немаштину и те-
рор“, али није способан да „твоја 
држава чини све да те успешно 
упакује у систем ‹државе Косово›“, 
а све певајући од среће што на-
предује (иако уопште не напреду-
је) „на европском путу“. Разумеш 
кад ти непријатељ чини зло. То 
је улога непријатеља у свим биб-
лијама и светим и несветим књи-
гама откад је света и века, али 
увек се уздаш у себе и надаш се 
помоћи својих. Јер твоји су - ти.  

СРПСКИ СУМОРНИ СНОВИ: 
Та издаја дела свог народа уно-

си суморност у целу Србију и међу 
све Србе. Нико више не верује ни 
у шта. Суочавања се драматизују. 
Већина људи осећа да би се нешто 
требало учинити и пита се зашто 
се ништа не чини: „Свако треба да 
пође од себе и да се запитамо, сва-
ко за себе, шта је то што смо ура-
дили да не дође до овога докле смо 
дошли. Њима је доле све наметну-
то из Београда и већина њих је 
уцењена радним местом, новцем, 
а то значи - опстанак. Да ли си био 
активан у својој средини и поку-
шао да покренеш нешто везано за 
КиМ, бар да дигнеш свест људима 
око себе, у својој породици...итд. 
Пођимо прво од себе, а пустимо 
друге, јер свако ће пред Господом 
одговарати пре свега за своје по-
ступке.“ (један учесник дискусија 
на друштвеним мрежама)

У јавности се дириговано ствара 
збрка. Углавном се најгласније и 
најгрубље спроводи јавна дискре-
дитација Аљбина Куртија. Јесте, 
„његови потези су, најблаже ре-
чено, девастирајући по српске др-
жавне и националне интересе“, 
каже колега Душан Пророковић, 
али наше власти намерно преска-
чу чињеницу да „у конструисаном 
западном наративу то није ‘про-
блематично’“.

Јавно ћете чути критике Кур-

тија, благо срочене претње, по-
руке које би могле значити да то 
што он ради - неће бити допуште-
но. Али нико не треба да верује 
да то има икакве везе са ствар-
ношћу. Куртија нико не дира ни 
за шта. Ако је то тако, зашто др-
жава Србија остаје у преговорима 
у којима само она даје, даје, даје 
и тако деценијама а заузврат не 
добија ништа. Буквално ништа! 
Како се то уопште може звати 
преговорима?

ЋУТАЊЕ И ЗЕБЊА: 
Што је ваше питање логичније 

већа је вероватноћа да власти 
неће обратити пажњу. Мало буке 
а онда се за све нађе разумевање. 
Док Немци и Турци јавно нао-
ружавају нешто што се већ може 
звати косовска војска званични 
Београд само „показује забрину-
тост“. Нема никаквог демарша, 
јасног одбијања. Та безосећајност 
постаје чињеница од које се леди 
крв у жилама. 

Говор који је председник одр-
жао на седници Савета безбед-
ности УН у Њујорку у државним 
медијима је слављен као да је 
Курти потписао капитулацију. У 
ствари, Вучић у СБ није тражио 
ништа сем да га саслушају. Ев-
ропска унија, под чијим покро-
витељством се воде преговори 
директно и неприкривено крши 
Резолуцију 1244 која је оквир за 
решавање косовског питања, али 
- председник Србије не показује 
да у томе види икакав проблем. 
Иако већ стижу гласови да ће 
саставни део преговора Србије са 
ЕУ постати обавезно признање 
Косова, нема дана да председ-
ник и његови хорски певачи не 
објављују да је „наш европски пут 
неупитан“.

„Другачијим приступом косов-
ском проблему би у српским 
рукама остало више - након 
чега би и преговарачка по-
зиција била боља“, подсећа 
Душан Пророковић. „Ризици 
јесу велики, али се показало 
да и овако нису ништа мањи 
на дуги рок“.

То се у Србији све директније де-
финише као издаја - и правна (кр-
шење Устава и закона) и морална 
- „разарање душe нације, подри-
вање темеље државе, ширење за-
разу у телу политике“ (Цицерон). 
Напетост расте. 

СЛОВО

QVO VADIS СРБИЈО?

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Карикатура: 
Неђељко  
УБОВИЋ
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СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

У ПОДГОРИЦИ

Безбедносни сектор Црне Горе, 
чланице НАТО, дуго већ по-
гађају афере, тешке оптужбе, 

кривичне пријаве. „Рат“ се води 
између чланова актуелне и прет-
ходне Владе, посланика, високих 
полицијских службеника.  Акте-
рима, који су се преко медија и 
јавно на скупштинском Одбору  за 
безбедност и одбрану оптуживали 
за корупцију и повезаност са орга-
низованим криминалним групама 
заједничко је да су, по функцијама 
ли преко парламентарних тела, 
укључени у питања безбедности 
земље. 

Главни актери сукоба су са једне 
стране министар правде Андреј 
Миловић из владајућег ,,Покрета 
Европа сад” на чијем је челу пре-

мијер Милојко Спајић, а са друге, 
челници однедавно опозиционог 
покрета УРА, бивши председник 
Владе Дритан Абазовић, минис-
тар полиције из његове извршне 
власти и партијски саборац Филип 
Аџић и шеф Специјлног полицијс-
ког одељења  при Специјалном 
тужилаштву Предраг Шуковић. 
Андреја Миловића и Предрага 
Шуковића за сада подржавају њи-
хови шефови-Милојко Спајић ми-
нистра правде Андреја Миловића, 
а специјални државни тужилац 
Владимир Нововић полицајца 
Предрага Шуковића. Управо је Но-
вовићева подршка Шуковићу била 
пресудна да на ту страну стану и 
Демократе које формално у Влади 
покривају сектор безбедности. Из 
коалиције За будућност Црне Горе 
(бивши Демократски фронт-Нова 
српска демократија Андрије Ман-
дића и Демократска народна пар-
тија Милана Кнежевића) подршку 
дају Дритану Абазовићу, али без 
отворених напада на Андреја Ми-
ловића. Те партије су тренутно у 
процесу договарања са премијером 
Спајићем око уласка у Владу.

Сукоби су почели  уочи парламен-
тарних избора 11. јуна 2023. годи-
не. Тадашњи премијер и лидер ГП 
УРА Дритан Абазовић оптужио 
је политичког конкурента из По-
крета Европа сад (ПЕС) Милојка 
Спајића да је имао финансијску 
сарадњу са јужнокореанцем До 
Квоном који у Црној Гори чека екс-
традицију, по потерницама САД и 
Јужне Кореје, због оптужби за пре-
варе криптовалутама. На оптужбе 
је реаговао функционер ПЕС-а 
Андреј Миловић подношењем кри-

вичне пријаве против Абазовића 
и Аџића, и још неколико лица за 
креирање афере која је, како су 
навели, требало да компромитује 
Спајића. Изборни резултат обезбе-
дио је Спајићу премијерску функ-
цију, а Миловићу место министра 
правде, док су Абазовић и његова 
УРА остали у опозицији.  Пово-
дом те кривичне пријаве Миловић 
је тек 2. фебруара ове године дао 
изјаву у Специјалном тужилаштву. 
Претходно је шефа специјалног по-
лицијског тима  Шуковића означи-
ло као особу преко које су челници 
УРА  покушали да „намонтирају“ 
Спајићу сарадњу са До Квоном. На 
Одбору за одбрану и безбедност, 9. 
фебруара Абазовић и Аџић су више 
позвали Миловића да изнесе саз-
нања о њиховој улози у креирању 
афере. Он није открио ништа појас-
нивши, четири дана касније, да не 
жели да наруши тајност  истраге 
која још траје пред Специјалним 
тужилаштвом.

Осим за учешће у афери До Квон, 

Пише: 
Велиша КАДИЋ

Дритан Абазовић и Филип Аџић

Актерима, који су се преко медија и јавно на скупштинском Одбору  за безбедност и одбрану оптуживали 
за корупцију и повезаност са организованим криминалним групама заједничко је да су, по функцијама ли 
преко парламентарних тела, укључени у питања безбедности земље

„МИРИШЕ“ НА
РУКОПИС МАФИЈЕ

НЕ ЈЕЊАВАЈУ СУКОБИ ЧЛАНОВА ВЛАДАЈУЋЕ И ПРЕТХОДНЕ ВЛАДЕ ЦРНЕ ГОРЕ

БИНАЛИ ЧАМГОЗ НИЈЕ ИЗРУЧЕН
Бинали Чамгоз је саслушан  Основном државном тужилаштву у Подгорици поводом 
коришћења фалсификованих  докумената 2022. године. Он је негирао кривицу.  Зва-
нична Подгорица је одбила да га изручи због лошег здравственог стања али и његовог 
етничког порекла, јер је Курд, због којег би, како сумњају, могао бити додатно угрожен.

Специјални државни тужилац 
Владимир Нововић
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СЛОВОУ ПОДГОРИЦИ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

министар правде је Шуковића оп-
тужио за сарадњу са организова-
ном криминалном групом Будва. 
Уз то је Специјалном тужилаштву 
предао документе о наводним мал-
верзацијама приликом више купо-
продаја станова Шуковића у који-
ма су учествовали појединци из 
будванских криминалних  кругова 
и руски држављани. Тај случај је у 
фази истраге. Шуковић је рекао да 
су станови наслеђе његове супру-
ге.  Шуковићево име нашло се у  
афери „Плава свеска“ која наводно 
показује да је он био неформални 
консултант посланика коалиције 
ЗБЦГ Мила Божовића, који је од 
априла прошле године у затвору 
због оптужби за припадност нарко 
криминалном клану,  Та афера 
није правосудно процесуирана. 

Бивши министар полиције Аџић 
и бивши премијер Абазовић су оп-
тужили Миловића због одбијања 
да изручи турског држављанина 
Бинали Чамгоза Анкари коме се 
на терет ставља кривично дело на-
вођења на оверавање неистинитог 
садржаја. Он је 6. јула 2022. године 

ухапшен у Подгорици, а из Управе 
полиције тада је саопштено да је 
код себе имао фалсификовани па-
сош у којем је уписано име Мехмет 
Али Бајхан. С њим је приведено 
још пет турских држављана, а 
турски медији су тада објавили да 
су и они на потерници њихових 
власти. Турска је тражила Чамго-
зово изручење због вођења кривич-
ног поступка због више кривичних 
дела, међу којима су стварање кри-
миналне организације и покушај 

убиства, а Виши суд је у априлу 
2023. године донео решење којим је 
утврђено да су испуњене законске 
претпоставке за његово изручење. 
Међутим, за Миловића је овај пред-
мет „ад акта“. Аџић је Миловића 

оптужио да је заштитник мафије, 
док је Шуковић оптужио министра 
правде да је пре него је дошао на 
то важно место у Влади Црне Горе 
тражио да се женска особа са којом 
је у емотивној вези, М.М. скине са 
листе безбедносно интересантних 
лица. Оптужио га је и за контакте 
са организованим криминалним 
групама, са којима се среће по хо-
телима на северу Црне Горе. Изнео 
је податак да је Миловићев ауто 
са већом количином дроге био за-

плењен прошлог лета у Босни и 
Херцеговини. Миловић је објаснио 
да је ауто раније продао и да је од 
тада променило три власника, о 
чему постоји његова изјава  пред 
правосудним органима. 

Специјално тужилаштво форми-
рало је предмет о давању азила 
страном држављанину, не преци-
зирајући о коме се ради, како би 
утврдило да ли је том приликом  
учињено кривично дело  и ко су 
евентуални починиоци. Министар 
Миловић је казао да СДТ испитује 
давање азила Телману Исмаило-
ву, азербејџанском бизнисмену, 
који је ухапшен по руској потер-
ници за кривично дело убиство 
двојице привредника у Москви, и 
да је  Абазовић „првоосумњичени“. 
Према писању руских портала он 
је власник луксузног комплекса у 
турском летовалишту Анталија, 
бивши власник тржнице Чер-
кизово у Москви која је била на 
мети критике због непоштовања 
санитарних правила и присуства 
фалсификоване робе. Миловић је 
на скупштинском Одбору 9. фебру-
ара  навео да се Исмаилов дружи 
са Абазовићем, да је био на свадби 
његовог саветника. Седам дана 
раније рекао је да је неко из Аба-
зовићеве Владе „директно узео 
новац“ да би руски држављанин 
добио политички азил...

На главном специјалном тужиоцу 
Владимиру Нововићу је да утврди 
истинитост оптужби функционера, 
који су кључне карике у борби про-
тив криминала и корупције. 

СЛОВО

СЕРИЈА ХАПШЕЊА
Једанаест особа из Подгорице и Никшића ухапшено је у полицијској акцији због 
сумње стварања криминалне организације  и кријумчарења. Међу ухапшенима је и 
блиски рођак бившег председника Мила Ђукановића, Никшићанин Зоран Ђукановић 
звани Жути.  Према наводима Специјалног државног тужилаштва он је имао важну 
улогу у организацији шверца цигарета у годинама добро разрађеној шеми. Међу 
ухапшенима има и припадника црногорске полиције. Службеници Специјалног поли-
цијског оделења ставили су лисице на руке особама за које се верује да су били зна-
чајна копча екипи из подгоричког локала Гранда (у којем су се окупљали власници 
подгоричке компаније Бемакс) у шверцу цигарета, који је годинама функционисао 
преко Луке Бар. Ухапшени су Александар Ацо Мијајловић, некадашњи сувласник те 
фирме, Голуб Војиновић, Дејан Јокић, командир граничне полиције Драган Бацковић, 
Марко Мијушковић, Радоје Рабреновић и Милан Вукадиновић. Нова серија хапшења 
настављена је наредног дана, а међу приведенима су Миленко Мића Рабреновић (би-
вши шеф обезбеђења ухапшеног бившег директора Управе полиције Веселина Вељо-
вића), Милан Рогач из Никшића и његов суграђанин Милета Симанић Никшића. Ви-
шемесечна акција полиције резултирала је разбијањем самог врха такозване „Гранд 
екипе“. Наводно је Подгоричанин Александар Ацо Мијајловић руководио међународ-
ним шверцом цигарета, координишући бродовима који су упловљавали у Луку Бар. 

Министар правде Андреј Миловић
Шеф Специјалног полицијског 
оделења Предраг Шуковић
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СЛОВО СРБИЈИ У СЛАВУ И ЧАСТ

Дан након 14. фебруара, када 
Српска православна црква 
слави Светог Трифуна, ве-

ликог заштитника виноградара 
и винара, долази један од најзна-
чајнијих празника међу Србима. 
Тада црква слави Сретење Гос-
подње, а Република Србија Дан 
државности. Овај најзначајнији 
државни празник обележава два 
велика догађаја из новије српске 
историје, али и један од најзначај-
нијих животних тренутака младог 
Исуса Назарећанина (Христа), 
одакле празник вуче своје корене.

Сретење, дубоко укорењено у 
души српске историје, представља 
више од самог обележавања једног 

тренутка; оно је почаст храбрости, 
ода издржљивости човековој у неу-
толивој жудњи за слободом. У овом 
дану, Србија, вечита душа исто-
рије, одаје почаст својим храбрим 
прецима, подсећа на корене из 
којих црпи снагу и осветљава пут 
ка будућности која предстоји. Сре-
тење тако постаје шапат времена 
који нас подсећа на бескрајну при-
падност историји која нас обликује. 

Управо са тим духом, далеко од 
њених историјских поља, у срцу 
Отаве, Амбасадор Републике Ср-
бије у Канади, његова екселенција 
Дејан Ралевић, са поносом је ор-
ганизовао значајан дипломатски 
пријем у част Дана државности 
Републике Србије. Догађај, који је 
окупио еминентне представнике 
дипломатског кора, канадске зва-
ничнике, као и угледне чланове 
српске заједнице из различитих 
крајева Канаде, представљао је 
продужетак оног шапата време-

на, и традиције која се чује сва-
ког Сретења. Амбасадор Дејан 
Ралевић позвао је и дочекао све 
присутне, нудећи део српског гос-
топримства и културе у далеком 
свету; тиме још више учвршћујући 
везе са отаџбином, промовишући 
њене вредности на међународној 
сцени. Свечаност поводом обеле-
жавања Дана државности Репу-
блике Србије у Отави, привукла 
је преко 30 амбасадора и више од 
40 отправника послова и чланова 
дипломатског кора. Међу присут-
ним амбасадорима, истакли су се 
представници Француске, Аус-
трије, Русије, Шпаније, Бразила и 
Јапана, истичући значај и дубину 
дипломатских веза које Србија не-
гује са овим земљама. Поред амба-
садора, пријему су присуствовали 
и отправници послова из кључних 
земаља као што су Сједињене Аме-
ричке Државе, Индија и Италија. 
Њихово присуство још више је 

Имали смо среће да можемо да представимо бар један мали део српског гостопримства, и наравно, 
српске културе, музике и поноса, јер смо заиста поносни на своју историју и идентитет, нагласио је на 
свечаности његова екселенција Дејан Ралевић, амбасадор Републике Србије у Канади

СРЕТЕЊЕ, ДАН ДРЖАВОСТИ СРБИЈЕ, СВЕЧАНО ПРОСЛАВЉЕНО У АМБАСАДИ СРБИЈЕ У ОТАВИ
Ф
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Пише:
Биљана ТУЦАКОВ

БОГАТСТВО СРПСКЕ 
КУЛТУРЕ И ТРАДИЦИЈЕ

Велика свечаност у амбасади Србије у Отави поводом Дана државности Србије
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подвукло важност сарадње и от-
вореног дијалога међу нацијама, 
у циљу јачања међусобних одно-
са и промовисања заједничких 
интереса. Издваја се и посебно 
присуство бившег канадског ам-
басадора у Београду, Џејмса Би-
сета, чиме је додатно наглашена 
важност овог скупа. Овај догађај је 
још једном потврдио посвећеност 
Србије међународној сарадњи и 
дипломатији, као и њену улогу у 
промовисању мира, стабилности 
и разумевања на глобалном ни-
воу. Министарство спољних посло-
ва Канаде било је представљено 
на највишем нивоу, укључујући 
помоћника заменика министра, 
Александра Левека, који је одржао 
говор истичући значај сарадње из-
међу Србије и Канаде. Осим поли-
тичких и дипломатских личности, 
пријему су присуствовали и бројни 
представници српске заједнице, 
као и високи представници Српске 
православне цркве, што је додатно 
обогатило ово значајно вече. 

Амбасадор Дејан Ралевић је у 
свом обраћању нагласио важност 
дипломатских скупова за уна-
пређење међудржавних односа и 
културне размене, истичући да је 
«ово прилика да се после дужег 
времена, услед пандемије, окупи-
мо и заједно обележимо Дан Ре-
публике Србије, показујући богат-
ство наше културе и традиције.» 
Организација ове вечери била 
је могућа захваљујући дарови-
тости и подршци наших угледних 
привредника из Канаде, чије ве-
ликодушне донације омогућавају 
наставак оваквих значајних до-

гађаја. Спонзори су били Алексан-
дра и Жељко Чолаковић, Милан 
Лешић, Биби и Жарко Брестовац, 
Жељко Прица, Горан Тодоровић и 
Петар Владиковић. 

Док одјекују кораци напретка у 
сарадњи између Србије и света, 

овај дипломатски пријем у Отави 
наглашава не само савремене везе 
пријатељства и сарадње, већ и ду-
боко укорењену посвећеност вред-
ностима слободе и суверенитета. 
Обележавајући Дан државности 

Србије, ми не славимо само важан 
датум у историји нашег народа 
- почетак Првог српског устанка 
и доношење првог Устава Србије 
на Сретење, већ и одајемо почаст 
борби за независност и демократ-
ске идеале који нас воде и данас; 

који нас уче будућности, чувајући 
дух прошлости, као вечну инспи-
рацију за све нас.

Како сведочи Свето писмо (Нови 
Завет), 40 дана након рођења Ис-
уса, његова мајка Девица Марија 
га доноси у јерусалимски Храм, да 
себе очисти, а сина посвети Богу. 
Овај чин носио је снажну симболи-
ку, јер се угледао на размак истог 
броја дана, од дана када су Јевреји 
изашли из Египта, до дана када 
су на Синају, посредством Мојсија, 
примили плоче Десет Божијих за-
повести и Савез с Богом. Ово заве-
товање, спајање, срећење с Богом, 
како целог једног народа, тако и 
малог Исуса (Христа), носило је 
снажну симболику и препозна-
вање дечака као будућег вође на-
рода, дугоочекиваног Месије. Ова 
симболика нашла је своју парале-
лу и у борби за српску независност 
од Османске власти. Прекретница 
ће се догодити на дан Сретења, на 
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СЛОВО

ПОНОСНИ НА СВОЈУ ИСТОРИЈУ И ИДЕНТИТЕТ
-Велики број амбасадора акредитованих у Отави био је присутан, као и велики број 
других представника дипломатских мисија, канадских званичника, представника 
канадског министарства спољних послова, посланика, сенатора, као и представ-
ника наше заједнице, који су дошли из свих делова Канаде, каже амбасадор Дејан 
Ралевић за СЛОВО. Имали смо среће да можемо да представимо бар један мали 
део српског гостопримства, и наравно, српске културе, музике и поноса, јер смо за-
иста поносни на своју историју и идентитет. Уживали смо у песмама црквеног хора 
Српске православне цркве, који је био фантастичан, извео је обе химне, српску и 
канадску, као и један део из Мокрањчевих руковети.

наставак на страни 14

Жељко Прица, амбасадор Дејан Ралевић,Славиша Павловић, Биби и 
Жарко Брестовац
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збору у Орашцу 1804. године, када 
су српски устаници за свог дуго-
очекиваног вођу изабрали и име-
новали вожда Ђорђа Петровића, 
познатијег као Црни Ђорђе или 
Карађорђе. Одабир Карађорђа, 
крупног, храброг, али и одлучног 
човека, за вођу буне за независ-
ност српског народа, показала се 
као једна од најзначајнијих пре-
кретница у нововековној српској 
историји. Устаници брзо осло-
бађају све веће градове, а 1807. 
године и Београд, одакле креће 
развој нове младе српске држа-
ве, коју су градили не само војни-
ци-устаници, већ и учени људи 
попут Доситеја Обрадовића. Ср-
бија је, након подизања устанка 
1804. године на Сретење, добила 
своју државност. Било је потребно 
да прође више од две деценије, 
како би Србија дошла до наредног 
степеника у уређењу своје крхке 
аутономије у односу на Османску 
империју, а то је доношење свог 
првог устава. Након доношења не-
колико хатишерифа (султанових 
фермана, одлука) из 1829., 1830. 
и 1833. године, Милошу Обрено-
вићу, вођи Другог српског устан-
ка из 1815. године, потврђена је 
наследна титула кнеза, али и ус-
лов да уреди државу са осталим 
органима власти. Иако способан 
војсковођа и још мудрији диплома-
та, кнез Милош је имао једну вели-
ку ману, а то је била аутократија 

у владању, па је вешто избегавао 
да уређење државности спроведе 
у целости. Међутим, након Миле-
тине буне, кнез Милош бива при-
нуђен да попусти у својој самовољи 
и дозволи доношење устава, којим 
би се уредило функционисање 
младе кнежевине. За састављача 
првог српског устава изабран је 
један од најшколованијих Срба 
тог периода, Димитрије Давидо-

вић, српски политичар и издавач 
(штампао Новине Србске у Бечу 
и један од најзначајнијих српских 
масона 19. века на Балкану), који 
се за састављање устава угледао 
на француски устав из 1791. годи-
не. По уставу, власт у кнежевини 
подељена је на законодавну, из-
вршну и судску, а овим државним 
актом укинут је и статус робова, тј. 
кметова, као и једнакост грађана 
по вери и нацији. Устав добија име 
Сретењски, јер је прокламован на 
Сретење 1835. године, а уредбу о 
његовом доношењу потписује кнез 
Милош Обреновић. Тако је Србија, 
поново на Сретење, добила и своју 
уставност. Нажалост, овај устав 
није могао дуго да се одржи, јер 
су његове револуционарне одред-
бе сметале највећим европским 
империјама - Отоманском, Аус-
тругарском и Руском царству, који 
нису смели да дозволе укидање 
статуса робова и кметова, па су под 
великим притисцима натерали 
Кнежевину Србију да суспендује 
Сретењски устав. И поред своје 
неславне судбине, Сретењски 
устав послужио је као основа за 
састављање наредних државних 
устава, а његово доношење сим-
болично је усвојено као Дан др-
жавности Републике Србије, која 
се заслугама вожда Карађорђа и 
кнеза Милоша, изборила за своју 
државност и уставност.

СЛОВО

Угледни гости на свечаности у Амбасади Србије у Отави 

Жељко Чолаковић и њ.е. Дејан Ралевић, амбасадор Србије у Отави
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Канада је држава чији је брзи 
економски развој сврстава 
међу седам најразвијенијих зе-

маља свијета. Чланица је групе G7. 
Канaда има 38,450,000 становника 
од којих је запослено 20,362,000, а 
стопа незапослености у 2023 години 
била је 5.7 одсто. Просјечна зарада у 
2023. години је била 64,000 долара. 
Укупан Друштвени бруто продукт 
(ДБП) по глави становника је 45,719 
УСА долара.

Веома брзом укупном друштвено 
економском развоју Канаде допри-
нијеле су велике корпорације, корпо-
рације средње величине али и мали 
бизниси. Укупан број малих биз-
ниса у Канади је, у 2023. години, 
био милион и двјесто хиљада који 
запошљавају више од 97 одсто за-
послених становника Канаде.

Највећи број малих бизниса 
обављају послове из услужних 
дјелатности али и области произ-
водње као кооперанти великих 
канадских и свјетских компанија, 
које имају сједиште у Канади а и у 
свим дијеловима свијета.

Власници малих бизниса поред 
бриге око успјешног обављања своје 
основне дјелатности требало би да  
буду опрезни да њихово пословање 
буде финансијски стабилно. Власни-
ци предузећа суочавају се са низом 
изазова када је у питању управљање 
ризиком. Разне врсте осигурања  
могу  играти важну улогу, када је у 
питању смањење негативног финан-
сијског утицаја на пословање у слу-
чају неконтролисаних догађаја као 
што су инвалидитет власника бизни-
са или кључних особа у руководећем 
тиму, критичне болести или смрт 
кључних акционара или запослених.

Четири области осигурања о који-
ма власник бизниса треба да води 
рачуна су: 1) Здравствено осигурање, 
2) Осигурање за случај повреде или 

болести (инвалидско осигурање), 
3) Осигурање за критичне болести 
(рак, срчани или мождани удар, ле-
укемија), 4) Осигурање за случај смр-
ти (животно осигурање).

ЗДРАВСТВЕНО ОСИГУРАЊЕ: 
Ми у Канади имамо срећу да здрав-
ствени систем плаћа основне здравс-
твене услуге за канадске држављане 
и сталне становнике. Међутим, није 
покривено све што је везано за здрав-
ство, реално, 30 одсто наших здрав-
ствених трошкова се плаћа из свог 
џепа или преко приватног осигурања 
као што су лијекови на рецепт, зубне 
услуге, наочаре, физиотерапија итд.

За власнике предузећа, понуда 
здравствених бенефиција запосле-
нима има паметан пословни смисао, 
јер здравствене бенефиције могу да 
чине део компензационог пакета и 
могу да помогну у задржавању кључ-

них запослених и привлачењу нових 
талената.

ИНВАЛИДСКО ОСИГУРАЊЕ: 
Већина људи троши новац на зашти-
ту свог стана, куће и аутомобила, али 
многи превиђају заштиту своје нај-
важније имовине: њихову способност 
да направе приходе. Нажалост, једна 
од три особе у просеку ће бити оне-
могућена да ради 90 дана или више, 
најмање једном прије 65. године.

Узмите у обзир финансијски утицај 
који би ово имало на ваше пословање 
ако бисте ви, кључни запослени или 
акционар били онемогућени да ради-
те због  повреде или болести. Инва-
лидско осигурање може да обезбеди 
месечни приход који помаже у одр-
жавању пословања.

Осигурање трошкова пословања 
може обезбедити месечну надокнаду 
трошкова током укупног инвалиди-
тета као што су кирија за комерцијал-
ни простор, комуналне услуге, плате 
запослених и бенефиције, трошкови 
лизинга опреме, рачуноводствене 
накнаде, премије осигурања за имо-
вину и одговорност итд.

КРИТИЧНЕ БОЛЕСТИ: За многе 
од нас, идеја да доживимо критичну 
болест као што су срчани удар, можда-
ни удар или рак може изгледати мало 
вероватно, али скоро 3 од 4 (73 одсто) 
запослених Канађана познаје некога 
ко је доживио критичну болест. Нажа-
лост, ово може имати озбиљне после-
дице на вас, вашу породицу и посао. 
Осигурање за критичне болести, ис-
плаћује вам укупан износ осигурања 
нпр. 500,000 долара  како бисте могли 
да се фокусирате на лијечење и опора-
вак у било којој здравственој институ-
цији у Канади или у свијету.

ЖИВОТНО ОСИГУРАЊЕ: Од 
вас, као власника предузећа, не за-
висе финансијски само ваши запос-
лени  већ и ваши најближи. Живот-
но осигурање је важно јер може да 
заштити ваше пословање и такође 
буде још један вид улагања за про-
фит ваше компаније.

Куповина осигурања за живот 
може вам обезбедити унапријед по-
знату суму ако ваш пословни парт-

нер или акционар премину. Ова 
средства се могу искористити за ку-
повину акција преминулог партне-
ра, финансирање уговора о куповини 
и измирење дугова повјериоцима и 
добављачима.

Са животним осигурањем можете 
да смањите порез и да уложите но-
вац у различите врсте инвестмента. 
Често се животно осигурање посма-
тра само као заштита, међутим уз 
трајно животно осигурање, постоји 
опција да уплатите дио профита 
компаније која нису потребна за 
пословање како би се обезбедио раст 
без пореза (у законским  границама), 
како би се диверсификовао ваш порт-
фолио и смањили порези на пасивна 
улагања.   СЛОВО

У БИЗНИСУ ЈЕ ВЕОМА ВАЖНО ЖИВОТНО ОСИГУРАЊЕ

ЖИВОТНО ОСИГУРАЊЕ ЈЕ ОДЛИЧАН 
ВИД УЛАГАЊА ЗА ПРОФИТ КОМПАНИЈЕ

Са осигурањем можете да смањите порез и да уложите новац у различите врсте инвестмента

Пише: 
Богдан КАРИШИК

Илустрација:  
Неђељко 
УБОВИЋ
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СЛОВО САБОРОВАЊЕ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

У ВАЈНОНИ КОД ХАМИЛТОНА 3. ФЕБРУАРА ОДРЖАН ТРЕЋИ СВЕТОСАВСКИ БАЛ ЕПАРХИЈЕ КАНАДСКЕ

Традиционални Светосавски 
бал Епархије канадске одр-
жан је у суботу 3. фебруара 

2024. године у свечаној сали По-
крета српских четника Равне горе 
у Вајнони код Хамилтона. Трећи 
по реду скуп у част просветитеља 
и првог Архиепископа српског, 
Светог Саве Немањића, под 
покровитељством и благословом 
Његовог Преосвештенства Епис-
копа канадског др Митрофана, 
организовао је Одбор за омладину 
Епархије канадске.

Много месеци оданог рада и при-
према допринело је томе да скоро 
пет стотина Срба из више паро-

хија Јужног Онтарија и њихових 
пријатеља, окупи се око лика и 
дела највећег Немањића. Његово 
Преосвештенство Епископ канад-
ски др Митрофан отворио је бал 
са молитвом и благословом. Поз-
дравивши свештенство, чланове 
Епархијског савета и све присут-
не, Владика је опоменуо све снаж-
ном поруком да морамо увек више 

и боље да чинимо за нашу децу, 
како би, далеко од отаџбине, били 
везани за своју Православну веру, 
српско порекло и Светосавље.

У току вечери Покрет Српских 
четника Равне горе удостојен је 
уручивањем Архијерејске грамате 
за вишегодишњу подршку Српској 
православној цркви, а посебно Све-
тосавском балу и летњем дечијем 

У ЧАСТ СВЕТОГ САВЕ НЕМАЊИЋА
Поздравивши свештенство, чланове Епархијског савета, и све присутне, Владика је опоменуо 
све снажном поруком да морамо увек више и боље да чинимо за нашу децу, како би, далеко од 
отаџбине, били везани за своју Православну веру, српско порекло, и Светосавље

Рајко Ђурђевић, Петар Манојловић Динарац, владика Митрофан и 
отац Јован Марјанац

Фото: 
Миленко ВУКОВИЋ

Пише: 
Свештеник Јован МАРЈАНАЦ

Марширала, марширала 
краља Петра гарда-
чланови Фолклорног 
ансамбла ,,Стеван 
Синђелић,, из Кичинера
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СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

САБОРОВАЊЕ

кампу епархије. Његово Преос-
вештенство Епископ Митрофан, 
и Рајко Ђурђевић, потпредсед-
ник Одбора за омладину Епархије 
канадске, свечано су доделили 
грамату и поклоне, иконе Хрис-
та и Пресвете Богородице Петру 
Манојловићу Динарцу, ветера-
ну II Светског рата, вишедеценијс-
ком трудбенику у српској заједни-
ци Хамилтона. Испред Покрета, 
чика Перо изразио је захвалност 
омладини која се окупља око своје 
Цркве и Светог Саве, и жеље да то 
наставе још много година.

Свештеник Јован Марјанац, 
секретар Епархије канадске зах-
валио се свим присутнима, особи-
то добровољцима који одано раде 
целу годину како би дечији летњи 
камп Преображења Господњег 
при истоименом манастиру био 
успешан. Објављено је да, ако Бог 
да могућности, ове године камп ће 
угостити, по први пут, 400 деце, у 
две одвојене седмице.

Свакако најемотивнији врхунац 
вечери било је певање Светосав-
ске химне од стране свих присут-
них. Бал је употпуњен наступима 
Нијагарских тамбураша и КУД-а 
Стеван Синђелић, дружењем уз 
песму, коло, и богату вечеру.

Сав приход Светосавског бала 
намењен је будућем комплексу за 
летњи дечији камп Епархије ка-
надске.  

СЛОВО

наставак на страни 18

Српска младост и 
лепота-фолклораши 

,,Стеабвана 
Синђелића,, из 

Кичинера
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СЛОВО САБОРОВАЊЕ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Гости на Светосавском балу у Вајнони
Српска младост и лепота- фолклораши ,,Стеабвана 
Синђелића,, из Кичинера

Оркестар 
Нијагарски 

тамбураши



СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

ИЗ ПРАВОГ УГЛА

"ПРОДАЈА МАГЛЕ" 
УНИВЕРЗАЛНИХ НЕЗНАЛИЦА

Пише: Живко ЦЕРОВИЋ

Одувек сам сањао о идеалној 
професији. Када сам био млад 
то се кретало од  комбајнера, 

до пилота или ватрогасца. У ства-
ри, чим сам напустио Војводину у 
којој сам рођен, сан о комбајнеру, на 
прастаром комбајну на водену пару, 
је ишчилео, а мој живући сан поста-
ти ватрогасац је постао моја нова оп-
сесија. На то је утицало, пре свега, 
што је један мој комшија био добро-
вољни ватрогасац. Он је имао ари-
стократску тамно плаву ватрогасну 
униформу са великим позлаћеним 
дугмадима, неки широк појас са то-
ком и још чуднији метални шлем, 
као онај шлем аустроугарских и не-
мачких војника из Првог светског 
рата, који су звали Једнорог.

Следећа моја опсесија бити пилот 
ме је држала наредних неколи-
ко година,  све до пубертета, када 
сам се нагло уозбиљио и почео да 
маштам да постанем професор било 
чега, јер сам сматрао да  нема већег 
ауторитета од ауторитета учитеља 
или предавача. Како сам се при-
ближавао годинама када се стварно 
требало определити шта студирати 
све више ме је опседала мисао или 
сан бити позоришни или филмски 
редитељ, или у најгорем случају 
песник или писац.

Било како било редитељ нисам 
постао, иако сам добио високу оце-
ну за писмени рад на пријемном на 
Академији, јер су ми из Пријемне 
комисије објаснили да се за мене, 
и поред талента и знања које сам 
показао, није могло наћи места на 
групи за режију, јер су та места била 
већ резервисана за децу угледних 
позориштанаца, филмаџија или 
политичара. Предложено ми је да 
одмах упишем Драматургију. Не 
размишљајући то сам одбио са ин-
дигнацијом. Велика грешка.

Разочаран, отишао са да студи-
рам новинарство на Факултету по-
литичких наука, јер сам претходно 
чуо од једног мог земљака да су 
тамо најлепше студенткиње. За 
сваки случај уписао сам ванредно 

Филозофију или како се тада по-
модно говорило Философију. Схва-
тио сам  убрзо да  ми за филозофи-
рање не требају водичи, већ да сам 
човек читајући, размишљајући и 
закључујући налази филозофске 
одговоре на сва могућа питања. 
Уместо филозофије убрзо сам упи-
сао књижевност, јер је моја прва сту-
дентска љубав то студирала

Одмах по почетку студија нови-
нарства та професија ме је зграбила 
у своје чељусти не пуштајући ме из 
њих. Путовања, сусрети са људима, 
праћење догађаја, збивања, поста-
ла је реалност односно мој живот 
у коме сам био задовољан мада не 
увек и срећан. А због те професије 
сам се и нашао у Канади. У Новом 

свету сам увидео да се од новинар-
ства, посебно у етничким заједница-
ма, не може живети па сам се опре-
делио да студирам оно што се данас 
зове ИТ. 

Тек сад после дугих година учења, 
читања, па и размишљања уочио 
сам једну професија која је идеал 
и сан над свим сновима а да би се 
досегла није потребан велики напор 
ума. Та реч је аналитичар. Посебно 
политички аналитичар. 

Енциклопедије кажу да „ анали-
за (грчки ανάλυση, из старогрчког 
глагола ναλύειν, аналyеин – рас-
творити,) је процес „растварања” 
концепта, пропозиције, мисли, 
лингвистичког система, као и било 
које поставке, на „крајње” или јед-
ноставније саставне делове. Многи 
филозофи оспоравају универзалну 
могућност примене анализе јер, 

по њима, њена дословна употреба 
при покушају решавања већине 
филозофских проблема доводи до 
апсурда.“ Развој или експлозија 
медија, посебно социјалних медија 
последњих деценија, једноставност 
емитовања порука широм медијског 
простора довели су нас до ситуације 
да многим ТВ и  видео каналима, 
подкастима парадирају разни ана-
литичари за све и свашта који нам 
објашњавају све и свашта.

Они су стручњаци за политичка, 
спољно-политичка, војна, економ-
ска, медијска, спортска, историјска 
и свака друга питања. После неко-
лико реченица лако је уочити, код 
већине, недостатак основног образо-
вања видљив, пре свега, у муци са 

језиком, логопедији. Своје тобожње 
„знање“ скривају иза помпезних ти-
тула  и логици неухватљивих син-
тагми институција из којих долазе 
као што су институти за  стратешка, 
безбедносна, геополитичка и разно-
разна друга питања и потпитања. 

Иза њихових наступа увиђамо да 
за „анализе“ новог типа  није потреб-
но знање, али да се могу зарађивати 
лепе паре од продаје магле што зна-
чи да је школовање бесмислено и да 
смо изгубили године узалуд. Следи-
мо само логику клика и социјалних 
медија. Сетимо се оне Марк Твено-
ве мисли да се у Америци највише 
цене универзалне незналице. Тако 
је код нас. Тако је и у целом свету. 
Владаоци из сенке су то и хтели. 
Од Твеновог времена заиста се није 
много тога променило. 

СЛОВО

Иза њихових наступа увиђамо да за „анализе“ новог типа  није потребно знање
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ВЛАДАОЦИ ИЗ СЕНКЕ СТВОРИЛИ СУ ПОСЕБНО ЗАНИМАЊЕ - ПОЛИТИЧКИ АНАЛИТИЧАР

Илустрација: 
Неђељко 
УБОВИЋ
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СЛОВО У СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Протојереј-ставрофор Драган 
К. Велеушић рођен је на 
дан Свете Петке 1954. годи-

не на Палежу, село Рађићи, Кнеже-
во на Равној Врховини од оца Кр-
стана и мајке Млађенке. 

Одрастао је у Вртачама и Поља-
нама код јагањаца и оваца. Када 
је имао осам година у домаћинској 
кући Јована Велеушића живјело 
је 25 чељади. То он кроз цијели жи-
вот осјећа као част, понос и за много 
људи новијег доба недоживљено ис-
куство. Основну школу је завршио 
у Вишевицама и Живиницама. У 
септембру 1969. године уписао је 
Богословију ‘’Светог Саве’’ у Београ-
ду. Послије завршене Богословије 
и одслуженог војног рока ступио 
је у брак са Винком, рођеном Ма-
лешевић и касније се запослио 
као службеник Патријаршијског 
управног одбора у Београду. На 
празник Богојављења, 1978. године 
у београдској Саборној цркви руко-
положен је у чин ђакона од стране 
патријарха српског Германа, а на 
дан храмовне славе Саборног хра-
ма у Београду, Светог Архангела 
Михаила, 1980. године, опет од 
стране српског патријарха Германа 
рукоположен је у чин презвитера и 
упућен на пастирску службу у па-
рохију Светог Саве у Јоханесбургу, 
Јужна Африка. Након шест година 
одлучује да се премјести у САД гдје, 
захваљујући тадашњем админи-
стратору Епархије средњезападно-
америчке, Епископу шумадијском 
др Сави, бива постављен за паро-
ха у Галвестону, Тексас. Убрзо, по 
одлуци епископа Саве, постављен 
је за секретара Епархије средње-
западноамеричке. Првог јануара 
1989. године, по молби и одлуци 

милвошких Срба, постављен је за 
другог сталног пароха при храму 
Светог Саве у Милвокију. На па-
рохији у Милвокију, увек очинском 
и братском бригом вођен од стране 
проте Милана Марковине, та-
дашњег старјешине храма, отац 
Драган предузима низ значајних 
подухвата, међу којима је организо-
вање прве приватне акредитоване 
школе Српске православне цркве 
на америчком континенту и постаје 
њен директор. Свој умјетнички та-
ленат уградио је у најмање једну 
трећину мозаика непроцјењиве 
вриједности који краси прелијепу 
саборну цркву Св. Саве у Милво-
кију. По својој иконографској ље-
поти у мозаику овај храм без сумње 
стоји раме уз раме са храмом Светог 
Георгија на Опленцу. Отац Драган, 
још од ђачких дана у Богословији 
Светог Саве у Београду, испољава 
од Бога дати дар према књижевном 

раду. Објавио је осам књига: Чемер-
ница (преведена на енглески језик), 
Равна Врховина, Вапаји, поруке и 
мољења, Писмо исписнику, Прис-
тигли прогнаници, Дословце на 
пословице и Спутане руке слободе. 
Дневник једног богослова, записе 
из богословских дана, отац Драган 
још чува од јавности, иако је први 
примјерак одштампан и чека по 
њему неко друго време. Пристигли 
прогнаници, збирка је кратких при-
ча о животу прогнаних Срба који су 
се скрасили у Милвокију. Дословце 
на Пословице, јединствена је обра-
да српских народних пословица у 
смислу прилагођавања приликама 
савременог живота. Књига Спу-
тане руке Слободе, је збирка крат-
ких прича и песама, а посвећена је 
српским заробљеницима у хашком 
трибуналу. Прота Драган је члан 
Удружења књижевника Србије, 
Републике Српске и државе Вис-

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ПРОТОЈЕРЕЈ-СТАВРОФОР ДРАГАН К. ВЕЛЕУШИЋ ИЗ МИЛВОКИЈА  (1)

Пише:
Горан ЂУРИЋ

ТРУДИО САМ СЕ ДА МОЈА СЛУЖБА 
БОГУ БУДЕ ПЛОДОТВОРНА

Поносан сам што сам рођен и стасао у човјека у једној домаћинској кући, у којој је мој ђед Јован 
био старјешина, каже за СЛОВО протојереј ставрофор Драган К. Велеушић

Прота Драган Велеушић испред храма Светог Саве у Милвокију
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консин. Његове пјесме, кратке при-
че и ликовни радови објављени су 
у многим часописима. У организа-
цији периодичног листа ‘’Наше горе 
лист’’ од 327 приспелих књижевних 
радова српских писаца из расејања 
добио је другу, сребрну награду Де-
санке Максимовић. Учествовао је 
на књижевној манифестацији ‘’Ко-
чићеви дани’’ у Београду и Бањој 
Луци. Поводом 41. Кочићевог збо-
ра 2006. године доживео је част да 
заузме улогу главног бесједника на 
свечаној академији у Банском дво-
ру у Бањој Луци. Као свештеник 
при храму Светог Саве у Милво-
кију вршио је дужност старјешине 
храма 30 година. За све активности 
које отац Драган испољава на пољу 
свештеничке службе, одликован је 
највишим одликовањем за свеште-
на лица мирског реда, правом но-
шења напрсног крста и достојан-
ством протојереја-ставрофора. Са 
супругом Винком од Бога је добио 
два златна сина, Борислава (Бања 
Лука 1977. године) и Крстана (Јо-
ханесбург 1981. године). Обојица 
говоре српски језик, читају и пишу 
ћирилицу као да су јуче дошли са 
Равне Врховине испод Чемерни-
це и Влашића. Борислав и његова 
супруга Татјана добили су сина 
Луку (Милвоки 2008. године) и 
Алексију (Милвоки 2010. године). 
Борислав је инжењер нискоградње, 
живи и ради у Милвокију. Крстан је 
магистар политичких наука и ради 
као аналитичар. Своје пензионер-
ске дане прота Велеушић раније 
није знао где ће да проведе. Да ли у 
Милвокију, Паковраћи код Чачка, 
на Равној Врховини, у Бањој Луци, 
или ће, можда, да тражи и четврти 
континент... Вјероватно су дјеца и 
унучад одлучили да остане у Мил-
вокију. Епископ Лонгин није доз-
волио да се прота Драган у пензији 
улењи, па га је поставио за архије-
рејског намјесника за милвокшко 
намјесништво, које заузима државе 
Минесоту, Висконсин и сјеверни 
дио државе Илиноис. Још увијек 
прота учи свој народ Православљу, 
пише, пјева, свира, слика и воли све 
што је српско а вриједи. Труди се да 
буде ‘’Србенда’’ онолико колико је 
људина.
n Како је текао ваш свеште-

нички пут? Зашто сте се од-
лучили, у вријеме израженог 
комунистичког зулума, баш за 
свештенички позив?

ВЕЛЕУШИЋ: На ово питање 
најбоље би могао да одговори Бог, 

јер то је Његова воља. То што је и 
мене изабрао, није моја заслуга. Ис-
тина, на ову тему би се могло много 
рећи, али нагласио бих само неко-
лико ствари. Без обзира на то како 
и зашто сам постао српски право-
славни свештеник, у мени пламти 
осјећање захвалности Господу што 
ме је сврстао међу ‘’изабране’’, од-
носно што ми није дозволио да се 
бавим неким другим пословима, 
него ме је задужио да чиним Његов 
посао међу људима, што ми је повје-
рио словесно стадо о чијим душама 
треба да бринем. Стадо без пасти-
ра је подложно расулу и осипању. 
Христос говори својим ученицима: 
‘’...ја вас изабрах и поставих вас да 
идете и род доносите...’’ (Јн. 15:16). 
Схвативши врло озбиљно овај за-
датак, трудио сам се да моја служ-
ба Богу, Цркви и народу буде што 
плодотворнија. Никада нећу бити 
задовољан учинком, али, ко зна, 
можда Бог и хоће. Тјеши ме љубав 
Његова. Као људи, дужни смо да 
будемо сарадници Божји и захвал-
на чеда. Поносан сам што сам рођен 
и стасао у човјека у једној домаћин-
ској кући, у којој је мој ђед Јован 
био старјешина. Није могло да се 
вечера а да се прије тога не стане на 
молитву. Он пред икону, а нас два-
десет четворо, мала Црква, у миру 
и тишини, свако на свој начин, уз-
носимо молитве и то траје док он 
не почне да завршава молитву по-
лугласно. Тада ми, посебно дјеца, 

знамо да је готово. Одрастање у 
таквој породици засигурно је била 
одлична припрема, могло се нази-
рати ‘’опредјељење’’ за узвишени 
позив. Држећи ме на свом кољену, 
често је мој ђед знао да каже: Ово 
ће бити наш први поп. Дакле, био 
је Божји сарадник у формирању 
личности своје чељади, међу којима 
сам се обрео и ја. Поред тога, у на-
шој кући о Божићу, крсној слави и 
другим свечаним сабрањима било 
је нормално запјевати о Милошу и 
Косову, о Његошу и Лазару. То је 
био само видљив израз поноса на 
националну и вјерску припадност, 
а у исто вријеме и неки пркос кому-
нистичким жбирима и доушници-
ма. Ко нам је могао да забрани да се 
Богу молимо у своме дому? У кућу 
нам је свраћао ‘’Шокац’’ из Више-
вица, циглу за кућу нам је правио 
муслиман из Вечића, а знали су да 
је мој отац Други свјетски рат про-
вео у четничким јединицама војво-
де Лазара Тешановића. А нама 
је било мило да нам сврате, јер су 
тиме показивали да нас се не боје, 
да смо нормални и добри људи, 
али се не стидимо што смо четнич-
ка породица. Исти су се преварили 
1992. године: нису нас нашли на 
спавању! Мада, било их је који су 
остали нормални људи те служили 
у Војсци Репубике Српске. У току 
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Прота Драган, протиница Винка, Борислав, Татјана, Крстан, Лука 
и Алексија
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моје младости другарице и другови 
и њихова дјеца звали су ме ‘’бандит-
ско дијете’’. Хвала им на томе, јер су 
тиме само челичили моја осјећања 
у припадности традицији, српском 
роду и вјери православној. Истина, 
био сам ‘’Вуковац’’ у основној шко-
ли, те су се наставници препирали 
око тога у коју школу треба да се 
упишем. Али, кад сам се уписао у 
Богословију ‘’Светог Саве’’ у Бео-
граду, пола од њих са мном више 
није говорило. Свеједно - пријетње, 
застрашивања, пребијања до неми-
лости и тамничења у затвору тзв. 
‘’Црној кући’’ у Бањој Луци чла-
нова наше породице у нама нису 
могли да отање, умање, ослабе или 
униште тај здрав и наслијеђен по-
нос, љубав према себи, своме роду 
и својој вјери. Вјерујем да је, поред 
Божје воље, и много других ствари 
које су се уплеле у наш живот ути-
цало на заједничку одлуку ‘’вијећа 
стараца’’ уз прећутно одобравање 
млађих да Драган оде у попове.
n Као свештеник СПЦ обишли 

сте скоро цијели свијет. Како 
живе Срби у расејању, коли-
ко су везани за цркву и родни 
крај?

ВЕЛЕУШИЋ: Кад размишљам 
о свом народу овдје у дијаспори и у 
Отаџбини, коју овдје рођени зову 
‘’стари крај’’, наметну ми се мисли 
два човјека. Један је Gustave Le 
Bon, а други познати српски пси-
хијатар. Први у својој студији ‘’Психо-
логија гомиле’’ као да описује српски 
народ. Говорећи о склоности гомиле 
да крене за лидером, он тврди да 
се тад сваки појединац одриче себе, 
својих ставова и убјеђења и попри-
ма психу припадника гомиле, која 
комплетно прати вођу, без обзира 
ко је, какав је, шта су му идеје и шта 
му је циљ. Један наш психијатар у 
току рата је често нејединство међу 
Србима скоро па оправдавао једном 
карактеристиком српског човјека. 
То је самопоуздање, самоувјерење, 
из којих се јавља храброст. Кад је у 
питању Gustave Le Bon, понашање 
српског народа често је у нашој исто-
рији потврђивало ставове овог фран-
цуског мислиоца. Кад год смо ишли 
за вождом којег је изњедрио српски 
народ, који је народ водио у име 
Бога, у чијој глави су се слиле све 
мисли и све жеље народа, слобода и 
држава украшена православљем, до 
циљева се долазило. Народ је ишао 
у уређеном строју, јер вожд није ла-
гао. Кад год смо за лидера прихва-
тили наметнутог несрба, постали 

смо гомила која није свјесна ко је 
води, куда је води и да му је циљ 
искључиво антисрпски. Нека ми оп-
росте сви чији су сродници постали 
житељи највећег српског града под 
земљом, али не бојим се да кажем: 
Народ који је прихватио да послије 
једног Јасеновца уђе у ‘’братство и 
јединство’’ са кољачима своје дјеце, 
мора да плати цијену. Можда смо 
је до сад и преплатили, али још има 
времена да на челу народа и државе 
имамо човјека којег је родила мајка 
Српкиња и који за ступање на своје 
мјесто тражи благослов кроз оца на-
шег Св. Саву. Тек тада можемо да 
се надамо да ћемо као народ опста-
ти и имати своју, малу или велику, 
Србију под капом небеском. Пси-
хијатар је у праву, али то самопоуз-
дање, та храброст и сличне особине 

кад је у питању опстанак народа и 
државе не смију да прерасту у само-
вољу, егоизам и локал патриотизам. 
Спремност на жртву, ако није израз 
љубави, може да пријеђе и у жртву 
из користољубља, освете, непослуш-
ности и сличних штетних особина. 
Нека сваки Србин буде поносан, 
али не горд, јунак, али не насил-
ник, политичар, али не издајник, 
свештеник, али не најамник већ 
пастир, професор, али не плагија-
тор, поштар, али не шпијун у својој 
улици, трговац, али не крадљивац 
од сиротиње, умјетник, али не раз-
вратник.... Кад се сви самовољни и 
самоувјерени Срби споје у породи-
цу са старјешином на челу, у војну 
јединицу у којој је сваки војник у 
исто вријеме и ратник, и политичар, 
и свештеник, и просвјетар, е тад мо-
жемо да будемо сигурни да нам ‘’не 
може нико ништа’’. Дај Боже. Срби у 

расејању, прије свега у САД су прив-
ржени својој цркви, ту се окупљају, 
друже у настојању да, поред учешћа 
у црквеном и молитвеном живо-
ту, очувају везу са отаџбином кроз 
разне видове, било кроз разговор 
на српском језику, учешће у спорт-
ским клубовима, фолклору, па до 
заједничког гледања телевизијских 
програма из Отаџбине. Уз то, везе са 
родним крајем се одржавају и редов-
ним одласцима у посјету фамилији, 
а у том правцу желим да похвалим 
поновно успостављање редовних 
авионских линија из Београда до 
Њујорка и Чикага. Срби су вриједан 
и пожртвован народ, многима није 
тешко да возе своју дјецу на пробе 
фолклора и по сат, сат и по од куће, 
да би у дјецу усадили културно на-
слеђе, родољубље и патриотизам. 

Међутим, има и оних који се препу-
штају стварима којима ова земља, 
као земља миграција, обилује, да 
будемо искрени, па запуштају везе 
са сународницима. Треба имати у 
виду да српска дјеца која припадају 
фолклорним групама и спортским 
српским клубовима доживе дан кад 
више не играју нити се баве спортом. 
Уколико поред ових активности не 
буду на адекватан вјерски начин ве-
зана за своју цркву, лако оду својим 
путем, односно изгубе се за српство 
и православље. У овој земљи Аме-
рици то је лако могуће. Но, свештен-
ство, родитељи и вјеронаука једина 
су гаранција да то не може да се 
деси. Нека буде примјер приватна 
школа ,,Свети Сава,, у Милвокију и 
иста таква у Чикагу. 

(Наставак у мартовском 
броју часописа СЛОВО)

Прота Драган Велеушић са владиком Лонгином који му је уручио орген 
Његоша првог реда којим га је одликовао предсједник РС Милорад Додик
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Илијана Тодоровић је адвокат 
у Сједињеним Америчким 
Државама школована у 

англосаксонском и европско- кон-
тиненталном праву. Члан је адво-
катских комора држава Њујорк, 
Вашингтон D.C., Луизијане и Тек-
саса. Носилац је чак пет правних 
диплома, укључујући три мастера 

права (LL.M) како у међународ-
ним правним студијама, тако и у 
европско- континенталном тако и 
у америчком праву. Међу њеним 
многобројним почастима, издваја 
се неколико награда за суперио-
ран успјех у области права као и 
признање National Jurist магази-
на који је Илијану уврстио међу 15 
најбољих иностраних адвоката у 
САД. Илијана Тодоровић је члан 
тима који је, на иницијативу Алекс 

Остојић Рашинг, основао Српску 
адвокатску комору у САД. 
n Како је дошло до оснивања 

Српске адвокатске коморе у 
САД и шта је њен циљ? 

Српска адвокатска комора у САД- 
у је, најпростије речено, основана из 
потребе, каже на почетку разговора 
Илијана Тодоровић. Број наших 
људи у Северној Америци већ неко 
време није занемарљив и он и даље 
расте. Није нам страно да са тим до-
лазе и разни изазови, па тако и они 
правне природе. Такође нам није 
страно да наши људи, можда више 
него икада пре, играју забележене 

улоге у правосудном систему у овој 
земљи. Основали смо Српску ад-
вокатску комору (као непрофитну 
организацију) са циљем да она слу-
жи као мост који повезује, не само 
адвокате, судије, и студенте права 
у Америци који су српског порекла, 
него и њихову стручност са нашим 
људима и компанијама којима је та 
стручност потребна. 
nКо су све чланови ове орга-

низације? 

Имамо три категорије чланова: (1) 
адвокати који су српског порекла а 
који живе и раде у Америци, (2) сту-
денти права који су српског порекла 
а похађају правни факултет или 
law school у Америци, и (3) прија-
тељи организације, што обухвата 
све оне који желе да подрже рад ор-
ганизације без обзира на порекло, 
место боравка, или посао којим се 
баве. Наравно, свака категорија до-
носи одговарајуће предности и нуди 
одређени дијапазон услуга које 
пружа Српска адвокатска комора 
а које чланови могу да искористе 
на свом путу ка даљем професио-
налном усавршавању. Учлањење у 
Српску адвокатску комору у САД- у 
је бесплатно до краја 2024. године.
n Који су вам планови за ско-

рију будућност? 
Генерално говорећи, наши пла-

нови су уско повезани са оним што 
желимо да постигнемо кроз ову ор-
ганизацију. А то је да, под једним 
кровом, окупимо све људе српског 
порекла који, на овај или онај на-
чин, имају удела у америчком пра-
восудном систему, да промовишемо 
њихове успехе, као и да подржимо 
њихов даљи развој и напредак. С 
тим у вези, већ смо организовали 
пар надолазећих виртуелних до-
гађаја и искористила бих ову при-
лику да позовем све заинтересоване 
да посете нашу интернет страницу 
(Serbian Attorney Association) и да 
нам се придруже. Надамо се да 
ћемо ускоро бити и у могућности 
да, кроз стипендије, помогнемо на-
шим студентима права и да ћемо, 
кроз стварање службеног именика, 
олакшати повезивање наших људи 
са адвокатима који могу да им своје 
услуге ставе на располагање, каже 
на крају разговора Илијана Тодоро-
вић.  СЛОВО

ИЛИЈАНА ТОДОРОВИЋ, ЧЛАН ТИМА ЗАСЛУЖНОГ ЗА ОСНИВАЊЕ СРПСКЕ АДВОКАТСКЕ КОМОРЕ У САД

Пише:
Бранко МИКАШИНОВИЋ

Основали смо Српску адвокатску комору (као непрофитну 
организацију) са циљем да она служи као мост који повезује, не 
само адвокате, судије, и студенте права у Америци који су српског 
порекла, него и њихову стручност са нашим људима и компанијама 
којима је та стручност потребна, каже за СЛОВО Илијана Тодоровић 

ПРАВНА ПОМОЋ
СВИМ СРБИМА

Основали смо Српску адвокатску комору (као непрофитну 
организацију) са циљем да она служи као мост који повезује, не 
само адвокате, судије, и студенте права у Америци који су српског 
порекла, него и њихову стручност са нашим људима и компанијама 
којима је та стручност потребна, каже за СЛОВО Илијана Тодоровић 

ПРАВНА ПОМОЋ

КОРИСТ ЗА ЦЕЛУ СРПСКО-АМЕРИЧКУ ЗАЈЕДНИЦУ 
- Откако смо основали Српску адвокатску комору 
у САД- у, реакције су биле напросто изванредне, 
каже Алекс Остојић Рашинг, председница Српске 
адвокатске коморе у САД. Наш циљ, да ујединимо 
адвокате и студенте права српског порекла у овој 
земљи, је дубоко одјекнуо у нашој заједници. Пос-
већени смо решавању изазова и стварању прилика 
које ће бити од користи, не само нашим чланови-
ма, него и целој српско- америчкој заједници као 
и широј јавности. Енергија и узбуђеност који су 
поздравили стварање ове организације потврђују 
њен значај и потенцијал наших циљева. Заиста смо 
захвални на свој подршци и радићемо на томе да 
заједно остваримо значајане помаке. 

Алекс Остојић 
Рашинг, председница 
Српске адвокатске 
коморе
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РАЗГОВОР С ПОВОДОМ

ЗА СЛОВО ГОВОРИ МИОДРАГ ЈАКШИЋ, ПРЕДСЕДНИК МАТИЦЕ ИСЕЉЕНИКА СРБИЈЕ

Матица исељеника Србије је 
најстарија наша организа-
ција која се бави сарадњом 

са Србима који живе и раде у 
иностранству, каже на почетку 
разговора Миодраг Јакшић, 
председник ове организације. 
Основана је 1949. године и као 
друштвено-политичка организа-
ција у систему СФРЈ имала је веома 
важну улогу у повезивању наших 
исељеника са матичном државом. 
Деведесетих година прошлог века, 
током трајања ратова на подручју 
тадашње Југославије, Матица је 
била својеврсни хуманитарни цен-
тар,  тада је председник био писац 
Брана Црнчевић. Транзициони 
период је донео промене и прес-
труктуирање друштвено-политич-
ких, али и спортских, културних и 
свих других организација, тако да 
су многе институционалне органи-
зације из наслеђа бивше Југосла-
вије угашене, неке су трансформи-
сане, скинуте са државног буџета, 
што се десило и са Матицом. Као 
непрофитно удружење, функцио-
нише од 2007. године и финансира 
се искључиво пројектним путем, 
учешћем на конкурсима. Пре неко-
лико година је зграда у Нушићевој 
4, где су биле просторије Матице, у 
складу са Законом о реституцији, 
враћена старим власницима и сви 
дотадашњи корисници простора су 
исељени, што је додатно успорило 
значајан прогресиван програм на-
ших активности, које смо имали 
од 2017. године и мог доласка на 
чело Матице. Од те 2017. смо сва-
ке године у нашим просторијама и 
широм Србије имали више од 200 
програма годишње, промовишући 
рад и активности наших људи из 
Света, кроз организацију излож-
би, концерата, трибина, конфе-
ренција, представа, књижевних 
вечери, дебата… Чекајући стални 
простор за рад и за организацију 
програма, наше активности у 
мањем обиму организујемо у дру-
гим просторима широм Београ-
да, Србије али и наше дијаспоре. 
Тако смо недавно, по други пут 
организовали књижевне сусрете 

српских писаца из Америке крај 
скулптуре Београдског читача у 
Орланду, на Флориди. Наставили 
смо да додељујемо књижевну на-
граду “Растко Петровић” коју 
Матица додељује од 1996. године. 
Добитници за прошлу годину су 
Сања Лукић из Лондона, Јови-
ца Ђурђић из Ријеке и Данило 
Марић из Џерсија.  Организовали 
смо изложбе фотографије три срп-
ска фотографа из Торонта, Бобе 
Богдановића, Зорана Пивали-
це и Зорана Вујановића и то у 
Београду, Новом Саду и Крушевцу. 
Матица је била присутна и на не-
колико већих конференција и ма-
нифестација посвећених правима 
Срба у региону, а кроз ТВ емисије  
“Срби широм света” на ТВ Студио 
Б и “Знања српског расејања” на 
ТВ Корени, из недеље у недељу 
промовишемо достигнућа наших 
људи из дијаспоре. За ову годину 
је планирано неколико нових про-
грама, које покрећемо заједно са 
организацијама из дијаспоре Евро-

пе и Америке, о којима ћемо ускоро 
обавестити јавност.

- Поетски караван који реа-
лизујете очигледан су доказ да 
уметност и лепа реч немају гра-
нице?

-Поетски караван је књижевна 
манифестација коју сам спровео у 
септембру прошле године заједно 
са писцем и универзитетским про-
фесором Дмитријем Бурагом 
из Кијева. За 25 дана смо обишли 
35 градова у 19 европских држа-
ва и заједно са нашим књижев-
ним ствараоцима из тих градова 
и колегама домаћинима, страним 
писцима, наступали, говорили по-
езију и разговарали са љубитељи-
ма књижевности. Под паролом 
“Поезија без граница” прешли смо 
више од 11.000 километара ауто-
мобилом и из дана у дан, из града 
у град, имали наступе и сусрете са 
колегама. Од Солуна и споменика 
Аристотелу, који је написао први 
есеј о поезији Поетика, преко Ма-
кедоније, Србије, Босне, Хрватске 

Пише:
Нина СТОЈКОВИЋ

За ову годину је планирано неколико нових програма, које 
покрећемо заједно са организацијама из дијаспоре Европе и 
Америке, каже Миодраг Јакшић

ПРОМОВИШЕМО 
ДОСТИГНУЋА 
НАШИХ ЉУДИ 
ИЗ ДИЈАСПОРЕ

Миодраг Jакшић председник је Матице 
иасељеника Србије од 2017. године
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, Словеније, Италије, Француске, 
Шпаније, Португалије, Швајцар-
ске, Немачке и других земаља, 
имали смо прилику да говоримо по-
езију у многобројним библиотекама 
и центрима за културу. Наступили 
смо и у православној цркви у Ђено-
ви, где нас је угостио отац Марио, 
Италијан који служи православном 
живљу и пише дивну поезију, па 
смо наступали у највећем казину 
на свету у Монте Карлу, где смо “ос-
вештали” простор поезијом, у шко-
ли пред више од две стотине деце 
у Бечу, у велелепној руској цркви у 
Ници, у библиотеци старачког дома 
у немачком граду Фрајбургу… По-
ред свештеника, своју поезију су 
говорили са нама и деца и пензи-
онери и дипломате и амбасадори, 
реномирани писци, дакако и мно-
ги други, сјајни ствараоци, те смо 
обухватили све социјалне групе и 
животне доби писаца. У јуну месе-
цу очекујемо промоцију књиге о том 
нашем подвигу и премијеру доку-
ментарног филма о томе.

Руководим уметничком групом 
АРТЕ већ осамнаест година у коју су 
укључени уметници са свих крајева 
света, њих више од тристо, а нашу 
уметничку интеракцију остварујемо 
на бројним манифестацијама и фес-
тивалима. Већ седамнаест година 
у очевом родном селу Крчедину ор-
ганизујем Међународну уметничку 
колонију Крчедин, на којој су били 
сви наши најзначајнији ументи-
ци (Матија Бећковић, Драган 
Стојков, Перо Зубац, Брана 
Црнчевић, Слободан Ракитић, 
Милутин Дедић, Милован Ви-
тезовић, Иван Бекјарев, Бора 
Ђорђевић, Мића Трнавац и мно-
ги други) као и бројни великани из 
света. Сличне програме радим у Те-
мишвару, Пули, Тополи, а већ осам 
година водим и Међународни књи-
жевни фестивал Инђија Про Поет са 
бројним пратећим програмима, пре-
водом и објављивањем књига, као и 
Београдски фестивал кантаутора и 
друге програме у Врњачкој Бањи, 
Вуковару, Панчеву, Старој Пазо-
ви… Ако томе додам да као издавач 
потписујем више од 250 објављених 
књига, онда схватате да је то велика 
база могућности сарадње са уметни-
цима у свим областима.

- Шта Вас је инспирисало да 
на светлост дана  поставите 
представу ,,Дупљаци,,  најпре 
у Србији пре скоро 30 година и 
јесенас у Чикагу?

-Након светске премијере позо-

ришног комада „Дупљаци“ коме-
дије у четири чина, коју сам радио 
у Србији, 1994. године, одлучио сам 
да Драгишин текст вратим у Чика-
го. Да се „Дупљаци“ појаве на позо-
ришним даскама, на месту где су 
настали, тамо где је живео и радио 
и где су га комунистички агенти и 
убили. У чикашкој кафани „Зора“ 
у децембру 2022. године, испричао 
сам ту идеју мом пријатељу, Игору 
Обрадовићу, врсном глумцу из 
Чикага и за трен ока смо се догово-
рили да радимо представу. 

У суботу 25. новембра 2023. годи-
не у Српском драмском позоришту 
при Културно - спортском центру 
“Никола Тесла” у Чикагу, изведена 
је премијера позоришне представе 
“Дупљаци”. Осетио сам велику ра-
дост и снажну емоцију што смо са 
сјајним ансамблом СДП из Чикага, 
уз подршку наше свете Цркве, успе-
ли да ово ванвремено дело покло-
нимо Драгишиним пријатељима 

и суграђанима, у његовом Чикагу, 
где је живео и радио и где га је на-
писао. У Чикагу где су га комунис-
тички злотвори мучки убили, за 
радним столом, над писаћом маши-
ном, заједно са својом поћерком ма-
лим српским анђелом, девојчицом 
Иванком Милошевић.

Пуно гледалиште је, искрено, то 
вече гледало Драгишине јунаке, с 
посебним пијететом и захвалношћу 
њиховом аутору. Осмеси и аплаузи, 
на премијери и публике и глумач-
ког ансамбла одзвањали су високо у 
небо, а “Дупљаци” та црна комедија 
нашег српског и балканског карак-
тера коју је Драгиша Кашиковић 
написао средином 1970-тих у Чи-
кагу, показала је таленат и визију 
нашег Бате, јер тај комад његов, у 
међувремену, уопште није изгубио 
на актуелности. У најбољем духу 
српских комедиографа, Нушића и 
Стерије, познајући у душу и срп-
ске емигранте у Чикагу и подмаје-

вичке сељаке у Босни, Кашиковић 
у свакој реченици проналази начин 
да чистим хумором доведе осмех на 
лица публике, али и да опорим и 
сатиричним поентама означи све 
аномалије југословенског комунис-
тичког друштва, кроз понашање и 
размишљање, малог, обичног чове-
ка. 

Имао сам срећу да се на премијери 
сусретнем и срдачно поразговарам 
са Владом Бјелопетровићем, да-
нашњим председником СНО, који 
је познавао Драгишу, и да са њим 
поделим утиске о представи али и 
о Драгиши. Бјелопетровић ме об-
радовао поклоном који ми је понео 
на премијеру и који ми је уручио - 
оригинална визит карта Драгише 
Кашиковића из времена када је био 
главни уредник „Слободе“. Срећни 
тренуци на све стране, за аутора 
овог текста, од успеле премијере 
до вредног поклона, који ће бити 
понос моје историјске колекције. У 

режију ових нових „Дупљака“ из 
2023. године у Чикагу, унео сам и 
омаж Славку Пановићу, ранијем 
председнику СНО, који је преми-
нуо у периоду између два извођења 
овог драмског текста, а омаж је за-
служила и сама „Слобода“, па сам 
себи у представи доделио улогу 
колпортера, продавца „Слободе“ 
на улицама Чикага и по српским 
клубовима и кафанама. Радост иг-
рања ове представе у Чикагу лежи 
и у чињеници да су у представи иг-
рали, поред Игора Обрадовића и 
моји дугогодишњи пријатељи, зна-
менити српски новинари из Чика-
га, Александар Жигић, Тамара 
Весна, Саша Лукић и други, али 
посебно сам срећан што су и моја 
деца Михајло и Јана били део ове 
представе и тако као млади људи се 
упознали са великим делом Драги-
ше Кашиковића, каже на крају раз-
говора Миодраг Јакшић.

СЛОВО

МИСАО БРИТКИЈА ОД БАЈОНЕТА
Пре почетка премијере у Чикагу имао сам прилику, уз оца Немању, старешину хра-
ма Светог Николе, да се обратим позоришној публици, каже Миодраг Јакшић. Ре-
као сам отприлике овако: Твој Чикаго, твоји чикашки Срби, брате Драгиша, овом 
представом, изнова изражавају захвалност, са дивљењем Теби и делу Твоме. Твоја 
је реч имала снагу тенкова, а мисао бриткија од бајонета беше. Понос си рода свога 
био и остао, а ова поставка твојих “Дупљака” само је мала захвалност твојих ко-
лега и младих и старијих,  новинара, уметника и стваралаца чикашких и српских, 
очева и деце, на ползу обавезе да новим поколењима пренесу твоју мисао, како би 
и они, сутра, дело твоје сачували и следили. 
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Упркос ратовима, разарањима 
и непријатељствима, ретко 
која земља на свету има толи-

ки број сачуваних портрета на фрес-
кама као Србија. Армија људи из 
далеке прошлости, међу којима је 
највише наших владара, владарки, 
ктитора, духовника и великодостој-
ника, тихо бди по српским манасти-
рима расејаним свуда по Балкану. 
У београдској Галерији фресака из-
бројали су да је на средњовековним 
фрескама представљено седамсто 
осамдесет особа.

Како у разговору за часопис СЛО-
ВО наводи Бојан Поповић, управ-
ник Галерије фресака у Београду, , 
реч је о представама људи у средњем 
веку у коме су изостављене штафаж-
не (ситније) фигуре без икаквих ста-
тусних или портретних црта.

- Са њима би број порастао на де-
ветсто двадесет фигура, каже Бојан 
Поповић.- Са друге стране, збиру 
нисмо прикључили представе бал-

канских пустиножитеља, несталих 
портрета (Градац - Св. Симеон и 
Сава, Добрун - игуман Јефросин, 
Љуботен - Даница, Света Недеља 
над Треском - властелин, Сисоје-
вац - деспот Стефан и архијереј, 

Каленић - фигуре двојице монаха), 
поствизантијских портрета који по-
нављају средњовековне (Студеница 
- ктиторска композиција, Морача 
- ктиторске композиције, Св. Нико-

ла у Бањи Прибојској - ктиторска 
композиција). Ту су и бројне фигуре 
са сценама попут Успења Гаврила 
Лесновског у Леснову. Збиру би се 
могле додати и представе из Стани-
чења и Доње Каменице, јер је реч о 
нашој властели.
n Фрескосликарство у Србији 

оставило је баштини непро-
цењиве записе ликова владара?

- Ретко је где у средњем веку сачу-
ван тако велики број портрета као у 
Србији. На пример, очуваних порт-
рета цара Душана је тридесет, 
царице Јелене седамнаест. Уз то, 
стално се откривају нове представе, 
попут представе Душана са поро-
дицом у Сересу, средњовековном 
Серу, у Грчкој, које је било најјуж-
није место у коме је Душан држао 
двор. 
n Које копије фресака или ка-

мене пластике чији су оригина-
ли уништени има Галерија? 

-Постоје две врсте, оне уништене 
стихијама, деловањем природе и 
оне који су уништене људском ру-
ком. На пример, ове године је иза-
шла монографија Ђурђевих Ступо-
ва у Расу, монографије манастира 
кога је Стефан Немања подигао 
после 1171. године, дао да се осли-

СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

- Ретко је где у средњем веку сачуван тако велики број портрета као у Србији, каже Бојан Поповић

ЗА СЛОВО ГОВОРИ БОЈАН ПОПОВИЋ, УПРАВНИК ГАЛЕРИЈЕ ФРЕСАКА У БЕОГРАДУ

У СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Пише: 
Дијана ДИМИТРОВСКА

ОЧАРАВАЈУЋА ЛЕПОТА ФРЕСАКА

МОНОГРАФИЈА
Осим монографије „ Српска средњо-
вековна владарска и властеоска 
одећа“, Бојан Поповић припрема и 
монографију о цркви Свети Никола 
у Великој Хочи. Реч је о малој цркви 
велике уметности, у насељу које је 
некада бројало четрнаест цркава и 
које је данас најбољи пример оправ-
даности назива целокупне области 
именом Метохија. Иако црквица, 
прави је бисер, јер се на фрескама 
насталим после 1577. године, налазе 
и таква сјајна дела попут представе 
Раја, Адама и Еве, до представа Све-
тог Сава, краљева Милутина, Стефа-
на Дечанског и Душана.

Иконографија је 
наука о начину 

представе 
појединих идеја или 

идејних склопова - 
Бојан Поповић
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ка 1175. године, у знак победе над 
својом браћом, стога и посвећен 
Светом Ђорђу. У њој се налази низ 
илустрација копија фресака, које 
су данас једино сведочанство вред-
ности оригинала страдалог услед 
стихија. Постоје копије фресака из 
храмова, као што је Речане, који су 
уништени од албанских терориста, 
као што има и велики број одливака 
натписа из храмова Косова и Мето-
хије, попут Мушутишта, такође ми-
нираног, у коме се помиње Велики 
казнац Јован Драгомир, са супру-
гом Јеленом, сином Станишом и 
ћерком Аном. 
n Колико је времена потребно 

да се изради копија једне фрес-
ке?

- Зографи који познају оба посла, 
израду новог живописа и копирање 
фресака, обично тврде да је, мање 
више, двоструко теже копирати 
него сликати „слободно“. Сликар ко-
писта мора стално да прати и испи-
тује оригинал, не сме да се удаљава 
од узора. Када је Зденка Живковић 
копирала студеничко Распеће, дело 
висине четири, а ширине пет мета-
ра, морала је да уролава платно с 
партијама које је ископирала, тако 

да до завршетка посла није могла да 
пореди свој почетак са крајем. Ипак, 
у потпуности је успела, како је сама 
рекла, јер се држала оригинала, па 
јој боја и потез нису побегли. Она је 

овај посао завршила за месец дана, 
али је имала рок и радила је по 
цео дан. Сопоћанско успење, које је 
нешто мање, површине од 40 мета-
ра квадратних, иста уметница је ра-
дила шест месеци, практично целе 
сезоне током 1978. године. Иначе, у 
Галерији фресака, према информа-
цијама Дејана Милосављевића, 
било је правило да професионални 
зограф може да ископира између 
три и четири метара квадратних, уз 
добар рад. 
n Које су за вас најлепше фрес-

ке које има Галерија?
- Размишљајући о лепоти фреса-

ка, успео сам да сведем свој избор 
на тридесетак, а од тога броја бих 
додатно издвојио Успење из Со-
поћана, Последњи суд из Дечана и 
представе светих ратника из Ресаве 
или Каленића. Свесно сам изабрао 
по једно дело из XIII, XIV и XV века, 
као би се у малом приказале про-
мене, у стилу током векова. Нарав-
но, увек би могло и да се издвоји и 
неко мало, непознато дело, попут 
анђела из Речана, црквице која је 
минирана по доласку трупа KFOR 
на Косово и Метохију, тако да је 
овај небески весник једини траг ове 
властеоске задужбине. 
n Како препознајете ликове 

на фрескама?
- Иконографија је наука о начи-

ну представе појединих идеја или 
идејних склопова, у нашем случају 
православна иконографија, код 
које срећемо правила, кључ помоћу 
којих лако читамо свету слику. 
Са овим предзнањем, када уђемо 
у храм, препознајемо ликове, по 
доби, костиму, другим детаљима, 
натписима помоћу којих се откри-
вају. Сцене се такође препознају на 
темељу иконографских правила и 
аналогија из других храмова. 
n Које је ваше тумачење 

фресака са псећим главама које 
се јављају у православним црк-
вама?

- Још антички писци, помињући 
удаљене народе екумене, додају 
и наводно псоглаве људе. Када 
погледамо свеце, на пример Копт-
ске цркве, видећемо да свети 
Христифор није једини, већ да 
постоји неколико светаца који су 
на сличан начин осликани. То се 
ослања на древна веровања која се 
настављају све до времена Марка 
Пола. У књигама се описују то-
божњи народи који су постојали на 
Земљи, народи чији су припадници 
били као киклопи, са једним оком, 

или народи чији су људи без главе 
итд. Један од народа који је описан 
је и народ који уместо људске главе 
има псећу. 

Манастир Суково у околини Пи-
рота место је на коме се налазе још 
две фреске са необичним мотивима 
који до данас нису поуздано раз-
јашњени. То је манастир који има 
огроман програм и иконографске 
теме које се представљају тек у по-
ствизантијској уметности као што 
је, рецимо, комплетно илустрована 
Молитва Господња. Ту је Богороди-
ца осликана на јединствен начин, 
с обзиром на стриктна правила у 
хришћанској иконографији да само 
арханђели и Свети Јован Крститељ 
могу бити приказани са крилима. У 
епитетима које прате Богородицу, 
она се симболично назива и прес-
толом, жезлом, кивотом, скинијом, 
рајском, а у оквиру таквог симбо-
личног размишљања се појављује 
и мисао да Богородица може да има 
крила. 
n Шта је у овом тренутку ваш 

сан?
- На првом месту да поново отво-

рим Галерију фресака са сјајним 
делима која су нам претходни-
ци оставили, опонашајући давне, 
средњовековне претке. Требало би 
да сама срж галерије буду српске 
фреске, с тиме да би било добро да 
постоје и аналогије из свих држава 
византијског културног круга. На 
тај начин бисмо се одлично упозна-
ли са нашом старом уметности, а 
употпунили би и знање и више бис-
мо могли да ценимо њену вредност, 
поредећи је са другим фрескама 
византијског стила, каже на крају 
разговора Бојан Поповић.

СЛОВО

СЛОВОУ СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Свети Артемије и свети 
Прокопије, Каленић

Успење пресвете Богородице, 
Сопоћани
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САБОРОВАЊЕ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Ова хуманитарна и добротворна организација 
последњих 70 година прикупила значајна новчана 
средства и упутила их тамо где је било најпотребније

СРПСКА БРАТСКА ПОМОЋ ИЗ ТОРОНТА 18. ФЕБРУАРА 2024. ПРОСЛАВИЛА КРСНУ СЛАВУ СРЕТЕЊЕ ГОСПОДЊЕ

Пише: Р.С. 

Српска братска помоћ из То-
ронта, која обележава 70 
година добротворног рада 

у српској заједници у Канади, 
прославила је 18. фебруара 2024. 

крсну славу СРЕТЕЊЕ ГОС-
ПОДЊЕ. Кумови славе били су 
Славица и Бранислав, који су 
већ годинама водили ову хумани-
тарну организацију, а од прошле 
године вођство је преузело Уд-

Фото: 
Мирољуб БОЖОВИЋ

Зоран Цвијетић, Жељко 
Чолаковић и Бранка Ђуровић

Домаћини славе 
Славица и Бранислав 

Бане Живановић

СЕДАМ
ДЕЦЕНИЈА

ХУМАНИТАРНОГ 
ДЕЛОВАЊА
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СЛОВОСАБОРОВАЊЕ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

ружења Срба Сарајевско -Рома-
нијска области, чији је председник 
Ненад Шука, које се прихватило 
кумства славе за наредну годи-
ну. Молитву пред славски ручак 
одржали су отац Дејан Обрадо-
вић, отац Златибор Ђураше-
вић и отац Милојко Димитрић, 
свештеници у цркви СВИХ СРП-
СКИХ СВЕТИТЕЉА у Мисисаги.

У сали при цркви СВИХ СРП-
СКИ СВЕТИТЕЉА у Мисисаги, 
која је била дупке пуна, међу гос-
тима су били и Зоран Цвијетић, 
председник Српске народне одбра-
не за Канаду, Жарко Брестовац, 
председник Српске националне 
академије, Ненад Шука, пред-
седник Удружења Срба Сарајев-
ско - Романијске области, Миша 
Алемпијевић, председник Удру-
жења занатлија, Бранка Ђуро-
вић, уредница српског радио 

програма РАВНА ГОРА, Жељко 
Чолаковић, бизнисмен и хумани-
ста из Торонта...

Током целе вечери госте је за-
бављала певачица Весна Дави-
довић уз пратњу оркестра Саше 
Николића Бразилца. 

СЛОВО

Бранислав Живановић и Ненад Шука

Славље уз српску тробојку

Народно колце
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СРПСКА НАРОДНА ОДБРАНА ЗА КАНАДУ СВЕЧАНО ПРОСЛАВИЛА КРСНУ СЛАВУ СВЕТИ СИМЕОН МИРОТОЧИВИ

Пише: Р.С.

Крсна слава Српске народне 
одбране у Канади Свети 
Симеон Мироточиви про-

слављена је у недељу 25. фебруара 
2024. године у Културном центру 
,,Свети Ђорђе”, смештеном тик уз 

истоимену цркву у Ватерлоу.
Након обављене церемоније 

ломљења славског колача отац, 
који је у цркви обавио отац Ду-
шан Гњатић, свештеник у цркви 
Светог Ђорђа у Ватерлоу, славски 
гости су прешли у банкет салу 

Културног центра, где су послу-
жени славским ручком. Домаћин 
овогодишње славе био је Драго 
Тубоњић из Ватерлоа, а за на-
редну годину ове часне дужности 
прихватио се Зоран Живановић 
из Хамилтона. 

СВЕВРЕМЕНСКА ОРГАНИЗАЦИЈА

Фото: 
Миленко ВУКОВИЋ

Домаћин овогодишње славе био је Драго Тубоњић из Ватерлоа, а за наредну годину ове часне дужности 
прихватио се Зоран Живановић из Хамилтона

Молитву су одржали отац др Горан Гојковић и отац мр Јован Марјанац

ВЕРА И ПАТРИОТИЗАМ
-Српска народна одбрана за Канаду 
је снажна свевременска институција, 
нагласио је у поздравном говору Зо-
ран Цвијетић, председник СНО. Срп-
ска народна одбрана се одржала зах-
ваљујући вери Срба и патриотизму. 
Настала 1908. године, као израз све-
народног јединства, Српска народна 
одбрана је у свом трајању имала више 
фаза, али почетна мисао која је изра-
жена и називом организације никада 
није престала да се спроводи.

У првом плану Драго Тубоњић и отац Душан Гњатић

Литургија у цркви  
Светог Ђорђа у Ватерлоу
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САБОРОВАЊЕ

Поред председника СНО Зора-
на Цвијетића, на прослави су 
били присутни и Рајко Шавија, 
председник Одбора ЦШО ,,Свети 
Ђорђе,, из Ватерлоа, отац Јован 
Марјанац, свештеник у цркви 
Свете Тројице у Кичинеру и се-
кретар Епархије канадске Српске 
православне цркве, Бранислав 
Бане Живановић, доскорашњи 
председник Хуманитарне органи-

зације Српска братска помоћ из 
Торонта, Миша Алемпијевић, 
председник Удружења српских за-
натлија из Торонта, Марко Сан-
даљ, председник организације 
,,Пријатељи Божји,, и Жељко 
Прица, бизнисмен и добротвор 
из Ватерлоа и Мирослав Радо-
шевић, аутор награђеног романа 
,,Гласови из подземља,,. 

СЛОВО

Славски гости

Драго 
Тубоњић 
домаћин 

овогодишње 
славе и Зоран 

Живановић, 
домаћин 

за наредну 
годину

Традиционално ломљење 
славског колача
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- Да, овакво дезинформисање јавности и грађана је логично за 
демократију која је „болесна на смрт “, каже за СЛОВО Слободан 
Рељић, однедавно коментатор часописа СЛОВО о балканским 
политичким (не)приликама

ЗА СЛОВО ГОВОРИ СЛОБОДАН РЕЉИЋ, ЈЕДАН ОД НАЈИСТАКНУТИЈИХ СРПСКИХ ИНТЕЛЕКТУАЛАЦА

За СЛОВО говори Слободан 
Рељић, један од најистакну-
тијих српских интелектуала-

ца, однедавно коментатор часописа 
СЛОВО о балканским политичким 
(не)приликама.

- Како гледате на садашњост 
али и будућност новинарства 
и улогу медија као конститути-
вног елемента јавног мнења али 
и као једног од најснажнијих 
оруђа за контролу маса?

- Западна демократија је подигну-
та на слободи говора - на том је раз-
вијана „слободна штампа“ у којој 
су радили „независни новинари“, 
каже на почетку разговора Слобо-
дан Рељић. Идеал никад није дос-
тигнут, али се живело с тим. Данас 
је „слобода говора“ бука масе. Не 
чује се ни паметна реч, ни поуздана 
чињеница. Професија новинар, чија 
је улога да јавности доноси „истину“ 
или „објективност“, више не постоје. 
Има појединаца који покушавају, 
по сваку цену, да у складу са нови-
нарском етиком слободно говоре, 
али они су изузеци. Недавно пре-
минули Џон Пилџер је био велики 
пример. Или, Такер Карлсон, који 
је отпуштен с посла. Или Асанж, 
који је остао и без посла и без нор-
малног живота. Имате и по дубини 
широм света таквих прометејских 
ликова, али новинари су, углавном, 

војска која пуца за свог власника, а 
он њихове улове испоручује власти-
ма, корпорацијама, јавним или тај-
ним групама моћника. 

- Једном сте рекли да се демо-
кратија распада, да је трулеж...?

- Да, овакво дезинформисање јав-
ности и грађана је логично за де-
мократију која је „болесна на смрт 
“. Постдемократија. Човек не мора 
бити политиколог да разуме да је 
оно што гледа, рецимо, сад у САД ду-
боко болестан политички систем. Џо 
Бајден, говоре „није когнитивно спо-
собан“ за било какву функцију а ка-
моли за улогу председника највеће 
силе. Али, он није на то место дошао 
тајним преварама или наследно - он 
је изабран на гласању милиона би-
рача. И после четири године, његова 
партија нема замену, па ће он ,,тр-
чати,, још једну председничку трку. 
Ако је то резултат демократског про-
цеса онда је јасно да с таквом „вла-
давином народа“ нешто није у реду. 
Или, узмите „стару Европу “. Већ 
деценију „демократи“ који држе све 
инструменте моћи, а које народ све 
више одбацује, арлаучу против по-
пулиста које народ све очигледније 
оптира. Тако имамо француског пре-
мијера који, прво што уради, постави 
свог „дечка“за министра иностраних 
послова!? Ово нисмо гледали ни у 
најмрачнијим дистопијским пред-
ставама о будућности. Трулеж! Мож-
да је и то преблага реч.
n Покушали сте да помогнете 

пишући „Буквар медијске пи-
смености“. Написали сте „време 
је за нову писменост… Она се 
зове медијска писменост... “ 

- Човек данас проводи више време-
на са медијима него на послу. На то 
је и улазак социјалних мрежа потпу-
но разградио наше животе - кућни 
мир, породичне односе, приватност, 
наше обичаје, наш приступ раду, 
наш поглед на оне који владају. Ме-
дијска писменост подразумева да, 
из тих разлога, морамо да научимо 
шта су медији, како се праве програ-
ми и ко то и зашто ради, чему и коме 
стварно служе, шта су последице по 
наше животе... Да не би постали 
неизлечиви екраноиди! Зависност 
од екрана је гора од алкохолизма 
и раширенија. Медијска писменост 
може помоћи, али остаје да се мо-
рате отимати и налазити другачије 
занимације. Читати песме Душка 
Трифуновића, На Дрини ћуприју, 
Тараса Буљбу, За ким звона звоне, 
Почетак буне против дахија... 
n Да ли постоји светски ин-

Пише: 
Живко ЦЕРОВИЋ

Данас је ,,слобода говора,, бука 
масе - Слободан Рељић

ЖИВИМО У 
СВЕТСКОМ
СИСТЕМУ 

ДЕЗИНФОРМИСАЊА
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формациони систем? Рат у Ук-
рајини је показао да је истина 
крајње непожељна... Узмимо 
Асанжа, Сноудена или Лире, 
који је недавно умро у украјин-
ском казамату, забрану руских 
медија, унисоност мејнстрим 
медија, и да не набрајамо…

- Ми практично живимо у светском 
дезинформативном систему. Оства-
рило се оно што је Вилијам Кејси, 
директор CIA говорио председнику 
САД Роналду Регану: „Знаћемо 
да је наш програм дезинформација 
потпунo успео, кад све у што аме-
ричка јавност верује буде лажно.“ 
Украјинска криза у којој се Запад 
директно сукобио са себи равним 
непријатељем, наочиглед читавог 
света, срушила је амерички пропа-
гандни систем у коме је у мало исти-
не ушприцавано мало полуистина, 
више лажи, нешто прећуткивано... 
Истине више нема ни у намери. 
Остале су само форме. Вест личи на 
вест иако је комплетна дезинформа-
ција. Истини за вољу то је већ рађе-
но и кад је разарана Југославија и 
кад су бомбардовани Срби, али није 
било овако очигледно. 
n Ваша најновија књига „По-

сле изгубљених илузија“прати 
дистопијску књижевност од 
Орвела, Хакслија, а пре свега 
Замјатина. Да ли је слобода ме-
дија сан који је, једном заувек, 
неостварив?

- Никад не реци никад. Слобода 
медија оваквој демократији и кор-
поративним системима није потреб-
на и они су је - затворили у подрум. 
Морамо веровати да нам будућност 
неће бити овако мрачна, јер човеков 
живот не би имао смисла. Без наде 
у Слободу и Правду нема Човека. 
Било би то биће које би можда хода-
ло на две ноге, али му глава и срце 
не би били потребни. Верујем да ће 
се тај сан вратити. Уосталом, бивало 
је оваквих мрачних времена у исто-
рији.
n Како гледате на савремену 

Србију за коју сте рекли да је 
„колонијална демократија“, на 
ситуацију са Косовом и Мето-
хијом као и на стање медија у 
Србији?

- У овом тренутку нема добрих ве-
сти из Србије. Србија је на „европ-
ском путу“док се Европска унија 
распада, власти у Београду предају 
Косово Албанцима док стотине 
хиљада њих одлази главом без об-
зира, задужујемо се без јасног смис-
ла и екoномског рачуна, уступамо 

пред претњама западних амбаса-
дора, што је и бедно и опасно... До-
пуштамо да мреже НВО, које је на-
правио Запад, разарају све здраво 
у нашем друштву... А наши медији 
су огледало свега тога. Шта би друго 
могли да буду?
n Како гледате ситуацију са 

НИН- ом што је постало „вест 
дана“ у Србији, чини ми се без 
много оправдања?

- По мени, то је много буке ни 
око чега. Оног НИН- а који је био 
појавно лице интелектуалне моћи 

Београда, место где су сви интелек-
туалци на језику који се говори од 
Македоније до Словеније, износили 
своја мишљења, водили полемике... 
тог НИН- а нема, како га је купио 
један бедни швајцарски таблоид. 
Ово је само бука коју изазива то име, 
иако сам производ под тим именом 
уопште није ниновски. Мислим 
да је то крај НИН- а. Још остаје да 
се угаси и НИН- ова награда као 
најпрестижнија књижевна награда 
на Балкану. И биће. 
n Недавно сте говорили о на-

падима на Републику Српску, 
коју Запад покушава да угуши?

- Чини ми се да је, у овом трену, 

оптимистичније стање у српским 
земљама него у самој Србији. Не 
кажем да је то стање тамо добро, 
али људи се боре. Знају да ће бити 
поништени ако се не боре. То се де-
шава у Републици Српској. Има-
ли сте јасан отпор и у Црној Гори. 
Последњи попис становништва 
показује да се српско у тој земљи 
убрзано опоравља. У томе је, ваљ-
да, моћ српског народа. Увек негде 
стоји усправно. А од српске химне 
Боже правде сад је најактуелнији 
последњи стих:/Отаџбину српску 

брани/пет вековне борбе плод/Боже 
спаси, Боже брани/моли ти се срп-
ски род!/ 
n Имате ли неку поруку за 

дијаспору чији је гласник часо-
пис СЛОВО?

- Ко сам ја да шаљем поруке. Али, 
кажем, драго ми је што остају Срби 
у далеком свету. Остати свој је жрт-
ва! Али то човека чини племенитим 
а његов напор узвишеним. Прет-
постављам да то није лако и једнос-
тавно и ценим ту жртву. А улога Сло-
ва је, замишљам, да окупља те људе 
и чини их срећнијим и јачим, каже 
на крају разговора Слободан Рељић. 

СЛОВО
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ОДУМИРАЊЕ СЛОБОДНИХ МЕДИЈА

Др Слободан Рељић (Теслић, 1954) српски социолог, 
новинар, универзитетски професор, а однедавно и сарад-
ник часописа СЛОВО. Био је новинар Првог програма Радио 
Београда, Илустроване политике, па НИН- а. Био је главни 
уредник НИН- а између 2002. и 2009. године. После је ра-
дио у „Вечерњим новостима“. Предавао је на Учитељском 
факултету у Београду – Социологију медија, Социологију 
образовања, Социологију породице и Социологију моде. 
Слободан Рељић, кога сматрају једним од најистакнутијих 
српских интелектуалаца и слободномислећим критичарем 
медија и друштва без длаке на језику, дипломирао је журна-
листику на Факултету политичких наука у Београду (1978), 
магистрирао на Одељењу за социологију Филозофског факултета у Источном Са-
рајеву (2010) са темом „ „Четврти стуб демократије - политиколошко- социолошки 
аспект“. Одбранио је докторску дисертацију - „ Промена карактера медија у са-
временом капитализму: узроци, актери и последице“ на Филозофском факултету 
у Београду (2013).
Завршио је специјалистички курс Медији и демократија, на америчком Дјук универ-
зитету, Дарам, Северна Каролина (2000). Учествовао на бројним стручним и научним 
скуповима и публиковао десетине прилога у научним часописима и тематским збор-
ницима о улози медија у друштвеним променама, кризи демократских процеса, о об-
разовним процесима, цивилном друштву, као и низ радова из социологије религије. 
Једно је од најпознатијих лица подкаста на друштвеним медијима и ТВ програма.
Објавио је више књига: „Одумирање слободних медија“, „Криза медија и медији 
кризе“, „Буквар медијске писмености - како проживети живот у доба екраноида“, 
Медији и Трећи свети рат - сматрајте се мобилисаним“, „Воља за лаж - Нови свет-
ски дезинформативни поредак“, те „После изгубљених илузија - Невидљива влада 
од демократије до хипнократије у 99 слика.“
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СЛОВО У СВЕТУ ФОТОГРАФИЈЕ

Лазар Петровић (22), рођен 
у Бечу, живео је у Београду 
где је завршио средњу Ту-

ристичку школу, а потом се пре-
селио у Канаду где је дипломирао 
фотографију на Seneca College у 
Торонту. До сада су његове фото-
графије објављене у магазинима 
НАЦИОНАЛНА ГЕОГРАФИЈА, 
ИЛУСТРОВАНА ПОЛИТИКА, 
БАЗАР, САН и СЛОВО, као и на 
порталу РТС Дијаспора. Лазар 
Петровић је имао и прво нового-
дишње ТВ укључење из Торонта, 
за РТС у емисији СРБИЈА НА 
ВЕЗИ, уочи дочека Нове 2023. Од 
прошле године члан је Независ-
ног удружења новинара Србије 
(НУНС). 

- Са свега 18 година доселио сам 
се у Канаду на студије, каже Ла-
зар Петровић на почетку разго-
вора за СЛОВО. Фотографија је 
моја страст још од детињства, што 
ме је и навело да наставим фор-
мално образовање у тој области. 
Након дипломирања, крећем на 
ново академско путовање у област 
урбаног планирања, са циљем да 
проширим своја знања на Универ-
зитету York.

- Како сте се уопште нашли у 
свету фотографије?

- Фотографија ме је опчинила 
са 15 година када сам добио свој 
први ДСЛР фото- апарат. Магија 
светлости и сенке, натерала ме 
је да након школе, потпуно сам, 
кренем напоље, да ,,ухватим” 
улице, зграде, пејзаже и птице. У 
жељи да усавршим своје вешти-
не, уписао сам курс фотографије 
у школи ,,Фабрика фотографа” у 
Београду, постављајући ту прве 

темеље свом уметничком изразу. 
Током школовања на колеџу Се-
нека, постао сам и члан познатог 
Торонто Камера клуба, најста-
ријег фото клуба у Северној Аме-
рици, који је основан давне 1888. 
године. Као члан овог клуба имао 
сам прилику да учим од искус-
них фотографа, да уживо и online 
учествујем у њиховим фото- из-
летима, али и да изградим везе 
унутар фотографске заједнице. 
На једном од излета, сликао сам 
најлепше магнолије које су се 
убрзо нашле у ИЛУСТРОВАНОЈ 
ПОЛИТИЦИ, у рубрици Фото-
графија недеље.

- Каква су вам сећања на сту-
дирање у Канади?

- Пресељење у Канаду ради 
мог даљег образовања било је 
незаборавно искуство. Имао сам 
среће да пропутујем и видим, од 
Квебека где сам посетио чувени 
Ледени хотел, потом Порт Довер, 
Порт Пери, Елору… па све до 
Сент Џејкобса, где сам фотогра-
фисао Менонајте. На Сенеки сам 

Фотографија је моја страст још од детињства, што ме 
је и навело да наставим формално образовање у тој 
области, каже Лазар Петровић за СЛОВО

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ЛАЗАР ПЕТРОВИЋ, УМЕТНИЧКИ ФОТОГРАФ ИЗ ТОРОНТА
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ПОСЕТА БЕОГРАДУ
Лазар Петровић за фебруарски број 
часописа СЛОВО шаље фотографије 
из Београда, где је отишао у посету 
родитељима и брату које није видео 
дуже од две године.
- Виђам се са друштвом из основне и 
средње школе, обилазим бабу и деду, 
фотографишем и идем у моје омиље-
но позориште Бошко Буха, где сам 
као дете дуже од три године играо у 
представи ,,Мајстори, мајстори”, акже 
Лазар. Недавно сам ту гледао од-
личну представу ,,Убиство у Оријент 
експресу”.

ОПЧИНИЛА МЕ МАГИЈА 
СВЕТЛОСТИ И СЕНКЕ

Пише:
Марина БУЛАТОВИЋ

Фотографија је моја страст још 
из детињства - Лазар Петровић

Ресторан ПЕКИНГ у Београду
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у потпуности уронио у свет фото-
графије, усавршавајући техничке 
вештине и креативну визију под 
вођством искусних професора и 
професионалаца. Сада, док пре-
лазим на Универзитет Јорк за ур-
бано планирање, узбуђен сам што 
ћу открити сву сложеност градске 
динамике, одрживости и развоја 
заједнице, истражујући како се и 
колико ,,визуелна писменост” ук-
ршта са урбаним дизајном.“

- Које су сличности између 
фотографије и урбанизма?

- Фотографија и урбано плани-
рање деле заједничку везу чији 
корени леже у уметности. Поред 
тога, у оба случаја, важна је по-
ставка композиције, осећај визије 
као и међусобна усклађеност обје-
ката који чине целину. Обе дисци-
плине захтевају разумевање начи-
на интеракције елемента унутар 
оквира фотографије или унутар 
градског пејзажа у случају прос-
торног планирања. Док фотогра-
фија бележи тренутке у времену, 
урбано планирање проширује ову 
идеју на обликовање окружења то-
ком дужег временског периода. И 
једно и друго захтевају пажљиво 
разматрање међусобног баланса 
и пропорција унутар целине, и на 
неки начин приповедају како би у 
нама изазвали емоције, било кроз 

једну слику или кроз распоред 
објеката у граду.

- Које су разлике у начину 
живота између Србије и Кана-
де, које сте уочили до сада?

- У погледу стила живота, Србија 
и Канада су прилично различите. 
Упадљива разлика лежи у присту-
пу слободном времену и дружењу. 
У Србији су кафићи места сусре-
та, места за разговор и дискусију, 

места где једни са другима дели-
мо лепе и тужне догађаје, где се 
пријатељи окупљају да уживају 
у дугим разговорима уз кафу или 
колач. Ту је углавном лежерна ат-
мосфера, где се осећа повезаност и 
другарство. 

У Канади је ,,култура кафе” више 
у покрету, људи имају много мање 
слободног времена, па се сходно 
томе и сусрети међу пријатељима 
најављују и планирају и по месец 
дана унапред.

Канађани са задовољством при-
хватају активности на отвореном, 
користећи предности природних 
лепота своје земље за скијање и 
планинарење, а у летњим месеци-

ма иду на камповање. Нажалост, 
лето у Канади јако кратко траје, па 
га врло брзо замени дуга и хладна 
зима.

Насупрот томе, Србија се може 
похвалити бољом климом, као и 
богатом историјом и културним на-

слеђем, са фестивалима који славе 
све - од музике, књига и филма, до 
хране и фолклора. Волим да оби-
лазим наше манастире, да одем на 
Тару или Дивчибаре, а понекад и 
у Дрвенград (Мокру Гору), то ча-
робно етно- село изграђено по за-
мисли Емира Кустурице, каже 
на крају разговора Лазар Петро-
вић. 

СЛОВО
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У СВЕТУ ФОТОГРАФИЈЕ СЛОВО

Језеро Бонд Канадски пејзаж

Зима 2024. на Калемегдану 
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Повод за разговор је „велики 
као кућа“. Зорица Мишић 
је од фебруара месеца 2023. 

године преузела одговорност за оп-
станак и континуирани рад Срп-
ско- канадског удружења „Десанка 
Максимовић“ и председавала је 
овим Удружењем до краја децембра 
2023. године, када је на ову функ-
ција изабрана Драгана Живић 
Илић. То је природан ток ствари, 
јер је Зоричина позиција у управи 
Удружења била ЗАМЕНИК ПРЕД-
СЕДНИКА у моменту када је Сне-
жана Ивковић, која је последњих 
пет година обављала функцију 
председнице Удружења, изненада 
дала оставку из здравствених раз-
лога. Стицајем околности, ради се о 
великој прекретници која се подво-
ди под термин „Смена генерација“, 
Снежа Ивковић је била изданак, 
међу најмлађим учесницима, наго-
миланог искуства и рада скоро по-
лувековног континуираног трајања 
групе ентузијаста у неговању писа-
ног матерњег језика кроз књижев-
на остварења. Њена петогодишња 
„диригентска палица“ нашег Удру-
жења била је не само сврсисходна, 
већ и освежавајућа у смислу ус-
постављања веза са новопронађе-
ним писцима и њиховим делима 
на српском и енглеском, не само из 
Србије, већ и из других делова све-
та. Наравно, томе је доприносила и 
репутација Снежане Ивковић као 
познатог и признатог књижевног 
ствараоца (пише поезију и прозу), 
како у расејању, тако и у отаџбини.

Дакле, овај разговор са Зорицом 
Мишић доживљавам као исто-
ријски у смислу смене генерација 
у нашем континуираном настојању 

да сачувамо српски писани језик 
кроз остварена књижевна дела.

- Пре нешто више од једне де-
ценије посетила си ме у улози 
члана редакције тадашњег срп-
ског ТВ програма, који је водио 
покoјни Благоја Ристић. Повод 
је била управо обављена про-
моција моје књиге „Девети аме-
рички круг“. Разговора је било и 
о Српско- канадском удружењу 
„Десанка Максимовић“ чији 
сам, у то време, још увек била 
актуелни председник. Између 
осталог, у том интервјуу наго-
вештена је и припрема за смену 
генерација у нашем удружењу, 
чији си ти већ била члан. Као 
што нам је познато, пет година 
касније стара управа је дала ос-
тавку, да бисте ви млађи, нови 
чланови, преузели историјску 
улогу. У том преломном периоду 
учињен је компромис. Баш си ти 
највише допринела томе, пред-
логом да нова председница буде 
једна од најмлађих чланова ста-
ре екипе - Снежана Ивковић. И 
тако је наш књижевни брод на-
ставио своју пловидбу познатим 
смером. У тим почецима твог ка-
надског живота, шта те је моти-
висало да будеш члан Удружења 
писаца ,,Десанка Максимовић”, 
а не да тражиш ,,ухлебије” ис-
кључиво у новинарству, чиме си 
се бавила и код куће?

- У дивном сећању ми је остао 
тај интервју који сам урадила са 
Катарином Костић, тадашњом 
председницом Српско- канадског 
удружења писаца „Десанка Макси-
мовић“, а који се приказивао на зва-
ничним фреквенцијама канадске 
телевизије, каже на почетку разго-
вора Зорица Мишић. 

Била ми је велика част да са-
рађујем са Катарином (Катарином 
Великом - како је из милоште зо-
вемо) и то поводом њене значајне 
књиге „Амерички девети круг“ чији 

су јунаци били преживели сведоци 
Велике економске депресије у Аме-
рици (1928 - 1935). Разговор сам оба-
вила за српски ТВ програм. Иако 
се радило о прозној књизи, жанра 
хронике, Катарину сам доживела 
превасходно као песникињу, јер 
по обављеном новинарском послу, 
настало је песничко надахнуће, и у 
тој владавини поезије, знала сам да 
ће се потиснута песничка вокација 
распламсати у мени и поред више-
годишњег новинарског рада. Од тог 
времена уследили су интензивнији 
сусрети са песницима, инспирација 
је навирала, песме су се ројиле и 
распоређивала сам их у књиге. 

- Ево, дошло је ваше време, под 
врло срећним околностима: ви 
јесте нова генерација, али сте 
сада већ стари чланови удру-

СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

-У тој владавини поезије, знала сам да ће се  потиснута песничка вокација распламсати у мени 
и  поред вишегодишњег новинарског рада, каже за СЛОВО Зорица Мишић

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ЗОРИЦА МИШИЋ, ПЕСНИКИЊА ИЗ ТОРОНТА

У СВЕТУ КЊИЖЕВНОСТИ

Пише: 
Катарина КОСТИЋ

ПЕСНИЧКО НАДАХНУЋЕ
ЗАМЕНИЛО НОВИНАРСТВО

Природан 
је процес 
да млади 
одмењују 
старије - 
песникиња 
Зорица 
МИШИЋ
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жења „Десанка Максимовић“, 
са значајним искуством у ње-
говом раду. У том светлу, и са 
досадашњим искуством, уз то, 
са веома одговорном позицијом 
у управи како гледаш на будућ-
ност Удружења?

- Природан процес је да млађи од-
мењују старије и својом маштовито-
шћу и инвентивношћу решавају и 
побољшавају свако витално питање 
које се тиче Удружења. У нашем 
удружењу влада харизматична ат-
мосфера, пуна креативног набоја на 
радост свих поклоника лепе речи 
и уметности уопште. Међу члано-
вима који пишу поезију и прозу за 
одрасле и за децу, као и афоризме, 
имамо и преводиоце, новинаре, 
сликаре и музичаре, као и драмске 
уметнике.

- Са великом радошћу при-
суствујем, заједно са свима 
који посећују наше књижевне 
догађаје, подмлађивању Удру-
жења. 

Још се прича о наступу де-
војчице Луне Савић, рођене у 
Торонту и старе седам година, 
како је рецитовала две строфе 
из ,,Крваве бајке” Десанке Мак-
симовић. 

Можемо ли очекивати у бу-
дућности организовање сталне 
дечије секције при Удружењу 
,,Десанка Максимовић”? 

- Више од десет година, сада већ 
тинејџерке, Ана Љубица Мус-
улин и Анђела Мрдак су наши 
стални рецитатори. Радује то што 
је чак и Српска национална Ака-
демија то препознала и уврстила 
неколико њихових фотографија у 
своју монографију, објављену по-
водом 40 година постојања и рада. 
Деца су увек присутна на нашим 
књижевним догађајима и јубилар-
ним свечаностима, на којима ак-
тивно учествују и имају прилику 
да упознају лепоту српског језика 
и развију интересовање и љубав за 
свој матерњи језик. 

- Као и увек, шаљеш нам фо-
тографије и огласе са књижев-
них догађања у Новом Саду, 
Београду и другим местима за 
време твог двомесечног летње- 
јесењег боравка у отаџбини. 

Поводом 45 година постојања 
Српско канадско удружење пи-
саца ,,Десанка Максимовић” из 
Торонта организовало је умет-
ничко вече у Лазаревцу, два 
месеца пре нашег торонтског 
празновања. 

Учествовали су: председница 
Удружења, песникиња Зорица 
Мишић, и афористичар Радоје 
Блажић. Програм је водио и ау-
торске здравице говорио Милу-
тин Ранковић Библиотека 

Дакле, наш јубилеј се прво 
обележио у Србији?

- У Шумадији знају за моју поезију 
и воле је. За то су најзаслужније моје 
песме: „Стара кућа и девет липа“, 
„Мој дух и дуси мојих предака“ и 
„Храст“, које је прочитао скулптор 
и здравичар, Милутин Ранко-
вић. Његове скулптуре, израђене у 
храстовом дрвету, посвећене Радо-
вану Марковићу Белом и Петру 
Пајићу, постављене су на Повлен 
планини, надомак Ваљева, а то 
нас наводи да помислимо на нашу 
дивну поетесу, Десанку Максимо-
вић, чији споменик ће се, такође, 
ускоро наћи на овој планини - пије-

десталу. Кроз уметничку сарадњу 
у Лазаревцу са директорицом биб-
лиотеке, Јасмином Иванковић и 
Милутином Ранковићем, рођена 
је идеја да се ту, под истим небом, 
под којим је рођена Десанка Мак-
симовић, прослави четрдесет пет 
година од оснивања друштва које 
носи њено име, а истовремено да 
представимо књижевна остварења 
на српском језику далеко од отаџби-
не, преко океана. 

У библиотеци у Лазаревцу одр-
жано је вече поезије, афоризама и 
здравице у част велике песникиње 
из тог краја и том приликом ми је 
уручена Повеља за значајан до-
принос у очувању српског језика и 
уопше ширењу српске културе. Ово 
лепо уметничко представљање и 
прослава јубилеја нашег удружења 
кроз неколико дана је „лагано пре-
тело“ у боемску Скадарлију, у кућу 
Ђуре Јакшића, а затим и у Нови 
Сад, у Библиотеку града, пред оду-
шевљену публику европске престо-
нице културе. 

- Јесенас је одржана прослава 
45 година постојања и контину-

ираног рада Српско- канадског 
књижевног друштва ,,Десанка 
Максимовић”, којој је као почас-
ни гост присуствовао 

Милош Јанковић, председник 
УКС? 

- Наш јубилеј - 45. година од ос-
нивања СКУП- а „Десанка Макси-
мовић“ прославили смо у великој 
сали Српског центра у Мисисаги, уз 
богат културно уметнички програм, 
у присуству многобројних уважених 
званица, пријатеља и чланова Уд-
ружења. Упадљиво је било и прису-
ство медија. Том приликом уручене 
су специјалне повеље појединцима 
и удружењима за дугогодишњу са-
радњу и допринос у очувању српс-
ког језика и културне баштине. 

Најзначајнији моменат те вечери 
био је потписивање уговора (служ-
беног протокола) о сарадњи између 
Удружења књижевника Србије, Бе-

оград и Српско- канадског књиже-
вног друштва „Десанка Максимо-
вић“, Торонто. Уговор су потписали: 
председник УКС, Милош Јанко-
вић и председница СКУП „Десанка 
Максимовић“, Зорица Мишић. На 
основу овог потписаног уговора, убр-
зо је СКУП „Десанка Максимовић“ 
добио званичан статус подружнице 
УКС (као једно од три књижевна 
удружења у целом свету, са тим 
статусом), јер испуњава услов за то: 
најмање седам чланова СКУП- а 
„Десанка Максимовић“ морају бити 
и чланови УКС. Наше удружење 
увелико превазилази тај број.

Својим присуством на јубиларној 
прослави нашег удружења, Ми-
лош Јанковић нам је учинио ве-
лику част, а његово представљање 
као песника у просторији Српске 
националне академије у Торонту, 
памтићемо као једно од најлепших 
и најемотивнијих, одржаних у То-
ронту. Поред импозантног књиже-
вног опуса, веома су значајни њего-
во залагање и учинак за културу и 
уметност, каже на крају разговора 
Зорица Мишић. СЛОВО

СЛОВОУ СВЕТУ КЊИЖЕВНОСТИ

Кичинер, 28. фебруар 2024.
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ВИТЕЗОВИ ЛЕПОГ ПОНАШАЊА
- Удружење ,,Десанка Максимовић” је обично на почетку године 
објављивало план рада који је често померан и мењан због изненадних 
гостовања књижевника не само из Србије, већ и из других делова света, 
најчешће са Северноамеричког континента?
- Морам да нагласим да су у поменутим ситуацијама наши чланови указивали 
предност гостима и показали спремност да помере датуме својих већ заказаних 
промоција. Показали смо се правим витезовима лепог понашања. Све смо лепо 
синхронизовали у циљу отклањања ранијих пропуста. 
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СЛОВО САБОРОВАЊЕ

Кичинер, 28. фебруар 2024.

ТРАДИЦИОНАЛНО ОЗРЕНСКО ПРЕЛО ОДРЖАНО ЈЕ 24. ФЕБРУАРА 2024. У КИЧИНЕРУ

У низу многих, при Цркви Све-
те Тројице у Кичинеру, 24. 
фебруара 2024. године одржа-

но је ,,Озренско прело” саборовање 
Срба са Озрена и околине у Јужном 
Онтарију. Око двије стотине душа се 
окупило да се сјете свог родног краја, 
изворне пјесме, и светиња које чине 
Озрен једном цјелином. 

Вече су молитвом отворили 
свештеници протојереј-ставрофор 
др Горан Гојковић, архијерејски 
намјесник источноканадски и про-
тонамјесник мр Јован Марјанац, 
секретар Епархије канадске СПЦ, 
родом са подручја Озрена и Удрима. 

Видео линком окупљене је поз-

дравио архимандрит Гаврило, 
игуман Манастира Светог Николе 
у Петрову. Сви окупљени упозна-
ти су са чињеницом да су многи на 
Озрену у страху да ће предложена 
геолошка истраживања, и потоњи 
ископи литијума, знатно нашко-

дити природној љепоти нашег 
терена, и упућена је молба онима 
који одлучују, да чувамо Богом 
дани Озрен, и да се смање међу-
собне тензије по овом питању.

Уједно, пружена је једногласна 
подршка Преосвећеном Епископу 

ПОДРШКА ОЗРЕНЦИМА ДА
САЧУВАЈУ БОГОМ ДАНИ ОЗРЕН

Фото: 
Миленко ВУКОВИЋ

Пише: 
Свештеник Јован МАРЈАНАЦ

Са Озренског прела ружена је једногласна подршка Преосвећеном Епископу зворничкотузланском 
Фотију, Високопреподобном игуману озренском оцу Гаврилу, и свим свештеницима СПЦ на Озрену, ,,јер 
ми имамо повјерење у њих, и знамо да Црква неће оставити свој народ, па и кроз највећа искушења”

Драгиша Тошић, песник са Озрена

Молитву су одржали отац др Горан Гојковић и отац мр Јован Марјанац
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СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

САБОРОВАЊЕ

зворничкотузланском Фотију, Ви-
сокопреподобном игуману озрен-
ском оцу Гаврилу и свим свеште-
ницима СПЦ на Озрену, ,,јер ми 
имамо повјерење у њих, и знамо да 
Црква неће оставити свој народ, па 
и кроз највећа искушења”. СЛОВО

Прикладан програм су употпу-
нили пјесник Драгиша Тошић из 
Лондона, родом из Сижја, и КУД 
Стеван Синђелић, под вођством 
кореографа Дејана Станисавље-
вића, са сплетом “Игара са Озре-
на”. 

Да буде спојено корисно и лије-
по скупљани су новчани прило-
зи за ЈУ Дневни центар за дјецу 
у Добоју. Богу хвала, и доброти 
окупљених, скупљено је $18, 540 
канадских, што је око 24, 800КМ. 
Овај успјех је остварен само уз 
пожртвовану љубав мноштва до-
брих људи, Кола Српских Сестара 
“Блага Марија” са предсједницом 
Јадранком Јовић, родитеља и дје-
це Фолклорне групе КУД Стеван 
Синђелић на челу са Мери Чикић, 
и широкогруде подршке Цркве-
но-школске Општине Св. Тројице 
у Кичинеру. 

Дружење је настављено до касно 
уз шаргију и пјесму, народно коло, 
и лијепо расположење. До виђења 
на Озрену!

Подробан списак приложника 
слиједи ускоро

СЛОВО

Фолклораши ,,Стевана Синђелића,,

Народно колце

Једна од награда на томболи биле су и гусле
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Традиционални Вински више-
бој - Дегустацију црних вина 
у Отави и ове године су орга-

низовали Вински витезови „Све-
тог Трифуна“ из Отаве и Гатиноа. 
Вински окршај je одржан у суботу 
увече, 17. фебруара  у сали Српс-
ког парохијског центра на адреси 
1989 Prince of Wales Drive.

Љубитељи доброг вина, песме и 
дружења били су дочекани уз ви-
тешки поздрав: Ој-хаааа!

Победнички пехар је добило 
вино “КАНАДСКИ КАРДИ-
НАЛ” витеза Зорана Мрђанова, 
који је проглашен и за најбољег 
дегустатора.

Вински Ред витезова Свeтог Три-
фуна основан је пре 15 година са 
циљем слављења вина, непреста-
ног рада на унапређивању умећа 
прављења вина као и оплемења-
вања културе пијења вина.

Јован Крстић и његов тим су, као 

и увек, уложили велику љубав 
и труд да спреме изврсну вечеру 
како би вече остало незаборавно. 
Међу бројним званицама нашао се 
James Byron Bisset, бивши канад-
ски амбасадор у Београду, који ни 
овог пута није пропустио да нагла-
си да је увек почаствован да буде 
са својим пријатељима Србима.

-Вино је љубавни напитак, каже 
Никола Костић. Нема љубавне ра-
дости без вина, ни јада, који није 
блажен вином. Зато у српском 
песништву има много лепих вин-
ских и љубавних песама, код Ра-
дичевића, Змаја, Јакшића, Илића 
и других пре и после њих.

Захваљујући труду вредних руку 

домаћина породице Остојић,  Ко-
сане и витеза Милана, прошло-
годишњег шампиона, састајемо 
се да оценимо где смо и шта смо 
урадили. Прошло лето није баш 
било благородно за винову лозу 
и грожђе је било осредњег квали-
тета, те је било тешко направити 
добро вино. Због тога смо имали 
велике муке да одаберемо вина за 
ово такмичење. 

У доњој сали Српског парохијс-
ког центра била је постављена 
веома импресивна изложба гуса-
ла, које је сама прича за себе. За 
добро расположење гостију и овога 
пута се потрудио надалеко чувени 
отавски бенд TNT.  СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

СЛОВО У ВИНУ ЈЕ ИСТИНА

У ОТАВИ 17. ФЕБРУАРА 2024. ОДРЖАН ТРАДИЦИОНАЛНИ ВИНСКИ ВИШЕБОЈ

ПОБЕДНИК ЈЕ ЗОРАН МРЂАНОВ
Вински Ред витезова Свeтог Трифуна основан је пре 15 година са циљем слављења вина, непрестаног 
рада на унапређивању умећа прављења вина као и оплемењавања културе пијења вина

Текст и фото: 
Гордана ЛАКОВИЋ

Гордана Лаковић и James Byron

Крсте Митрић, Марко Ерак, Милан Остојић и двоструки шампион 
Зоран Мрђанов
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СЛОВОУ ВИНУ ЈЕ ИСТИНА

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Никола и Живка Костић, Крсте Митрић, Гордана Лаковић

ШАМПИОНИ
Винског шампиона је од око 170 при-
сутних бирало 116 дегустатора. Поред 
медаља за најбоља вина, додељене 
су и медаље за најбоље дегустаторе. 
Победничко пехар је добило вино «КА-
НАДСКИ КАРДИНАЛ»  витеза  Зора-
на Мрђанова, који је проглашен и за 
најбољег дегустатора. 
Од  22  пријављена  вина одабрано је 
на предтакмичењу 12 најбољих за 
вински двобој :”КАНАДСКИ КАРДИ-
НАЛ”  оцена  7.35  Зоран Мрђанов из 
Отаве, “ЈАЊАНКА”  оцена  7.34  Кр-
сте  Митрић из Отаве, “МЕРАК”  оце-
на  7.20  Марко Ерак из  Отаве, “КР-
ЧМАРИЦА”  оцена  7.16  Александар 
Мићић  из Отаве, “СОКОЛИЦА”  оце-
на  6.98  Драгомир Вукосарјевић 
из  Гатиноа,”ЛИЧКИ МЕЂЕД”  оце-
на 6.49 Жељко Зец из Гатиноа, “РУДИ-
НА” оцена 6.35 Живко Билић из Отаве, 
“ЛЕШАНДРОВАЦ” оцена 6.28 Давор 
Лакић из Гатиноа, “Z” оцена 6.05 Јан-
ко Радојичић и Милан Зец из Гати-
ноа,”РАЗОНОДА”  оцена  6.03  Горан 
Миљевић из  Гатиноа, “СТАРИ ЂЕ-
РАМ”  оцена  5.78  Саша Спасојевић 
из Отаве и”ГРАБИЋ” оцена 4.89 Горан 
Лакић из Гатиноа
 Од 116 оцењивача одабрани су сле-
дећи најбољи дегустатори:  Зоран 
Мрђанов из Отаве, Наташа Рао из То-
ронта и Мила Божовић из Гатиноа

У ВИНУ ЈЕ ИСТИНА

ШАМПИОНИ

Импресивна 
изложба 

гусала
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СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

У СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Старо Нагоричане је било 
краљевско место у које су 
људи хрлили да виде чудо од 

грађевине, , а у време када је краљ 
Милутин 1312/13. године подизао 
своју задужбину - цркву Светог 
Ђорђа, а данас је то обично село 
са једном асфалтираном улицом, 
којом прође тек понеки туриста из 
Србије. Величанствену цркву Све-
тог Ђорђа у Старом Нагоричану, 
Северна Македонија, данас обила-
зе поклоничке туре углавном из Ср-
бије и о њој се може читати само из 
историјских књига или из научних 
радова у којима је представљено 
њено богато фрескосликарство.

Краљ Милутин, један од визи-
онарских немањићких владара, 
градио је своју задужбину за „сва 
времена“, не штедећи на мате-
ријалу и уметницима. Изграђена 
је на остацима првобитне базилике 
из 11. века, чији је ктитор био ви-
зантијски цар Роман IV Диоген, 
и из тог периода је сачувано вео-
ма мало старог живописа. Током 
1312/13. godine започети су радови 
на изградњи новог храма, а само 
неколико година касније солунски 
мајстори Михајло и Евтихије, 
које је краљ Милутин ангажовао, 
завршили су фрескописање храма, 
које се захваљујући њиховим дели-
ма убраја у најлепше средњовеков-
но фрескосликарство.

- Храм је енциклопедија живопи-
са – каже Јасмина Ћирић, про-
фесорка историје уметности која 
обилази нашу баштину у Северној 
Македонији. Ту је величанствена 
представа Светог Георгија, затим 
Богородица са Христом. Прика-
зан је свети краљ Милутин који се 
сећа свог претка светога Симона 
(Стефан Немања). Насликана 
је и млада краљица Симонида 
са наушницама које су приказане 
тако јасно и упечатљиво да се могу 

реконструисати, што је и урађено. 
Уз њих су и цар Константин и ца-
рица Јелена са крстом. Све су из-
узетно лепе уметничке представе. 

Црква Светог Ђорђа у Старом На-
горичану први је храм у коме је по-
менута и приказана мала краљица 
Симонида, а уметнички начин на 
који је представљена биће модел за 
каснија сликања њеног портрета.

- На сачуваном натпису изнад 
западног портала, поред имена 
краља Милутина као господара 
свих земаља, српских и поморских, 
први пут се помиње краљица Си-
монида - каже професорка Јасмина 
Ћирић. Такође, у натпису се помије 
и игуман Антиније у чије време је 
завршено зидање храма.

Храм Светог Ђорђа у Старом На-
горичану био је значајно место у 
потоњим временима и за касније 
владаре. 

Ту се Милутинов син, краљ Сте-
фан Дечански, пред фреском Ге-
оргија Победонсца помолио пред 
битку на Велбужду 1330. године. 
У тој бици коју је српска војска до-
била, Стефан Дечански се јуначки 
показао. Захвалио се касније на 

победи Георгију тако што је дао да 
се икона окује сребром. Нажалост, 
није нас сачекала до данашњих 
дана, али се само може наслућива-
ти њена лепота.

У овом величанственом храму, ве-
ковима касније на истом месту ће се 
молити истим поводом, пред битку, 
само другу, која носи назив Кума-
новска битка, и краљ Александар 
I Карађорђевић. То је описао про-
та Петар Гаговић у летопису ста-
ронагоричке цркве.

На обиласку српске баштине у 
Северној Македонији Старо Наго-
ричане је прва и незаобилазна ста-
ница. Лепота архитектуре храма у 
коме је опека нашла своју ликовну 
изражајност оставља без даха: пет 
купола које дају храму бајковит 
изглед, , орнаменти попут Херакло-
вог чвора, шаховског поља, дрвећа, 
разних криптограма. Храм у Ста-
ром Нагоричану подигнут у години 
када је „краљ избио Турке“ својом 
лепотом, складом и значајем по-
стаће узор другим средњовековним 
грађевинама, попут Грачанице, 
које ће се трудити да га достигну. 
 СЛОВО
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 Црква Светог Ђорђа у Старом  Нагоричану први је храм у коме је поменута и  приказана мала краљица 
Симонида, а уметнички начин на који је представљена биће модел за каснија  сликања њеног портрета

ЦРКВА СВЕТОГ ЂОРЂА У СТАРОМ НАГОРИЧАНУ, СЕВЕРНА МАКЕДОНИЈА

Пише: 
Дијана ДИМИТРОВСКА

ЗАДУЖБИНА КРАЉА МИЛУТИНА

Величанствена црква Светог Ђорђа у селу Старо Нагоричане
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У СВЕТУ ДЕЧЈЕ РАДОСТИ

Узо деда свог унука,
Метно га на крило,

Па уз гусле певао му
Што је негда било.

Певао му српску славу
И српске јунаке,

Певао му љуте битке,
Муке свакојаке.

Деди око заблистало,
Па сузу пролива,

И унуку своме рече
Да гусле целива.

Дете гусле целивало,
Онда пита живо

“Је ли, деда, зашто сам ја
Те гусле целиво?»

“Ти не схваташ, Српче мало,
Ми старији знамо

Кад одрастеш, кад размислиш,
Казће ти се само!»

Јован ЈОВАНОВИЋ ЗМАЈ

Деда и унук 

Уређује: Гордана Лаковић

Балерине
Материјал: Штапићи за сладолед,
фломастери, корпице за мафене 
На штапићима за сладолед нацтати 
тело балерине. Пресавити папирне кор-
пице за мафене и направити сукњице. 
Залепити на штапић.

У туђој кожи Аутор: 
Никола 
Драгаш
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СРБИ СА КОРДУНА И У РАСЕЈАЊУ ЧУВАЈУ СВОЈЕ НАРОДНО КУЛТУРНО БЛАГО

Пише: 
Илија ВУЈАНОВИЋ

Ово је прича о важности и 
значају изворног културног 
наслијеђа једног народа, 

који, иако нестао са вјековних жи-
вотних простора, своје културно 
благо његује као јединствено и не-
поновљиво. 

Ово је подсјећање на народ 
којему је једино остало сјећање и 
памћење на своје претке, на њи-
хове традиционалне животне оби-
чаје по њиховим селима, што да-
нас називамо изворном културом. 
Далеко од родне груде, новије 
генерације овог народа желе са-
чувати баш то, најстарије и најиз-
ворније, језик, пјесму, ношњу и 
обичаје. Ови чувари древног начи-

на изражавања њихових предака 
успјели су доказати и стручњаци-
ма UNESCO колика је вриједност 
изворног блага њихових очева 
и дједова и на тај начин добити 
заштиту и упис у регистар немате-
ријалног културног наслијеђа.

Ову важну и занимљиву тему, 
описаћу кроз призму рада неко-
лико културних друштава, чији се 
коријени налазе на Кордуну, срп-
ској регији у Хрватској и бившој 
Крајини. Они су управо ти који 
су својим пјевањем помогли да се 
кордунашке пјесме ојкаче и корду-
нашко свирање на тамбурици са-
мици, нађу на листи заштићеног 
културног блага једног народа.

ОЈКАЧА И ТАМБУРИЦА 
ПОД ЗАШТИТОМ UNESCO

У Канади више од три деценије ради Српско друштво Кордун из Торонта, у чијем саставу 
је изворна мушка пјевачка група Ћемер, која  изводи изворне пјесме краја из кога долазе

Изворна певачка група ЂЕМЕР 
из Торонта

Чијање перја, стари обичај жена на Кордуну 
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У Канади више од три деценије 
ради Српско друштво Кордун из 
Торонта, у чијем саставу је извор-
на мушка пјевачка група Ћемер, 
која управо изводи изворне пјесме 
краја из кога долазе. 

Група кордунашких ентузијаста 
основала је у избјеглиштву у Ср-
бији КУД Петрова гора-Кордун 
Београд, у чијем саставу је мушка 
пјевачка група која ојкачу преносе 
по Србији. 

На древном Кордуну данас своје 
старе обичаје преноси једина из-
ворна пјевачка група Двојнице из 
Вргинмоста. 

Заједнички њихов циљ је ње-
говање и преношење изворног 
језика, кордунашке ношње са не-

поновљивим кожним појасом кога 
зову ћемер и женском прегачом, 
која се само ручно могла израдити, 
његовање најстаријих изворних 
пјесама и приказивање најста-
ријих обичаја српског народа са 
Кордуна, који су, нарочито у зим-
ским данима, олакшавали смисао 
сеоског живота.

Извршење тог циља никада 
није долазио у питање. Постојао 
је и простор и народ, а у народу 
бројни пјевачи и свирачи, бројни 
насљедници који су хтјели најста-
рије научити. Грађански рат у Хр-
ватској све је зауставио. Матична 
држава Срба са Кордуна, учинила 
је геноцид према сопственом наро-
дом, који расељен широм свијета 

тражи излаз да преживи. Брзо је 
пролазило вријеме сналажења, 
дошле су  нове генерације, јавила 
се непресушна жеља да се обнови 
старо. 

И тако, наведене групе корду-
нашких пјевача, почињу сакупља-
ти текстове старих пјесама и исте 
преносити на музичке дискове, 
гдје ће остати да живе вјечно. 

Матично и једино друштво на 

наставак на страни 46

ОЈКАЧА
Ово древно пјевање, под називом 
ојкање, изводило се у више регија не-
кадашње Југославије, па и на Кордуну. 
Срби на Кордуну ову пјесму изводе у 
групама, гдје један  пјевач води пјес-
му и пјева први глас, док други прате 
или басирају и на тај начин стварају 
мелодију. Специфичност овог начина 
пјевања огледа се кроз узвик ОЈ, отуда
и назив ојкача. Кордунашка ојкача 
орила се дању од јутра до мрака, од 
вечери до зоре, на свадбама, зборо-
вима, славама, разним испраћајима, 
кад се жело, косило, брало и перушало, 
чијало и прело. Живот се са овим пјес-
мама започињао и завршавао. Због 
својих специфичности, а на основу 
релевантних научних истраживања и 
студија, изворно кордунашко пјевање 
сматра се наслијеђем православног 
живља, на тим просторима. Тако је 
UNESCO 2011. године заштитио ојкачу 
као нематеријално културно богатство 
Републике Хрватске, а припадало је ис-
кључиво српском етосу.

Изворна певачка група Петрова Гора Кордун - Београд

Изворна певачка група Двојнице Вргинмост 
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Кордуну, које се бави преношењем 
изворног пјевања и свирања на 
тамбурици самици, ради у готово 
немогућим условима. Проблем је 
нестанак народа, нема насљед-
ника и питање је како ће бити у 
будућности. Ова група је управо 
својим доказивањем пред профе-
сорима Етнографског музеја у Бе-
ограду,

помогла да се пјесме ојкаче нађу 
на листи заштићеног нематеријал-
ног културног наслијеђа Хрватске, 
који је припадао искључиво српс-
ком народу.

-Изворна мушка пјевачка група 
Ћемер, у оквиру Српског друштва 
Кордун Торонто, формирана је са 
циљем да испуни жеље многоброј-
них емиграната са Кордуна, који 
су прижељкивали да чују своје 
најстарије пјесме из старог краја, 
каже Љубан Јањанин, менаџер 
пјевачке групе Ћемер из Торон-
та. У томе смо у потпуности успје-
ли. Уз помоћ старијих, који боље 
памте пјесме ојкаче, сакупили смо 
материјал за два CD које сада има 
готово свака кордунашка кућа, не 
само у Канади. У нашем саставу је 

и једини свирач на тамбурици са-
мици у овом дијелу свијета, Стан-
ко Бијелић. Наш циљ је наставак 
рада на преношењу ових пјесама 
свагдје тако гдје нас народ позове. 
Признајем потешкоћу обнове ове 
групе, јер се млађи тешко одлучују 
да  науче ово градиво.

-По избјеглиштву у Србију, неко-
лико културних радника са Кор-
дуна основали су Завичајни клуб 
Кордунаша, а у оквиру њега из-
ворну мушку пјевачку групу, каже 
Стево Бекић, предсједник КУД-а 
Петрова гора -Кордун Београд. Ос-
новни задатак је био прикупљање 
и његовање изворних пјесама ојка-
ча, као и прикупљање доказа о ис-
торијском поријеклу и настанку 
тих пјесама. Ишли смо толико да-
леко да је један наш земљак про-
вео дуго времена у једном музеју у 
Бечу, гдје је успио сазнати оно што 
нам је био и циљ. У материјалима 
тог музеја пише да је кордунашка 
пјесма ојкача настала у периоду 
Војне крајине, када су Срби гра-
ничари, бранили Аустроугарско 
царство од Османске империје. 
Тада се звала БУГАРШТИЦА (у 

преводу на српски бугарење је вр-
ста плача), а пјеване су за вријеме 
погибије тих граничара. Овај ис-
торијски доказ и наше извођење 
тих пјесама дали су резултат на 
који смо поносни. Наша је трајна 
обавеза да ове пјесме и свирку на 
тамбурици сачувамо и преносима 
новим генерацијама Кордунаша.

-Мушка пјевачка група Двојни-
це из Вргинмоста, чији сам  члан 
више година, има основни задатак 
промовисање старих

или најстаријих изворних пје-
сама ојкача са Кордуна, јужно од 
Петрове горе, каже Владо Га-
брић, културни и јавни радник 
на Кордуну. Ову свету дужност, 
бројни пјевачи ове групе, више 
него успјешно преносили су ши-
ром бивше нам заједничке држа-
ве. На жалост свих нас, нестанком 
народа Кордуна, као посљедица 
грађанског рата у Хрватској, све 
је измијењено до темеља. Са род-
них прагова отишли су у бијели 
свијет и они који су ојкачу пјевали, 
тамбурице свирали, који су имали 

способности пренијети своје урође-
но знање на млађе. Неколико 
нас, који смо се одлучили вратити 
својим кућама, одлучили смо обно-
вити старе обичаје, макар у њихо-
вом једном дијелу. Ми данас још 
постојимо, наступамо по Кордуну 
и ван њега, снимили смо за исто-
рију једну

предивну грађу од најстаријих 
пјесама ојкача нашег завичаја. Ис-
крено, сваким даном је све теже. 
Кордун је празна земља, гдје се на 
сваком кораку осјећају туга, бол и 
сузе.

Учинићемо све да група потраје, 
као што смо били поносни у Бео-
граду када смо свједочили причу о 
нашим пјесмама, што је, на нашу 
радост, и успјело.

СЛОВО

ТАМБУРИЦА
Свирање на кордунашкој тамбурици 
самици, двожици или четверожи-
ци, такође је стављено под заштиту 
UNESCO. Овај приједлог дошао је од  
крајишких избјеглица у Србији, који су 
наставили свирати на овом инстру-
менту. На Кордуну једини свира; је 
Павао Дугосија, у Канади Станко 
Бијелић, а у Београду Марко Мра-
овић и Драган Поштић.

Станко Цане Бијелић једини свирач на Тамбурици у Канади 
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GOOGLE ПУТОПИС

Има једна школа у земљи Ср-
бији, врло стара и необична. 
Налази се у месту Дојевиће, 

локални житељи кажу и Доховић(е), 
у самој близини Новог Пазара. Тако 
рећи у његовом предграђу. Она ове 
2024. живи своју 111. годину, иако 
се у Дојевићу налази од септембра 
1929! Дакле, мање од сто година. 

Она је школа сели-
ца. Кретала се у сусрет 
својим ђацима па је 
тако променила три 
места боравка: Родила 
се у селу Шавци, у самој 
близини Новог Пазара, 
детињство је провела у 
оближњој Пожеги, ново-
пазарској а не Ужичкој, 
а од 1929. је на данашњој 
адреси. Све су то лепа 
места са занимљивом 
прошлошћу. Пожега, 
као што написах, није 
Ужичка али с њом има 
везе. Основали су је досељеници из 
околине Ужичке Пожеге, неки Дра-
жиновићи. Донели јој име и јабуке, 
по којима је позната и данас. Осно-
вали је Срби а данас је у потпуности 
бошњачко село.

Како се школа селила тако је мења-
ла и име. У школском летопису пише 
да је најпре била само Школа, па 
Школа у Пожеги, затим Школа Ви-
дово - Дојевиће, онда Матична шко-
ла Дојевиће да би 1973. добила име 
„Растко Немањић Сава“. Поносно га 
је носила све до 1. септембра 2016. 
године, када је преименована у Ос-
новну школу „Халифа бин Зајед ел 
Нахјан“! 

Када ме Гуглова камера довела у 
Дојевиће лако сам угледао халифову 
школу. Бели равни кров нове зграде 
и црвени од црепа на две и четири 
воде, високи бели минарет оближње 

џамије и обронци Рогозне и Голије. 
Ако у својој историји често није има-
ла двориште сада има велико, у коме 
за лепа времена могу да се изводе 
свакојаке манифестације. На једном 
крају дворишта је стара школа која 
се звала именом Саве Немањића, са-
грађена 1927/28. кулуком, на имању 
аге Бајрактаревића, касније више 
пута адаптирана и дограђивана, 
увек тесна и за ђаке, и за наставни-
ке а наспрам ове зграде је ново здање 
школе, пространо, комфорно и добро 
опремљено,  названа именом недав-
но преминулог (мај, 2022) председ-
ника Уједињених Арапских Еми-

рата! Кажу на предлог амбасадора 
ове земље у Србији, уз одушевљено 
одобравање нашег председника. Кад 
му је већ указана таква част халиф је 
одрешио кесу и дао седам милиона 
евра, што је било довољно да се са-
гради нова школа, дечје обданиште у 
позадини старе школске зграде и још 
да се добрано припомогне изградња 
дијагностичког центра у новопазар-
ској општој болници. Халифов дар 
био довољан да Србија уштеди новца 
за нешто мање од једног километра 
аутопута, јер аутопутеви су код нас, 
кад су већ у тренду, скупи чак и кад се 
граде у равној Мачви или Војводини. 

Српска јавност није благонаклоно 
примила ову вест. Штампа је писала 
да је Председник продао Св. Саву. 
Овим чином није „рашчињен” само 
светитељ. Школу су подизали и у 
животу је одржавали бројни српски 

наставници. Њен први учитељ био 
је Танаско Вељковић, а њега су на-
слеђивали, казује нам летопис, Ста-
на Живковић, Растимир Јевђовић, 
Милутин и Драга Аксентијевић, па 
Радмила и Драгослав Бошковић, 
Живка Чолић, Живко Недић, Раде 
и Дарка Трунић. Али, данас су дру-
га времeна. Срба је у Новом Пазару 
шест пута мање него Бошњака, у 
Дојевићу готово да их и нема. И ту 
се одмах поставља оно помало вечно 
питање да ли бошњачка деца треба 
да иду у школу названу по Сави Не-
мањићу. Је ли богати шеик Новопа-
зарцима ближи од Саве који је, иако 

друге вере, рођен ту у 
суседству и сигурно је 
најзнаменитија личност 
целог тог краја? Није ово 
питање због Св. Саве већ 
због наших вечитих по-
дела. Верских. А можда 
се била указала прили-
ка да држава Србија од-
воји тих седам милиона 
евра, па да се у Дојевићу 
направи школа над 
школама, какве нема ни 
у Београду, у којој би се 
стицала најбоља знања, 
а на школској слави се 
не би читале молитве, 

нити ломили славски колачи, па 
да и Бошњацима буде мило што им 
деца иду у ту школу, иако се по Сави 
Немањићу назива.  

Уместо тога велики Сава је морао 
да узмакне пред малим захтевима. 
Његово име дато је другој школи, 
оној у селу Дежеви, испод Голије, 
које се налази сасвим близу места 
где је Свети Сава, по легенди, рођен. 
Дежева је у целини насељена Срби-
ма. Ту ће светитељ бити миран за 
дуга времена, ако се не догоди да се 
једног дана нађе у енклави. 

Сада се планира и да се у близини 
Дежеве, у селу Мишчићу, подигне 
меморијални центар посвећен Св. 
Сави. Већ је ту саграђена нова црк-
ва, њему посвећена, а за довршетак 
целог центра можда ћемо потражити 
помоћ неког другог „шеика”. 

СЛОВО

Пише:
Ново ТОМИЋ

Родила се у селу Шавци, у самој близини Новог Пазара, детињство је провела у оближњој Пожеги, 
новопазарској а не Ужичкој а од 1929. је на данашњој адреси

ШКОЛА СЕЛИЦА ИШЛА 
У СУСРЕТ ЂАЦИМА

ЈЕДНА ШКОЛА У ЗЕМЉИ СРБИЈИ, У БЛИЗИНИ НОВОГ ПАЗАРА, ЈЕДИНСТВЕНА ЈЕ ПО МНОГО ЧЕМУ

Фото: FAKO YOU TUBE

Панорама 
села 
Дојевиће
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На лијевој обали Неретве по-
стоји један тајанствени троу-
гао у којег мржња не може да 

побиједи, а који свијетли баш попут 
оне хилaндарске жишке која грије 
срца вјерујућег рода. То је узносита 
Саборна црква Свете Тројице, пу-
токазни манастир Житомислићи 
и наш Алекса ”неопрезне” љубави 
која ће се заувијек ројити међу Ср-
бима и међу звијездама распјева-
ног Херцеговачког неба. 

Равно вијек прође како се Алекса 
Шантић упокоји и би сахрањен 
на гробљу Пашиновац на Бјелу-
шинама, уз Стару православну 
Цркву рођења Пресвете Богоро-
дице, на узвишењу изнад Саборне 
цркве (која се сада обнавља) и ста-
ре православне школе. На сахрани 
бијаше ”васцијела Херцеговина”, а 
остаде записано да је ”Мостар тада 
имао око 11 хиљада житеља, а на 
његовом спроводу било је више од 
13 хиљада душа свих вјера. Спро-
вод је трајао пет сати, а улице су, 
кажу биле завијене у црно…” 

И овог 2. фебруара 2024. годи-
не, на парастосу, на гробљу гдје 
пјесник почива, чинодејствовао је 
игуман Манастира Житомислићи 
Данило Павловић, уз присуство 
свих мостарских свештеника и 
свештеника из многих херцеговач-
ких општина, те бројних грађана и 
чланова СПКД ”Просвјета”-Град-
ски одбор Мостар и Српског пјевач-
ког културно-умјетничког друштва 
”Гусле”. 

-Као што је импозантна била ње-
гова сахрана прије 100 година, 
ништа мање импозантнија није ни 
овај скуп данас, зато што смо сви 
ми његови насљедници. Алекса је 
човјек који нас је задужио. Задужио 
нас је да му чинимо спомен и да жи-
вимо онако како нас је он научио… 
Његова љубав, неопрезна, јесте 

она права истинска љубав која се 
очитује у многим стварима, према 
другом бићу, према својој земљи, 
своме роду и народу. Нема већег 
и истинскијег родољуба од Алексе 
Шантића и већег и бољег Србина 
од њега- бесједио је игуман Данило.

А како и не би јер он, ”наш Алекса, 
бијаше први међу једнакима, …са 
толиком урођеном добротом и от-
меним оптимизмом… није разуме-
вао ни мржњу простака ни завист 
фукаре… фанатичан пријатељ и 
племенити непријатељ… собом 

ПРИЈЕ 100 ГОДИНА УПОКОЈИО СЕ ВЕЛИКИ СРПСКИ ПЕСНИК АЛЕКСА ШАНТИЋ (27. МАЈ 1868 - 2. ФЕБРУАР 1924)

Пише:
 Небојша ТОШИЋ

Од Алексе Шантића нема већег и истинскијег родољуба и већег и бољег Србина од њега”, 
каже игуман манастира Житомислићи Данило Павловић

СОБОМ ЈЕ ДОНОСИО СУНЦЕ

Споменик Алекси Шaнтићу у природној величини
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(је) доносио сунце где год је до-
шао…”како ће записати његов суд-
руг и сапатник Јован Дучић, из 
круга херцеговачке плејаде бесмрт-
них пјесника и писаца.

Гласну молитву ”убогог пука” што 
клечи испред окрњеног пјесниковог 
гроба, вјетар разноси над бљешта-
вом долином и зеленом Неретвом 
што моћно надире испод камене 
потковице око које се наплавио 
Мостар. И као увијек, а сада посеб-
но, тај Стари новоподигнути мост и 
даље дијели два различита свијета 
далека међу собом и обичајима и 
мислима. Све је ту видљиво осим 
скрајнуте мржње и лицемјерја за-
башурених у бљештаву голотињу и 
накану да ”се све заборави” и да ”све 
буде како је некад било”. И ово мало 
Срба окупљених око Алексе Шан-
тића само се ту и уз њега и у окриљу 
цркве, осјећају заштићено. Нема 
више ОНОГ Шантићевог Мостара 
у којем су му се ругали и исмијава-

ли га, али и поштовали и дивили 
му се, живјели уз његове пјесме и 
памтили га по ”Емини” и пророчкој 
пјесми ”Остајте овдје”. Памтили га 
по љубавним пјесмама, по уздасима 
душе, али то вријеме неповратно 
нестаде. Нагрнуше зле године, а у 
дјелидби крви и меса, као ”правич-
ну привагу” налагали су пјесника 
”љубави неопрезне ”, Алексу Шан-

тића, како је коме одговарало. Са 
њим умрије и епоха којој бијаше и 
извориште и увориште, али оста-
де путоказ његовом роду како је то 
једино и праведно. А род Алексин, 
Срби, растјеран је из његовог и њи-
ховог града, и још само она мала 
искра српства, у заклону Саборне 
цркве Свете Тројице - истрајава. 

Једно вријеме Срби Мостара и 
Херцеговине, имали су два заштит-
ника Саборну Цркву и Алексу 
Шантића. Увијек су могли да се 
ослоне на њих, а посебно на Алексу 
”до којег су држали и муслимани и 
католици”, додуше онолико коли-
ко је њима требало и за њих било 
корисно. Наравно да су знали да је 
њихов суграђанин велики Србин, и 

никада му ОТАЏБИНУ нису опрос-
тили. 

”Не плачем само с болом свога 
срца

Рад земље ове убоге и голе.
Мене све ране мога рода боле,
И моја душа с њим пати и грца…

СЛОВОКУЛТУРА СЕЋАЊА

Ф
от

о:
 М

ос
та

р 
Д

ро
н 

са
 F

AC
EB

OO
K-

a 
СА

БО
РН

А 
Ц

РК
ВА

 С
ВЕ

ТЕ
 Т

РО
ЈИ

Ц
Е 

- С
П

Ц
 М

ос
та

р

наставак на страни 50

СЛАВА ПЈЕСМЕ ,,ОСТАЈТЕ ОВДЈЕ”
Професор Ненад Кецмановић у новембру 2019. пише:
 ,,Босномрзац“ Милорад Додик говорио је у муслиманском Мостару на прослави 
годишњице Алексе Шантића. Говорио у славу пјесме „Остајте овдје“, у којој Шантић 
позива муслимане да остану у своме бх. завичају и не бјеже из анектиране БиХ пут 
своје поражене османске „матице“. Да је могао дочекати, слављеник Алекса Шан-
тић данас не би живио у бошњачко-хрватском Мостару, него у Требињу, Бањалуци 
или Београду. Не би могао ни своје сународнике да позове да остану јер су Срби већ 
отишли, сем толико да са гостима попуне свечану салу.
Додик је поменуо „Остајте овдје“ да би подсјетио комшије да они нису имали свог 
Шантића који би ’92. позвао Србе да остану у Мостару. Ни праунука муслиманке 
Емине, чију љепоту је опјевао Шантић, данас не живи у национално подијељеном 
Мостару, него у етнички чистом Сарајеву. 

Оштећени споменик Алески 
ШантићуОбнова Саборне цркве Свете Тројице у Мостару 
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Ево 32 године прође од оног врелог 
љета 1992. године, када комшије 
Муслимани и Хрвати заједно, при-
падници обновљеног усташлука, 
они исти који су и пјански балили 
уз ”севдалинку” ”Емину”, ”разапе-
ше” Саборну цркву Свете Тројице 
и Алексу Шантића. Опослише то о 
једном трошку. Цркву запалише и 

разнијеше тонама динамита, а за 
бронзани кип Алексин у природ-
ној величини, у Шaнтићевом пар-
ку у насељу Луке, доста су била и 
три штапина. Вјешто постављен 
експлозив обори га на леђа. Онако 
моћан како му само име каже, мир-
но их је посматрао са земље, дале-
ко већи од побјешњелих биједника 
који су се надвијали над њим. И то 
их је, као оног јасеновачког усташу, 
излудило. Пуцали су ХОС-овци - ус-
таше у бронзаног пјесника, у чело, 
у лице… Вјеровало се да је бачен 
у Неретву и да ће се и његово име 
затрти. А горе, на падини брда, 7. 
јуна 1992. на празник Трећег обре-
тења главе Светог Јована Крсти-
теља, уждивена је Саборна црква. 
Прије него ће је усташе, мостарски 

Муслиман и Хрвати, похарати, 
комшијски башибозук развлачио 
је све што се дало опљачкати. Тада 
је та највећа православна црква на 
Балкану, наликовала на цариград-
ску Ају Софију, коју је исти овакав 
башибозук са насладом развлачио.. 
Два дана горјела је Саборна црква, 
а потом су, чим се згариште прими-

рило, наступили минери ХОС- овог 
минерског здруга. Некада понос 
Мостара - Саборна црква није више 
постојала. Дословно је поравната са 
земљом. 

У исто вријеме, у мостарском 
насељу Бранковац, насељено 
углавном Србима, ”хрватско топ-
ништво” систематски је гађало 
српске куће. Родна кућа Алексе 
Шантића чудом није спаљена. О 
томе новинарка Сандра Рилак у 
Куриру пише:

”Шантићева родна кућа налази се 
у Бранковцу, нешто ниже гробља 
и припадала је Aлексином најс-
таријем брату Пери. Наследници 
су је продали Пентекостној цркви 
крајем осамдесетих година, што је 
тада изазвало велику буру у јав-

ности. Међутим, то је испала срећ-
на околност, јер за вријеме рата 
није спаљена као све српске куће 
у Бранковцу и сада постоји у свој 
својој величини. Током рата деведе-
сет друге, његов споменик је завр-
шио на дну Неретве.”

А пјесник, као ”у своје вријеме” 
тако и данас, стоји изнад свих зала 

и пизми. Данас је ”одгонетнута” 
и пророчка пјесма ”Остајте овдје”. 
Приписивали су да се односи на 
херцеговачке муслимане, на све 
оне који исељавају у Америке”, на 
све који напуштају огњишта, само 
не на Србе. Мостарске. Алекса 
више нема коме да каже Остајте 
овдје, јер Срба у Мостару готово 
и да нема. И да није још Српске 
православне цркве, која устрајава 
и одољева и успијева да се полако 
али сигурно Срби поново враћају. 
И опет им је узданица Алекса. Зато, 
да поновимо ријечи честитог игу-
мана житомисличког: - Нема већег 
и истинскијег родољуба од Алексе 
Шантића и већег и бољег Србина 
од њега! 

СЛОВО

ДРАГОЦЕНИ ПОКЛОН ПЕРСЕ ЋОРОВИЋ
”Најдрагоцјенија тековина нашега музеја у 1928. години јесте радна соба покојног 
пјесника Алексе Шантића. Собу је поклонила нашем музеју Перса Ћоровић, рођено 
Шантић, сестра покојног пјесника и удовица иза покојног писца Светозара Ћоровића. 
Управа Земаљског Музеја изриче госпођи Перси Ћоровић достојну захвалу на 
томе драгоцјеном поклону, који ће каснијим покољењима сачувати живу и свијетлу 
успомену на великог пјесника. Музеј је собу преузео, у Мостару, мјесеца фебруара 
1928. год. У току исте године дала је управа музеја адаптирати просторију која, по 
свој величини, одговара првобитној соби пјесниковој у Мостару. Та се просторија 
налази у првој згради музеја, на 1. кату, између радне собе Силвија Страхимира 
Крањчевића и собе у којој је смјештена збирка оријенталних рукописа. Предмети 
из Шантићеве собе смјештени су у музејској просторији, колико се то могло про-
вести, у оном истом реду у којем бејаху смјештени у његовој соби у Мостару.” 
Извор: Гласник Земаљског Музеја БиХ, 1928. године.

Соба Алексе Шантића на првом спрату земаљског музеја у Сарајеву

Мене све ране мога рода боле-
Алекса Шантић
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СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

ПРИЧА ИЗ ЗОНЕ СУМРАКА

Пише: 
Драгољуб НИКОЛИЋ

У сваком животу „он“ постане 
граничник. „Он“ себе ус-
постави као одређење. Па је 

тако било и у њиховим животима. 
Малац и Ћалац су га, принудно, 
успоставили као мјеру. 

Прије њега, тамо, у Сарајеву, 
било је то забавно. Мада је већ 
постало забрињавајуће. Због те, 
њихове „игре,“ Малац није хтео ни 
да погледа какав ог-
лас или да помисли да 
треба да тражи посао. 

Ћалац је држао ау-
томеханичарску ради-
ону. Није била вели-
ка. Понекад, понеки 
радник и он. И сам се 
Малац ту свачем на-
учио, али, није му се 
примило. Више је во-
лио друштво и добру 
музику него рад. А ко 
воли рад? Ради се што 
се мора, а не што се то 
воли. Није то ни важно. 
Важно је да су паре до-
бро текле. Посебно кад 
би Ћалац био „позван 
на терен“ - да оде по-
правити какво ауто „по 
кућама“. Непокретно, 
па да га, тамо гдје јест, 
покрене. Или „очисти 
штету“ од каквог судара.   

Малац се редовно снабдијевао 
новчаницама по џеповима. Ма 
није он џепарио. Сачувај боже. Па, 
он је био Ћалчев син. Он је чистио 
остатке. Касно се, у дану дизао, 
па му је то био „посао“ послије до-
ручка. Да прође по ормарима и 
преврне све Ћалчеве џепове. Био 
је скроман, никада није „обрадио“ 
све и један џеп. Кад накупи до-
вољно “заборављеног новца“ он 
се заустави. А Ћалац није хтео да 
запусти дијете. Рано је остало без 
мајке и Ћалац, без жене, морао је 
бити Малцу и отац и матер. Зато, 

знајући ову синовљеву особину, 
Ћалац се трудио да у џеповима 
увијек нешто има. Не мало, не пре-
ковише, али да има. Да му буде за 
,,у кино”, за ,,у диско”, да се не об-
рука пред каквом цуром, да има 
платити и за њу... дани су ишли, 
клизили.... али, дође „он“, успоста-
ви се као мјера животу. 

Зарати се! 
Рат нико не зове да му дође... 

увијек дође сам. Као свака непого-
да, поплава - поводањ, као потрес, 
као олуја, пожар... такав и јест. 
Све поремети, све разруши и нес-
тане га, као да није ни био. А пре-
живјели... нико не зна ни куд, ни 

шта  и не може, касније, објаснити 
шта је било. Тако је и то било. Само 
чујеш, не знаш ни од кога, не пам-
тиш: те овог убило, они побјегли, те 
ове одвели... и чујеш кадгод се за-
пуца, ал ништа не питаш... чекаш 
свој ред и шта ће те запасти.

Тако су се и Малац и Ћалац, кад 
им је „дошао ред“ кроз ноћ, па пре-
ко Пала, дочепали неке везе и до-
копали се Новог Сада. А што тамо? 
Немој питати, лако је. Највише је 
њихове раје тамо поодлазило. 

Ко је хтео да петља, тамо је било 
посла - „црна берза“ је радила боље 
нег њујоршка... шверцоване ци-

гаре, страна пића, ауто дијелови, 
гардероба... ма робе - није се нигдје 
произвело што тамо није било. И 
руско, и кинеско... и талијанско и 
америчко... и све полујавно.

Ћалац се брзо уклопио, Малац 
никако. Навикао на џепове и ор-
маре и остао при томе. А Ћалцу, 
боме, отежало. Тамо је срео пуно 
своје избјегле родбине из „широм 
Босне и Крајине“ и почео бринути 
и о немалнићима. Нико ту ништа 
није имао. А Малцу је давно била 
двадесета година,  вазда би само 
руку у туђ џеп. Ближила му с подо-
бро тридесета. А дјеца су по пијаци 
радила и са дванаест. Сем тога, од 

мадраца у једнособном 
стану, где их је било 
седамнаест, успео је 
да стекне, да изнајме 
сами једнособан стан 
и уредно плаћају, али 
требало је „подметну-
ти леђа.“ А  Ћалац је 
морао све сам.

Нагонио је Ћалац 
разговор „на ту водени-
цу,“ ал Малац, увијек, 
као да некако не чује. 
А што би? Никада није 
радио, сем оно ,,код 
тате”, што је, понекад, 
док је био дјечарац, по-
радио у радиони. 

Дуго се Ћалац пре-
мишљао, док се није 
ријешио на драстичну 
педагошку методу.

Те вечери, кад је Ма-
лац легао, Ћалац је 

дуго сјецкао некакве папириће у 
кухињи, правио листиће.

Обрадовао се Малац ујутро кад 
му је у ормару, у Ћалчевом џепу, 
зашушкало у руци, али кад је из-
вукао шаку прошла га је радост. 
Полетео је у други... било је исто... 
трећи такође. Из сваког џепа је 
вадио згужвани бијели папирић. 
Тек у петом је видео да је папирић 
ишаран. Сваки је био. Изравнао 
је папир и прочитао Ћалчев руко-
пис: НЕМА ВИШЕ СИНЕ! 

Писало је исто на сваком бијелом 
листићу.

СЛОВО

С И Н Е ,  Н Е М А  В И Ш Е !

Илустрација: 
Неђељко  УБОВИЋ
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СЛОВО ПРИЧА ВАНВРЕМЕНСКА

Кичинер, 28. фебруар 2024.

Пише: 
Данило МАРИЋ

У вријеме мога чобановања 
у Бишћу пољу, колико ја 
знам, била су само један до 

два јунца за оплодњу крава. За 
јужнобишћанска села јунац је био 
у Малопољанина Нухана Бербе-
ровића. У више наврата сам и ја 
водио краву под тог јунца, како се 
говорило. Имали смо по пет крава, 
па је и око тога било обавеза. Кад 
крава намерачи за јунцем, оно јед-
ном годишње, у нашем жаргону 
се каже - повела крава. Још један 
термин има око крава - разобадала 
се крава. Крава је веома осјетљива 
на убод обада, па кад на њу слети 
обад и зарије јој жаоку у кожу, она 
се разбјесни, у немогућности да га 
репом потјера, она скаче, трчи у 
круг, и тамо и овамо, а најчешће ка 
ријеци, да се порине у воду и тако 
потјера напасника. Ко јој се у тој си-
туацији нађе на путу тешко њему. 
Убости ће га, погазити, гурнути... 
Слично се понаша и кад поведе.

Кад крава поведе понаша се 
несхватљиво. Сулудо. Трчи, риче, 
скаше на краве, на људе, на мага-
рца... Раније је отац водио краву 
под јунца, а кад смо ми дјеца ста-
сали иза десет година онда смо то 
чинили ми. Пожуривао нас је:

„Журите да дођете док је јунац 
одморан.“

Дуго нисам разумио ову очеву 
идеју, али сам је у једном одласку 
добро схватио. Кад смо ја и брат 
Спасо дотјерали краву у Берберо-
вића махалу и потражили кућу 
гђе је јунац, дочекао нас је до-
маћин ријечима:

„Богами не знам хоће ли јунац 
скочити на краву. Скак’о је од 
јутрос већ на три. Уморан је. Теш-
ко да ће на четврту, поготово што 
ваша крава није млада.“

И тако ти ми притјерамо краву 

јунцу, а јунац ни да окрене главу 
на њу. Крава помамно њуши ње-
гово међуношје, њуши, скаче на 
њега и риче, а он као да се прави 
важан и избирљив, пасе траву и не 
осврће се. Кад крава скочи на њега 
и почне млатарати по њему он се 
нагло изокрене и збаци је са себе. 
Потрајало је сахатак времена. 

Она хоће а он неће. 
И таман кад сам мислио да одус-

танемо и краву вратимо кући, 
били смо и пошли неколико кора-
ка, кад јунац рикну да су се затре-
сла околна брда, загреба десном 
ногом, па се сљушти према нама, 
наскочи на краву...

Из овог одвођења краве под јун-
ца бистрије памтим оно што се 
догађало док смо ишли у махалу 
Берберовића, ка јунцу.

У доласку смо на сто мука гони-
ли краву. Спасо је ишао напријед 
са поводњем а ја позади са бати-
ном. Мало-мало па крава скочи 
на Спасу. Да је у њој двјеста кило-

грама, а имала је толико, онда је 
у неком тренутку на Спаси било 
по стотину, и он би посрнуо, пао 
на пут. А та крава је тако спретно 
и ненадно скакала да јој се није 
могло избјећи. За скок је знала 
одмјерити удаљеност, брзину и 
ширину између ногу, да је сваки 
пут доскочила тачно на Спасине 

плећке, и онда она на задњим 
ногама по земљи скакуће а 
предњим ослања на Спасина ра-
мена, и тако трче двадесетак ме-
тара док Спасо не липса и скљока 
се на пут.

И тога пута, иако је јунац одра-
дио све по законима своје природе, 
крава ипак није одвела, ваљда 
зато што су одвеле оне три краве 
прије. Крава која не одведе, из 
било којег разлога, до коју седмицу 
поведе поново, и тако док потпуно 
не одведе, док се не оплоди.

Крава зна је ли се оплодола или 
није, а жена не зна!?.

СЛОВО

К Р А В Љ И  Љ У Б А В Н И  Ј А Д И

Илустрација: 
Неђељко 
УБОВИЋ



Истина је да у мојој ули-
ци живе  станари, који су 
способни да изазову сваку 

врсту интриге, тако да  тражење 
кривца за  било коју неумјесну до-
годовштину у сусједству нема ни-
каквог смисла. Сви могу да буду 
кривци. Примјера ради, јуче, док 
сам, као и сваког јутра, трчао ули-
цом, сво вријеме ме пратио дрон, 
који је десетак метара изнад моје 
главе пиштао и шиштао с очиг-
ледном намјером да ме узнемира-
ва. Можда и постоји начин да от-
кријем ко је власник дрона, али то 
би потрајало и, с друге стране,  вје-
роватно би ме тај процес трагања 
за истином увалио у нове невоље. 
У мојој глави ипак пребирам, 
свјестан да је то узалудна игра ми-
слима: ко би могао бити кривац? 
Чији је дрон?

У кући до моје живи Стела, која 
је уживала у четири развода и пет 
бракова. Њен нови муж је Бред, 
маскуларан тип, који је пет година 
млађи од ње, притом стручњак за 
такозване неконвекционалне на-
учне претраге. Нисам никад чуо 
за ту научну област, али  мој брат 
Виктор, који високо котира у елек-
тронској индустрији, упозорио ме   
да се држим по страни од Бреда и 
Стеле. И ја се држим по страни.

Кућу преко пута настањује Пи-
тер, који је, такође, уживао у чети-
ри развода и пет бракова. Његова 
нова супруга је Имелда, маскулар-
на жена, која је пет година млађа 
од њега, притом стручњак за не-
ковекционалну електронску кому-
никацију, Што је за мене потпуно 
непозната област. Брату нисам 
ништа рекао, али слутим да би ме 
упозорио: држи се подаље од Пите-
ра и Имелде.

Мало ниже од моје куће живи 
професор Конрад, који је лингвист 

и стручњак за упоредну језичку 
комуникацију, што је научна об-
ласт, о којој ништа не знам. Сем, 
мој једини другар у улици, тврди 
да се Конрад често састаје са Бре-
дом и Имелдом, што је, по њему, 
веома сумњиво. Кад сам тражио 
да објасни његове сумње, окретао 
је леђа и дизао руке у правцу неба. 

С неба ми, међутим, није стизао 
одговор. Сви наведени сусједи мог-
ли би бити одговорни за онај дрон. 
И не само они.

Прије отприлике три мјесеца 
десио се несвакидашњи догађај, 

којем су, са пристојног одстојања, 
свједочили сви становници улице. 
Ето, и то смо дочекали: у улицу су 
доселили први роботи. Вијест се 
прочула прије него што су стиг-
ли. Чуо сам за таква досељавања 
у другим дијеловима града, али, 
мада сам, по причи и објавама на 
телевизији, знао шта се дешава, 
ја их никад нисам непосредно ви-
дио. Тог дана сам се увјерио да у 
њиховом изгледу, стасу и одјевању  
нема никакве разлике у односу 
на мене, Бреда, Питера, Конрада, 
Сема.

Вијести о новим становницима 

улице дознавали смо преко њихо-
вог првог комшије Алберта. Виђао 
их је како понекад сједе на клупи 
испред куће, као да се одмарају 
од неког тешког посла. Један је 
увијек излазио са шеширом на 
глави, а други се ослањао на штап, 
мада му није био потребан, како је 
примјетио Алберт. Бар једном сед-
мично посјећивала их је екипа од 
три члана, свако са посебно упако-
ваним теретом у рукама. Из куће 
су, такође, излазили с упакованим 
теретом.

Како је прва радозналост отупи-

ла, тако је и живот са роботима у 
комшилуку постајао уобичајен. 
Једино што је моја сумњичавост 
бивала све већа послије оног ис-
куства с дроном: роботи нису били 
изузетак.

Јутрос се поновио догађај из 
претходног дана. Док сам трчао 
улицом, што је дугогодишња нави-
ка, дрон се појавио десетак метара 
изнад моје главе. Чуо сам исти уз-
немиравајући звук, али овај пут 
био  сам припремљен. Застао сам, 
извадио из џепа ласерски пиштољ 
и пуцао право у његов трбух. Цви-
лећи се повукао. СЛОВО

СЛОВО
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ПРИЧА СА ЗАПАДНЕ СТРАНЕ

М  О  Ј  А    У  Л  И  Ц  А

Пише: 
Желимир  
МЛАЂЕНОВИЋ

Илустрација:  
Неђељко  
УБОВИЋ
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САТИРА

Да се у земљи Србији народ 
увек може о јаду забавити, 
то је већ необорива исто-

ријска чињеница. Нема периода у 
српској историји у којима је народ 
седео скрштених руку.

Ако се Срби нису тукли против 
спољних непријатеља, онда су се 
млатили међусобно.

Таман кад се браћа измире, ето 
новог насртаја са стране.

А ако неког историчара-цепидла-
ку баш занима са које је то стране 
дошло, не мора да копа по архи-
вама да би му се рекло како су то 
или исток, или запад, или север, 
или југ.

Бивајући сред пушака, бајоне-
та, Срби нису имали услова за 
размишљање о томе како добити 
Нобелову награду за економију, 
књижевност, хемију, медицину и 
сличне мирнодопске трице и ку-
чине.

Да би могли да се врате у ред, рад 
и дисциплину, Срби су прво мо-
рали да нађу жестоке одговоре на 
претње које су им долазиле не само 
од других, него и од самих себе.

А онда кад би се после рата, на-
шли испред хотела „Москва“, тач-
но у два, Срби су могли мало да се 
посвете и женама, деци и старци-
ма.

У кратким интервалима између 
братоубилачких, грађанских, вер-
ских, регионалних и светских ра-
това, Срби би почели да се  баве 
унутрашњим питањима.

То су једине прилике када би гле-
дали своја посла, а разматрали су 
и проблеме масовне глади, борбе 
против болештина, враћања,  како 
спољних, тако и дугова према пре-

цима, домаћим банкама, прија-
тељима и комшијама. Покушава-
ли су да се описмене, да заврше 
сетву и жетву, да раскрче рушеви-
не, а трудили су се да буду цивил-
но друштво и у осталим појавним 
облицима. 

Иако око Срба и тренутно пршти 
на све стране, а право је чудо да 
Србље овога пута није на првим 

линијама фронта, него се још увек 
држи заклона као пијан плота, 
наш добри и племенити народ и у 
оваквом међународном окружењу 
има довољно својих мука.

Мало-мало па мора на изборе, а 
пре и после тих празника демокра-
тије мора да слуша којекаве типо-
ве који користе сваку прилику да 
пошаљу Србима поруке од којих 
би друге народе заболела  глава. 

Избори су били поштени, кажу 
једни.

-Јок! – говоре други. – Били су 
покрадени.

Да су Срби народ мимо света, 
види се и по томе што њих све 
више баш боли дупе за оно што им 
поручују и једни и други.

А немају нешто наклоности ни 
према трећима, иако су политича-
ри овде одувек рачунали са накло-
ностима и другим метанисањем.

Осим тога, период мира, проспе-
ритета и златно доба уопште, ко-

ристи се за то да се види шта је још 
од ресураса преостало за продају.

Као што је познато, повољна мир-
нодопска времена послужила су 
да се прода вода, земља, шуме, ли-
ваде, реке, вера за вечеру, језера, 
земљина тежа, идентитет, месече-
ве мене, обећана брда, планине, 
оранице, пашњаци и стрњике, а 
отишло је по свој прилици и Косо-
во, у пакету са Метохијом.

Оно што није могло да се прода, 
поклоњено је.

Као, на пример, манастири и 
цркве у Македонији.

Пише: 
Радивоје БОЈИЧИЋ

ИСТОРИЈА НАМ ГОВОРИ ДА СРБИ НИКАДА НИСУ СЕДЕЛИ СКРШТЕНИХ РУКУ

ИЗМЕЂУ РАТА И МИРА
Бивајући сред пушака, бајонета, Срби нису имали услова за размишљање о томе како добити 
Нобелову награду за економију, књижевност, хемију, медицину и сличне мирнодопске трице и кучине

КАРИКАТУРА: МИЋА МИЛОРАДОВИЋ
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МОЈА ШКОЛА
Моја основна из Главичице
која је селу красила лице
сад је са ђацима којим је мрско
све што их сећа на старо - српско!
Моја драга основна школа
сад је то кућа од сувог бола.
Школа чувеног Петровић Петра
још језно трне од ратног ветра.
За кваку с њених улазних врата
дала бих, с места, три ћупа злата
а учионице, те собе знања
 значе ми више од светских здања!
Моја основна школа из села
весела, чиста и увек бела
са ходницима као крацима
ширила руке својим ђацима.
Који су зором, попут муња,
са џепом пуним јабука, дуња
хитали клупи ко светском трону
Пре него чују звук првом звону.
Моја основна школа златна
претрпела је времена ратна.
Ево још увек од тога бола
вуче своја претешка кола!
С душом у носу и снагом малом
махне реткима, кад магистралом
о задушницама туда наиђу,
под церовима да гроб обиђу! 
И школи тада сузе у низу
капљу с прозора, кад приђу близу
они њени пређашњи ђаци,
сад стари, седи, некад прваци.
и, ко пред црквом, корак застану
да у грудима стишају рану.
Та жива рана што и сад боли -   
за оним првим даном у школи!
Па тако, сузом квашених лица
продуже напред- до гробница
које се под коровом крупним
још више слегну лелеком групним!
а по повратку, уместо кафе, 
крај школе опет тугу зашрафе
и понесу је ширином света
до задушница идућег лета!

СЛОВО У СВЕТУ ПОЕЗИЈЕ

Даринка  
ТРИФОВИЋ

И уместо да уживају у благоде-
тима добро обављених послова, 
у којима су растерећени имовин-
ско-правних проблема, Срби мо-
рају да размишљају, шта од онога 
што им је преостало још инетере-
сује разне   Рио Тинтове, Зиђинове 
и Линглонгове.

Срећом, тога је остало још тако 
мало да Срби рачунају да ће за 
врло кратко време све ове пробле-
ме скинути с врата.

Баш кад су Срби и остали грађа-
ни који са њима овде једва живе 
помислили да је овај маркетинг 
при крају, из белог света појавио 
се некакав Експо.

Таман кад су Срби и остало 
грађанство почели да се питају, 
који нам је сад Експо, неко је рекао 
да питања и нису баш нешто на 
шта ће се гледати с одобравањем.

Научени да контролишу своју ра-
дозналост, Срби су почели о томе 
све гласније да ћуте, па се из те не-
муштости сазнало да ће у Сурчин, 
село крај Београда, место лоци-
рања Експоа 2027. бити скркане 
силне милијарде.

И кад би то биле оне милијарде 
с почетка деведесетих година, ми-
сли се на оне милијарде за које 
ниси могао да купиш ни иоле вред-
ну факултетску диплому, нико не 
би мрднуо ни средњим прстом.

Међутим, ради се о еврима, лови 
до које је, кад је у тим количина-
ма, и данас веома тешко доћи под 
уобичајеним каматама.

Ту ће да се гради Национални 
стадион, разни павиљони, путна 
инфраструктура, па Сајам књи-
га и осталих пљескавица, а биће 
тамо и ствари којих нема ни на 
Шабачком вашару.

Очекивало се да ће Срби, као и 
много пре тога лећи на руду, па 
макар то била и руда литијума.

Изгледа, међутим, да ни Срби 
нису што су некад били.

Почели и они да се питају, је л’ 
тај Експо 2027. мора баш толико 
да кошта? 

Као да га, бре, гради Сурчински 
клан.

Ко ће те силне паре да врати?
Иде ли то искључиво на градњу, 

или ће да се потроши и на уграђи-
вање?

То јест, колико ће од силних ми-
лијарди да оде у руке оних који су 
све што имају и до сада стекли са 
својих десет дугих прстију.

А питају се и: шта ће, бре, то на-
роду који и овако једва саставља 
крај с крајем?

Поготово што је реч о изложби 
домета у спорту и музици, што је 
вид забаве. 

Зар Србима није преко главе што 
се већ онолико забављају о јаду?

И док се овај низ питања увећа-
ва, расте број оних који гунђају, 
псују, дувају у пиштаљке, показују 
црвене картоне, галаме, ударају 
у шерпе, узвикују пароле, прете, 
шетају улицама, а на наступајуће 
догађаје све више гледају мрко-по-
пријеко.

Тако да нико не зна како ће ова 
ствар да се заврши.

Неки мисле да ће народ и ово да 
прогута. 

Други, међутим, верују да излаз 
из тренутне ситуације Србе могу 
да потраже само у неком новом 
пичвајзу.

Зна се! 
Само кад су у пичвајзу, Срби се 

не баве ситницама као што су мир-
нодопски проблеми.

Не само откад знају за себе, него 
и откад за себе не знају, Србљи су 
решавање мирнодопских пробле-
ма увек остављали за после рата

Па, макар то био и трећи светски 
рат!

А нама преостаје само да чекамо.
Па, куд пукло, да пукло! 

СЛОВО

Ј Е  Н А Ш А  Ч У В А Р К У Ћ А



56

СЛОВО

Кичинер, 28. фебруар 2024.

ГАЛЕРИЈА ЛИКОВНЕ УМЕТНОСТИ

Ј Е  Н А Ш А  Ч У В А Р К У Ћ А

Без назива, акрилик

БИЉАНА
НОВАКОВИЋ(9), 
млада сликарка
из Торонта

Без назива, акрилик
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СЛОВОСАТИРА

АФОРИЗМОМ ДА ТИ КАЖЕМ

Зашто на нашим изборима гласају и 
мртви?  

- Зато што је њима највише стало да се 
стање у земљи поправи.

А кад су на власт дошли наши, нисмо 
имали где да се склонимо.

Ви имате чланове, али не и симпатизере. 
Да бисте имали симпатизере, морали 

бисте да будете симпатични.

Дно је успешно на свим нивоима, а на врху 
напросто бриљира. 

Т о није опозиција. То је бивша власт. 

З ахваљујући актуелној власти, многи 
наши грађани су прерано отишли на неко 

боље место. 

Истекла ми је смена, довршићу афоризам 
сутра.

Кажи ти нама нешто што знаш! На 
пример, како је живети без мозга? 

Лако ти је да се кријеш од полиције кад те 
полиција штити. 

Народ не треба да брине. Имаће све што 
му је јуче било одузето, све што му 

данас није дато и све што ће му сутра бити 
ускраћено.

Он игра као матор. Вуче се по терену.

Тражење посла тамо где посла нема 
узалудан је посао. 

Т врдњу да данас сви играју фудбал наша 
репрезентација је успешно демантовала.

Р екли смо да ћемо сви стати у заједнички 
фронт против диктатуре. И стали смо! 

Напредак је очигледан. Сада нам је више 
него добро и оно што није сасвим лоше.

Кад су сви исти, од најгорег нема бољег, а 
од најбољег нема горег.

Истина је само једна, из чега се види да 
нема других истина осим наше.

З драв човек има само једну жељу: да 
болеснику на власти што пре види леђа.

Док не пронађе себе, човек не зна шта ће 
са собом.

Вођа је наметнуо темпо који само 
пузавци могу да испрате. 

Ако су ти сви непријатељи, ни ти ниси 
изузетак!

Нама никако да сване.  
- Добро јутро, Колумбо!

Т о мајка више не рађа јер то само мајка 
може да воли. 

Кад се протестној поворци не види крај, 
зна се куда то води. 

Имамо смењиву власт. Сваких пола века 
променимо диктатора. 

Временска прогноза: Биће мало до умерено 
облачно с краткотрајним смаком 

света. 

Тим који побеђује се не мења, ако 
занемаримо чињеницу да је све гори и 

гори. 

Р ешење које пије воду увек је било 
спасоносно у борби против поплава. 

А онда је дошло до вансудског поравнања. 
Све је сравњено са земљом. 

 Пише: Александар БАЉАК

Лажу нас за наше добро. Не бисмо се добро осећали да знамо 
како ствари стоје 

САВРЕМЕНИ РОМАН 
ЈЕ ЗБИРКА ДИГРЕСИЈА
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сликар из Торонта

Јасмина
Вучуревић
Александра
Орбовић
Милоје
Милинковић
Борислав
Живковић

ЕНИГМАТИКА

Аутор: Никола ОБРАДОВИЋУКРШТЕНЕ РЕЧИ  БРОЈ 85

СЛОВО

ВОДОРАВНО:1. Село код Обреновца, 2. Део митраљеза, напуњен са 50 метака (мн), 3. Запаљиви гас, употребљава се за осветљење и 
заваривање, 4. Скраћеница за: Градски комитет # Енглеска списатељица крими романа, Кристи (1890 – 1976), 5. Два иста самогласника, 
прво слово азбуке # Јединица за мерење електричног отпора # Врста першуна, 6. Шеснаесто и седамнаесто слово азбуке # Време, 
неопходно за стварање неке радње (нем), 7. Сленг глагола који означава полни однос # Врста обуће, користи се углавном на селу, 8. Седмо 
слово азбуке # Десето слово азбуке # Скупови народа, 9. Скуп битних човекових својстава, битност # Чувени лик из италијанског стрипа, 
настао 1969. године, Форд, 10. Врста папиге # Јединица за снагу # Име америчке џез певачице, Фицџералд, 11. Улоге # Огањ # Немачки 
предлог, 12. Својство онога што је иманентно, битност, неодвојивост, 13. Надимак певачице народних песама Станојке Митровић, рођ. 
Бодирожа # Мирис тамјана.

УСПРАВНО: 1. Име и презиме најцењенијег српског сликара на тлу Северне Америке, чија је слика красила насловну страну СЛОВА број 
39 (на слици), 2. Сецкање # Угодан мирис (грч), 3. Речна острва # Који се као вирус шири путем интернета, 4. Који жању жито # Спортско 
борилиште, 5. Вештина састављања укрштених речи # Седмо слово азбуке, 6. Велелепна кућа #Једанаесто и десето слово азбуке # 
Двадесетдруго слово азбуке # Скраћеница за светски познату инвестициону компаније из Вијетнама, Van Eck Vietnam, 7. Со сирћетне 
киселине # Отварати уста због поспаности, 8. Онај који отворено и хладно испољава неверицу у људске и моралне вредности # Супротно 
од уобичајеног, 9. Река у Италији # Спори, 10. Врста папиге # Одметник, бунтовник (тур), 11. Надимак најбољег тенисера света Новака 
Ђоковића #Двадеседруго и двадесето слово азбуке, 12. Брдо код Београда # Десето слово азбуке, 13. Велики парк у Кичинеру. 

ПРЕТПЛАТИТЕ СЕ НА МАГАЗИН „СЛОВО“
Годишња претплата: Канада 100$, САД 100$

НАПОМЕНА: „СЛОВО“ ће моћи да се купује само кроз претплату и неће бити дистрибуирано по продавницама

Име и презиме:

Адреса:

Телефон: Датум:

Претплату на SLOVO INC послати чеком на адресу: Војо Мачар 601-812 King St W Kitchener, ON N2G 1E9
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60 Кичинер, 28. фебруар 2024.

СЛОВО ПРИЧЕ ДОКОНОГ ПЕНЗИОНЕРА 

Моја прва путовања са Со-
лила, још у предшколс-
ком узрасту, била су са 

родитељима, оцем Вукашином и 
мајком Милком, у Чизу и Лугове 
и друге њиве и ливаде где су њих 
двоје мукотрпним радом стицали 
иметак да њихово троје деце имају 
живот достојан човека.

Велеград Месићи, где је била 
чувенa железничка станица, ви-
део сам у седмој години живота, 
када сам кренуо у основну школу...
Чим сам мало дорастао коси, са 
оцем  сам путовао и у Дрнђеле и 
Гладановиће, а богами и у далеке 
Вражалице, да помажем и другим 
сељацима да на време покосе своје 
ливаде. Видео сам до своје пет-
наесте године више пута општин-
ско средиште Рогатицу.

Онда сам у петнаестој години 
отишао на школовање у Горажде. 

С обзиром да сам рођен на путу, 
у селу Кукавице, путовање ми је 
било као животна судбина... Где 
све нисам путовао из Горажда...
Устипрача, Прача, Фоча, Устико-
лина, Вишеград (љубио сам једну 
малу испред железничке станице, 
али нам се даље од тог цмакања 
није дало), Сарајево, Пале... Онда 
сам заиграо фудбал у локалном 
клубу Азот, па сам видео и Војко-
виће, Илијаш, Соколац, Висо-
ко, Вогошћу... Ишао сам чак и у 
Дубровник на летовање, а једној 
Дубровчанки сам слагао да сам из 
Вишеграда, јер због Андрића је био 
познатији град, а након десет дана 
сам јој признао лаж. Одговорила је 
да и она није из Дубровника, већ 
негде из околине Требиња...

Био сам и у ,,ДОЛИНИ ХЕ-
РОЈА”, а једном сам као млађани 
новинар летео хеликоптером од 
Тјентишта до Фоче.  Пре тога сам 
са И. целу ноћ у БАЗИ  мерио спе-
цијалну теорију релативитета, не 
ону Албертову, колико шанк може 
држати човека под малиганима...

Био сам у Истамбулу, на Капали 
чаршији. Тражим кафу у једној 
кафани, а конобар ми, на чистом 

мом матерњем, каже да зна да сам 
из Југовине, јер у Турској не пију 
кафу него чај...

Пичио сам и у Краков, можда 
најлепши пољски град. Био сам и 
негде на југу Француске, као спе-
цијални новински извештач.

Збрисао сам од рата у Београд. 
Пре тога сам био и у Ужицу, у 
Кремнама... Из Београда сам ре-
довно одлазио у Будимпешту и 
Сегедин, био сам члан Слобиног 
увозног сектора, специјализација- 
набавка хране за Београђане, 
који у продавницама нису ништа 

могли купити, али ту смо ми ,,спе-
цијалци” да им све што треба по-
нудимо на пијаци.

Онда сам одлетеo преко велике 
баре... Монтреал, Шербрук, Ки-
чинер. Са групом ЈОКС (ЈЕБО 
ВАС ОНАЈ КО ВАС САСТАВИ) 
обишао Торонто, Квебек Сити, 
Детроит, Торонто, Чикаго... Били 
смо и у Њујорку. Нашао сам јед-
ног грађанина у Њујорку, који је 
са родитељима као дете дошао с 
Хвара, и замолио га да нас одведе 
на Менхетн. А за овај део Њујорка 
Википедија пише:,,Менхетн има 
1.694.251 становника, али је нај-
мања градска област града Њујорк 
са површином од 59,1 km², због чега 
има највећу густину становништ-
ва од чак 25.800 ст/km. Менхетн 
се често означава као економски и 

културни центар САД. На њему се 
налазе Волстрит, Тајмс сквер, Се-
диште УН. Некретнине на Мен-
хетну су међу најскупљима у свету 
и многи медијски конгломерати су 
смештени у овој њујоршкој град-
ској области. На Менхетну се на-
лази главна управа града Њујор-
ка, односно градска скупштина 
и општински суд Њујорка, па је 
Менхетн уједно и централна град-
ска област града”. 

Прошпартао сам, дакле, велики део 
земљиног шара. Довољно да схва-
тим да нигде није лепше него тамо 

одакле си пошао у велики бели свет.
Ми смо некада као клинци мења-

ли сличице тада познатих фудба-
лера. Ја имам две слике Драгос-
лава Шекуларца, а мој друг има 
две слике Милутина Шошкића. 
Он нема слику великог Шекија, а 
мени недостаје слика великог гол-
мана Шолета.

Сада сам у прилици да размену 
понудим на мало јачим темељима.

Мењам, дакле, МЕНХЕТН за 
СОЛИЛА.

Дајем све што се на Менхетну 
налази, али заузврат тражим и да 
моја СОЛИЛА буду пуна дечур-
лије, која трчи за фудбалском лоп-
том, коју смо ми звали КРПЕЊА-
ЧА. 

ТО ЈЕ СВЕ! МАЛО ЛИ ЈЕ!  
СЛОВО

МЕЊАМ МЕНХЕТН ЗА СОЛИЛА

Пише: 
 Војо МАЧАР

Илустрација:  
Неђељко  
УБОВИЋ



Дискови и мајице  се могу наручити  наручити преко paypal система e-mail: glakovic@hotmail.com

Carstvo DOBROTE

1. Мајице за децу: СЛОГА КУЋУ ГРАДИ величине 6 i 8 ($20)
2. USB/CD: музички албум ЦАРСТВО ДОБРОТЕ ($20)



© All Rights Reserved. Etno Bar and Grill.

© All Rights Reserved. Etno Bar and Grill.

© All Rights Reserved. Etno Bar and Grill.

Predrag (Pete) Vukadin
      Biznis:   905.574.4600

            Cel:   905.515.5358

www.royallepage.ca

Besplatna procjena sa detaljnim CMA.
Ukupna provizija od 3.25 ili 1.75% sa kompletnom uslugom uključuje: 

• Profesionalne fotografije i mjerenja 
• Plan nekretnine
• Priprema za prodaju (staging)
• Pristup TREBu
• Kontakt 24/7 sa profesionalnim savjetima

PRODAJETE ILI KUPUJETE NEKRETNINU?
Odaberite agenta koga rado preporučuju prijatelji jedni drugima!

Besplatni:   1.877.574.4601

petevukadin@royallepage.ca

Specijalne povoljnosti za sve kupce, a posebno one koji kupuju prvi put.

Sales RepresentativeSales Representative
CVIKO VIDAKOVICCVIKO VIDAKOVIC

416-315-1056

CVIKO VIDAKOVIC

CVIKO VIDAKOVIC
Sales Representative

416-315-1056
cviko@vidakovic@c21.ca

355 Bayfield Street
Barrie, ON L4M 3C3 705-721-9111
*Independently owned and operated.
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